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سقوط ارزش دلار در پی سیاست های ترامپ
   کریم حسن پور  -    در پی بازگشت دونالد ترامپ به کاخ سفید، بازار های مالی آمریکا با شوک های متوالی مواجه شده اند. کاهش ۱۰ درصدی ارزش دلار و بی ثباتی در بازار اوراق، نشانه هایی از تضعیف جایگاه سنتی دلار به عنوان ارز امن 

جهانی است.

 نشریه اکونومیست در گزارشی به نگرانی بازارهای جهانی از سیاست های 
ترامپ و کاهش ارزش دلار در برابر ارزهای بزرگ پرداخته است. این نشریه 
در گزارش خود آورده است: از زمان بازگشت دونالد ترامپ به کاخ سفید، 
سرمایه گذاران آمریکایی با یک شوک پس از شوک دیگر مواجه شده اند—و 
اکنون برای آنها به ســختی چیزی می تواند تعجب آور باشــد. اعلام هایی 
که تا مدت کوتاهی پیش بمب خبری محســوب می شدند، مانند تصمیم 
رئیس جمهــور برای اعمال تعرفــه ۵۰ درصدی بر مس یا ۳۰ درصدی بر 
اتحادیه اروپا، اکنون تنها با شانه بالا انداختن مواجه می شود. یک استثنای 
نادر در ۱۶ ژوئیه رخ داد، زمانی که آقای ترامپ ظاهراً قصد برکناری جروم 
پاول، رئیس فدرال رزرو را داشــت؛ اما حتی در آن زمان نیز واکنش بازار 
نسبتاً خفیف بود: جهش در سود اوراق خزانه و افت در دلار. ترامپ مسیر 
خود را معکوس کرد و اوضاع به حالت عادی بازگشــت. روز بعد، بازار های 

سهام آمریکا به بالاترین سطح تاریخ خود رسیدند.
هرچند سرمایه گذاران به آشوب ها عادت کرده اند، اما آنها را به طور کامل 
نادیده نمی گیرند. یکی از نشانه های نگرانی این است که از زمان آغاز به کار 
ترامپ، ارزش دلار در برابر سبدی از ارز های کشور های ثروتمند نزدیک به 
۱۰ درصد کاهش یافته است. دقیقاً برخلاف پیش بینی اسکات بسنت، وزیر 
خزانه داری، که تصور می کرد تعرفه ها با کاهش نیاز شرکت های آمریکایی 
بــه خرید ارز خارجی بــرای واردات، موجب تقویت دلار خواهد شــد. از 

سیاست گذاری دمدمی تعرفه ها گرفته تا کسری بودجه های فزاینده، دلایل 
زیادی وجود دارد که سرمایه گذاران را نسبت به خرید دارایی های آمریکایی 
محتاط می کند. اما ســؤال اصلی این است: آنها چقدر محتاط شده اند؟ یا 
به عبارتی، سه ماه پس از »روز آزادی« ترامپ، وضعیت جایگاه امن آمریکا 

تا چه حد آسیب دیده است؟
دلایل نگرانی از طریق بررسی عامل معمول حرکت دلار آغاز می شود: 
تفاوت نرخ های بهره بین آمریکا و سایر کشورها. در بازار های توسعه یافته، 
معمولًا با افزایش نرخ بهره، ارزش ارز افزایش می یابد، زیرا ســرمایه گذاران 
خارجی برای بهره مندی از بازدهی بیشتر وارد آن بازار می شوند. این رابطه 
در ماه آوریل شکسته شد، زمانی که اعلام تعرفه های ترامپ موجب فروش 
دارایی های آمریکایی توسط سرمایه گذاران شد، نرخ سود اوراق خزانه بالا 
رفت و دلار سقوط کرد )نمودار ۱ را ببینید(. این الگو، یعنی حرکت معکوس 
نرخ ارز و بازده اوراق، معمولًا در بازار های نوظهور دیده می شود. این ویژگی 
 در بحران بازار اوراق دولتی بریتانیا در ســال ۲۰۲۲ نیز ظاهر شــد، زمانی 
که بودجه پیشنهادی لیز تراس، نخست وزیر وقت، تهدید به ایجاد فروپاشی 
مالی کرد.از ماه آوریل تاکنون، دلار و تفاوت نرخ های بهره دوباره شــروع 
به حرکت هم ســو کرده انــد )به جز ترس اخیر درباره پــاول(. با این حال، 
دلار هنوز نتوانســته زیانی را که در آوریل متحمل شــد جبران کند، که 
نشــان دهنده خدشــه ای ماندگار در ارزش آن است. ارزیابی اینکه تنها بر 

کاهش قیمت نفت با 
تشدید جنگ تجاری

هاشمیان هندوانه در 
بسته است

بخت گشایی    با اشک شتر 
سفید و قلب مار کبری!
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مجوز رهبر انقلاب 
برای سرمایه گذاری 
صندوق توسعه ملی 

در حوزه انرژی

مهدی عرب صادق
کارشناس انرژی

آقای علی آبادی، یک قبض هم برای 
راندمان وزارت نیرو صادر کنید

8000 تومان صفحه03

 یکی از نشانه های 
نگرانی این است که 
از زمان آغاز به کار 
ترامپ، ارزش دلار 
در برابر سبدی از 

ارز های کشور های 
ثروتمند نزدیک 

به ۱۰ درصد کاهش 
یافته است.

اســاس تفــاوت نرخ بهره، دلار در چه وضعیتی قرار می گرفت، قطعیت نــدارد، زیرا در دوره های بلندمدت 
عواملی مانند رشــد نســبی نیز در حرکت ارز ها مؤثرند، اما این شواهد حاکی از آن است که ترامپ به دلار 
آسیب زده اســت.یکی دیگر از ویژگی های تاریخی دلار این اســت که در زمان بروز بحران در بازار ســهام، 
تقویت می شود، زیرا سرمایه گذاران به دنبال دارایی های به ظاهر امن آمریکایی می روند. این الگو نیز در آوریل 
تغییر کرد. شــاخص VIX، معیاری از نوسانات بازار سهام که اغلب به عنوان شاخصی از ترس سرمایه گذاران 
اســتفاده می شــود، جهش کرد در حالی که دلار افت داشت. استیون کامین از مؤسسه امریکن انترپرایز 
پیشنهاد داده است که رابطه بین VIX و دلار—پس از کنترل متغیر هایی مانند نرخ بهره—به عنوان معیاری 
برای ســنجش شــکنندگی دلار به کار گرفته شود. این روش کمک می کند تا لحظاتی که ریسک برخلاف 
الگوی تاریخی، ســرمایه گذاران را از دلار دور می کند، دقیق تر شناسایی شود. شاخص پیشنهادی کامین، 
شــکنندگی بیشتر دلار پس از روز آزادی ترامپ را نشان می دهد، که در هفته های بعد نیز تشدید شد. اما 
پس از آن، شــاخص به ســطح پیش از تحلیف بازگشــت و در یک ماه گذشته در همان سطح باقی مانده 
است.بنابراین، دلار ممکن است زخمی شده باشد، اما این آسیب تشدید نشده است. برای وخامت بیشتر، 
 احتمالًا یک بحران جدی دیگر نیاز اســت؛ بحرانی که فراتر از نمایش روزمره کاخ ســفید باشد، که اکنون

برای سرمایه گذاران عادی شده است.کمبود نقاط تنش بالقوه وجود ندارد. اگر مثلًا تهدید اخیر رئیس جمهور 
درباره تعرفه ها واقعاً در اول اوت عملی شود، نرخ تعرفه مؤثر آمریکا به همان سطحی بازمی گردد که اضطراب 
آوریل را ایجاد کرد. فشار سیاسی بر فدرال رزرو ممکن است از کنترل خارج شود؛ و با ترامپ، همیشه احتمال 
رخداد غیرمنتظره وجود دارد. تنها با بروز طوفان بعدی است که می توان به طور کامل ابعاد آسیب وارده به 
دلار را درک کرد. اگر تلاطم های سال ۲۰۲۵ راهنما باشد، علاقه مندان به دلار لازم نیست زیاد منتظر بمانند 

تا فرصت جدیدی برای ارزیابی آن بیابند.
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در روزهایی که کشــور با بحران های مکــرر در تأمین برق 
روبه روست و مردم هر تابستان را با هشدار خاموشی و قبض های 
گران تر آغاز می کنند، وزیر نیرو نســخه ای ســاده اما خطرناک 
پیچیده اســت: برخورد با »بدمصرف ها« از طریق گران ســازی 
تعرفه ها! اما در این میان، یک ســؤال بنیادین بی پاســخ مانده 
است: با »بدتولید«ها چه می کنیم؟ با آن بخشی از ساختار تولید 
و مدیریت انرژی کشور که خودش منشأ اصلی اتلاف، ناکارآمدی 

و هدررفت سرمایه های ملی است چه باید کرد؟
وقتی از بحران در کشــور صحبت می کنیــم، نباید آدرس 
غلط داد. نمی شــود همه تقصیر را به دوش مشترک خانگی یا 
مصرف کننده عادی انداخت و از اصلاح ســاختارهای فرسوده، 
ناکارآمد و راندمان پایین تولید، به سادگی عبور کرد. در حالی که 
بخش خانگی تنها حدود ۲۷درصد از کل برق مصرفی کشور را 
به خود اختصاص می دهد، نیروگاه هایی در کشور همچنان فعال 
هستند که راندمان آن ها کمتر از ۳۰درصد  است. یعنی دو سوم 
انرژی ورودی به این واحدها عملًا به صورت گرما و آلایندگی به 
هــدر می رود. آیا کسی بــرای این حجم از اتلاف انرژی، قبضی 

صادر کرده است؟
سال هاست که ساختار تولید برق کشور از نبود یک نوسازی 
عمیق رنج می برد. میانگین راندمان نیروگاه های کشور کمتر از 
۳۳درصد  اســت، در حالی که راندمان متوسط جهانی به بالای 
۴۵درصد رسیده و برخی کشــورها با بهره گیری از نیروگاه های 
سیکل ترکیبی پیشرفته، به راندمان های بالای ۶۰درصد  دست 
یافته اند. در ایران، بیش از ۳۰ درصد از ظرفیت تولید برق کشور 
به نیروگاه های بخاری فرسوده با عمر بالای ۳۰ سال اختصاص 

دارد که هر روز هزینه های بیشتری به شبکه تحمیل می کنند.
از ســوی دیگر، تلفات شبکه انتقال و توزیع در کشور هنوز 
در محدوده ۱۷ تا ۱۸ درصد است؛ عددی که باید سال ها پیش 
به کمتر از ۷ درصد کاهش می یافت. در کشورهای توسعه یافته، 
این عدد کمتر از ۵ درصد اســت. معنی این آمار ســاده است: 
بخش قابل توجهی از برقی که با سوخت فسیلی و یارانه سنگین 
تولید می شود، حتی پیش از رسیدن به مصرف کننده نهایی در 
خطوط انتقال تلف می شود. این اتلاف از جیب همه مردم پرداخت 

می شود، اما کسی برای آن قبض صادر نمی کند.
مسئله فقط فنی نیست، مدیریتی است. ساختار وزارت نیرو 
طی سال ها با تورم نیروی انسانی، تعدد تصمیم گیران موازی، و 
نبود پاسخگویی در قبال ناکارآمدی های بلندمدت مواجه بوده 
است. در این شــرایط، اینکه وزیر نیرو به جای شفاف سازی در 
مورد ضعف های ســاختاری زیرمجموعه خود، تنها بر جریمه 
مصرف کننــده تمرکز کند، نه تنها بی عدالتی اســت بلکه فاقد 
اثربخشی بلندمدت است.واقعی سازی تعرفه ها اگر به درستی اجرا 
شود، می تواند ابزار موثری برای کاهش مصرف باشد. اما شرط اول 
آن، شفاف سازی هزینه تولید و عرضه برق، اصلاح ساختار رانتی 
یارانه ها و مقابله با اتلاف منابع درون ســاختاری است. نمی شود 
مردم را به صرفه جویی دعوت کرد، اما در همان حال چشــم بر 
اتلاف هزاران مگاوات انرژی در نیروگاه ها و شبکه انتقال بست. 
نمی شود مردم را تنبیه کرد، اما هیچ کس از وزارت نیرو نپرسد 
که چرا در سال های گذشته نرخ بهره وری شبکه افزایش نیافته، 
چرا پروژه های افزایش راندمان متوقف شده اند و چرا سامانه های 
اندازه گیری هوشمند به طور کامل اجرا نمی شوند؟آقای وزیر! اگر 
قرار است قبضی صادر شود، بهتر است ابتدا برای راندمان وزارت 
نیرو و بهره وری کل شــبکه برق این قبض صادر شود. اگر قرار 
اســت جریمه ای در کار باشد، سهم »بدتولیدها« در این ماجرا 
بسیار بیشتر از »بدمصرف ها«ست. مردم ایران نه تنها مصرف کننده 
نهایی انرژی اند، بلکه صاحبان منابع ملی اند. حق دارند بدانند که 
سرمایه هایشان کجا و چگونه مصرف می شود.بهتر است به جای 
تهدید مردم، ابتدا با یک سوزن به عملکرد درونی وزارت نیرو نگاه 
کنید. سپس اگر واقعاً دغدغه اصلاح دارید، نسخه ای جامع برای 
نوسازی تولید، کاهش تلفات، افزایش راندمان، و ایجاد سازوکار 

قیمت گذاری عادلانه ارائه دهید. 

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت
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تهران درحال تبدیل به شهر بی پناه است
   مریم لطفی    -   وزیر راه و شهرسازی گفت: تهران به دلیل بی توجهی به طرح های کلان و تمرکززدایی، در حال تبدیل به شهری بی پناه است، قطعی آب نیز 

نتیجه توسعه های ناپایدار سال های گذشته است.

 شهر تهران در 
حال تبدیل شدن 
به شهری بی پناه 

برای جمعیت 
کثیری است که 

بدون توجه به 
برنامه ریزی های 

کلان، در آن 
متمرکز شده اند. 

قطع آب و 
تعطیلی های اخیر 

نیز از پیامدهای 
همین تمرکز 

جمعیتی است که 
ناشی از عدم درک 

صحیح از مفهوم 
توسعه بوده است.

تأکید وزارت صمت 
بر استفاده از ظرفیت 
همسایگان و توسعه 
صادرات صنعتی

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: راهبردهای دولت برای توسعه تولید صنعتی با تکیه بر مزیت های نسبی و فناوری های نوین است.
 محمدصادق مفتح قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در برنامه »روزیِ نو« با محوریت سیاست گذاری صنعتی، بر بهره گیری از مزیت های نسبی کشور به عنوان محور اصلی برنامه های دولت برای 

توسعه صنعتی تأکید کرد.
مفتح با اشاره به ظرفیت های کشور در حوزه هایی همچون زنجیره فولاد، صنایع غذایی، معادن و صنایع دریا محور، افزود: جمهوری اسلامی ایران از منظر برخورداری از انرژی فراوان، ذخایر معدنی 

غنی و سواحل گسترده در جنوب و شمال کشور، شرایطی منحصربه فرد دارد که باید به درستی در مسیر رونق تولید به کار گرفته شود.
وی با بیان اینکه وزارت صمت اولویت خود را بر توسعه زنجیره ارزش در صنایع مادر گذاشته، خاطرنشان کرد: در زنجیره فولاد، هدف تکمیل ظرفیت های موجود و توسعه زیرساخت های مرتبط است. 

همچنین در صنایع دریا محور از جمله کشتی سازی، گسترش صنایع وابسته و ایجاد اشتغال در مناطق ساحلی جزو برنامه هاست.

تهران درحال تبدیل به شهر بی پناه است؛ قطعی آب نتیجه توسعه ناپایدار است
 فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی امروز )سه شنبه، ۲۱ تیر( در آئین آغاز عملیات اجرایی 
آزادراه پردیس - هراز با بیان اینکه گردهمایی امروز صرفاً برای اجرای پروژه ای آزادراهی 
نیست، بلکه نماد عزم دولت در جلب اعتماد و مشارکت بخش خصوصی در مسیر توسعه 

کشور است، گفت: این پروژه، صرفاً اتصال دو نقطه جغرافیایی نیست، بلکه نماد پیوندی 
عمیق تر میان حاکمیت و سرمایه گذاران بخش خصوصی است.

وی افــزود: مسیری که بارها در دولت های مختلف مورد تأکید قرار گرفته و در دولت 
چهاردهم نیز با جدیت دنبال می شود. هر جا بخش خصوصی سهم بیشتری در سرمایه گذاری 

  درخواست عجیب اتحادیه مشاوران 
املاک

درحالی بازار مســکن در یکی از ســنگین ترین 
دوره های رکود سال های اخیر به سر می برد که اتحادیه 
مشــاوران املاک به دنبال افزایــش نرخ کمیسیون 

بنگاه های املاک است.
در بازار کساد مسکن و در سایه رشد قارچ گونه 
بنگاه های ملکی، سرانه درآمد صنف مشاوران املاک 
کاهش پیدا کرده و اتحادیه مشــاوران املاک تهران 
برای افزایش درآمد اعضای خود، پیشــنهاد افزایش 
حــدود ۲ برابری تعرفه حــق کمیسیون معاملات 
ساخت، مسکن و اجاره را به اداره کل صنعت، معدن 

و تجارت تهران ارسال کرده است.
نکته عجیب ماجرا اینجاست که تعرفه کمیسیون 
مشــاوران املاک به صورت درصدی از ارزش معامله 
اعم از مشارکت در ســاخت، خریدوفروش یا اجاره 
محاسبه می شود و همواره ارزش ریالی آن همگام با 
ترقی قیمت ملک افزایش می یابد.عجیب تر اینکه در 
دهه اخیر و در شرایطی که تورم عمومی حدود ۱۰ 
برابر شده است، میانگین قیمت مسکن تهران بیش از 
۲۰ برابر رشد کرده است و عملًا رشد حق کمیسیون 

بنگاه های ملکی دو برابر نرخ تورم بوده است.
طبق محاســبات در همین بازه زمانی، میانگین 
درآمد خانوارهای تهرانی حدود ۱۱ برابر افزایش پیدا 
کرده درحالی که حق الزحمه بنگاه های ملکی با افزایش 

۲۰ برابری مواجه بوده است.
حالا اتحادیه مشاوران املاک تهران به اداره کل 
صمت تهران پیشنهاد کرده است، خانوارهای تهرانی 
که درآمدشــان ۱۱ برابر در ۱۰ سال افزایش یافته، 
حق کمیسیون بنگاه هایی که رشد ۲۰ برابری درآمد 
را تجربه کرده اند، دو برابر حق الزحمه بپردازند تا شکاف 
میان دو طرق از ۹ برابر فعلی به چند ده برابر برسد

سخنگوی صنعت آب گفت که در ۴ ماه اخیر آب 
۴۷ هزار و ۵۳۵ مشــترک بدمصرف تهرانی به طور 
موقت قطع شــده است. برخورد جدی با مشترکان 
بدمصرف ادامه خواهد یافت تا نسبت به تغییر رفتار 
عمل کنند. دستگاه های اجرایی مستقر در تهران باید 
۲۵ درصد کاهش مصــرف اعمال کنند در غیراین 

صورت برخورد صورت می گیرد.
شرکت توانیر اعلام کرد: حداکثر مقدار تقاضای 
مصرف برق در روز یکشنبه ۲۹ تیرماه به ۷۶ هزار و 
۸۴ مگاوات رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال 
قبل و در مقایسه با روز شنبه همین هفته یک درصد 
افزایش یافته است. شرکت توانیر از هموطنان خواست 
کولرهــای آبی و گازی خود را در حالت دور کند و 
دمای ۲۵ درجه تنظیم کنند تا به پایداری شبکه برق 

در این روزها کمک کنند.
محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور گفت: 
در شهریورماه گذشته اعلام کردیم اگر به واردات برنج 
اجازه داده شــود قیمت این محصول به زیر هر کیلو 
۸۰ هــزار تومان خواهد آمد اما به دلیل رفتار عده ای 
این محصول را به زعم خودشان احتکار کرده و تمامی 
محصول برنج کشاورزان را پیش خرید می کنند که 
قیمت آن در حال حاضر با رقم واقعی فاصله بسیار 

زیادی دارد و این وهن نظام است.
قاســم رضائیان، عضو هیأت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی ایران اظهار کرد: در اوج جنگ ۱۲ روزه، شاهد 
نوساناتی در بازار ارز بودیم که پس از آتش بس، این 
نوسانات فروکش کرد. با این حال، باید پذیرفت که در 
کنار مدیریت بانک مرکزی، مردم نیز به خوبی بحران ها 
را هدایــت کردند.وزیر نیرو گفت: کشــور به جهت 
داران بودن منابع آبی در شرایط خوبی قرار ندارد؛ در 
این میان برخی استان ها مانند مازندران از بارش های 
نرمالی برخوردار بودند اما سایر مناطق کشور، تشنه 
است.سومین واحد گازی نیروگاه نکا به ظرفیت ۱۸۳ 
مگاوات افتتاح شد و رکورد جدیدی در زمینه نصب 
و راه اندازی واحد گازی نیروگاهی مقیاس بزرگ در 
کشور به ثبت رسید. عملیات نصب و راه اندازی این 
واحد گازی جدید نیروگاهی تنها در مدت زمان ۴ ماه 
به اتمام رسیده اســت تا رکــورد جدیدی در زمینه 
ساخت نیروگاه های حرارتی در کشور به ثبت برسد.

سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اعلام کرد 
که هر زائر اربعین می تواند حداکثر ۱۰ بلیت اتوبوس 
را به صورت اینترنــتی یا حضوری خریداری کند تا 
دســترسی عادلانه همه زائران به ناوگان حمل ونقل 
عمــومی تضمین شــود.دبیر انجمن صنفی صنایع 
روغن نباتی کشور گفت: در سه ماهه اول امسال ۵۳۰ 
هزار تن روغن خام وارد کشور شده که نشان دهنده 
رشد ۵۳ درصدی نسبت به سال گذشته است. تنها 
در عرضه روغن پخت وپز و سرخ کردنی ممکن است 
در برخی فروشــگاه ها تفاوت هایی مشاهده شود، اما 

کمبودی وجود ندارد.

  آزادراه پردیس - هراز تا ســه سال 
آینده به بهره برداری می رسد

 هوشــنگ بازوند مدیرعامل شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور امروز 
)سه شنبه، ۳۱ تیر( در آئین آغاز عملیات اجرایی 
آزادراه پردیس - هراز، با اشــاره به اســتمرار 
فعالیت پروژه های عمرانی کشــور در شــرایط 
جنگی اخیــر، اظهار کرد: در جریان جنگ ۱۲ 
روزه، حتی یک روز هم هیچ یک از کارگاه های 
شرکت ساخت تعطیل نشدند. در سایر حوزه های 
وزارت راه و شهرســازی نیز شــرایط به همین 
منوال بــود.وی گفت: این اســتمرار فعالیت ها 
نشــان می دهد که دولت مصمم اســت توسعه 
زیرساخت های حمل و نقل کشور را، با محوریت 
و پیگیری های وزیر راه و شهرسازی، پیش ببرد. 
با وجود شرایط جنگی، تاکنون با پیگیری های 
ایشــان، بالغ بر ۲,۳۵۰ میلیــارد تومان منابع 
نقدی، ۲۰ هزار میلیــارد تومان اوراق و حدود 
۸,۵۰۰ میلیارد تومان از محل تهاتر نفت جذب 
شده که حتی در مقایسه با سال های عادی نیز، 

تخصیص منابع بهتری داشته ایم.

عزم دولت مســعود پزشکیان بر ادامه واردات خودرو است. ماجرایی که در همه مناظره های 
انتخاباتی، رئیس جمهوری به آن اشاره کرد و نشان داد طرفدار ادامه واردات خودرو و اجرای آن 
به نحو احســن است. حالا یک سال از عمر دولت چهاردهم می گذرد و اتفاقاتی در حوزه واردات 
خودرو در قالب تصویب و ابلاغ آیین نامه ها رخ داده اســت. به عنوان مثال همین خبری که روز 
گذشته اعلام شد مبنی بر »آزاد شدن واردات خودروهای بالای ۲۵۰۰ سی سی غیرآمریکایی به 
مناطق آزاد« جزو خبرهای خوب این حوزه محسوب می شود یا تصویب آیین نامه واردات خودرو 
در میانه جنگ نیز نشان از عزم دولت برای ادامه واردات خودرو دارد. اما سؤالی که برای بسیاری 
از مردم و متقاضیان این بازار به وجود آمده این اســت که چرا آیین نامه ها تصویب می شــود اما 
همچنان خبری از باز شــدن سایت ثبت ســفارش خودرو، باز شدن سامانه فروش و ادامه روند 
واردات نیست؟ واقعیت این است نمی توان تمام این اتفاقات را فقط در ید دولت دانست. خودرو 
فقط مسأله دولتی نیست و باید بپذیریم خودرو، مسأله حاکمیتی است. چون نهادهای بسیاری 

در سرنوشت این حوزه نقش دارند.
 در حال حاضر در ردیف بودجه سال جدید رقمی حدود ۲ میلیارد یورو برای واردات خودرو 
و تخصیص ارز توســط بانک مرکزی در نظر گرفته شــده است. با توجه به نرخ ارز رسمی مرکز 
 مبادلــه ارز و طلای ایــران در تاریخ ۳۰ تیر ۱۴۰۴، که معــادل ۸۳٬۲۸۲ تومان برای هر یورو

 بوده است، دومیلیارد یورو معادل ۱۶۶ هزار و ۵۶۵ میلیارد و ۶۰۴ میلیون تومان است. حالا باید 
با توجه به شرایط کشور در نظر گرفت آیا تأمین چنین مبلغی برای تخصیص به واردات خودرو 

امکانپذیر است؟

  در واردات خودرو با کمبود نقدینگی مواجه هستیم
محمد معتمدی زاده، دبیر کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با »ایران« 
درباره مانع اصلی بر ســر راه واردات خودرو می گوید: »مشــکل اصلی تخصیص ارز اســت. به 
دلیــل کمبود منابع و نقدینگی این اتفــاق رخ نمی دهد. اگرچه مجلس تکلیف کرده و در قانون 

هم ۲ میلیارد یورو ردیف بودجه برای واردات خودرو دیده شــده ولی مشــکل این است که ارز 
تخصیص داده نمی شــود. مشــکل از بانک مرکزی است که نمی تواند تخصیص ارز را انجام دهد 
البته که کشــور در شرایط جنگ تحمیلی اســرائیل بود هرچند موانع پیش روی تخصیص ارز 
پیش از جنگ هم وجود داشــت ولی اکنون تشــدید شده اســت. اما باید حق بدهیم وضعیت 
منابع و نقدینگی کشــور و دولت در شرایط خوبی نیست.« معتمدی زاده درباره بازه زمانی برای 
 عبــور از موانع پیش روی واردات خودرو می گوید: »واقعیت این اســت که مجلس پیگیر واردات 
خودرو اســت تا بازار هم رنگ رقابت بگیرد اما باید نقدینگی و ارز نیز موجود باشــد. بالاخره باید 

رضایت مردم را نیز جلب کرد.«

  پیشنهاد اجرایی کردن واردات با ارز اشخاص
چندی قبل بانک مرکزی و وزارت صمت خبر از تصویب قانون واردات با ارز اشــخاص دادند. 
اقدامی که بشدت بازوی کمکی برای تأمین بودجه واردات خودرو محسوب می شود اما همچنان 

این اقدام در هاله ای از ابهام مانده و اجرایی نشــده اســت. پیشنهاد کارشناسان برای دولت این 
است که اگر در تأمین نقدینگی برای واردات خودرو دچار مشکل است فعلًا  زمینه واردات با ارز 
اشخاص را فراهم کند. مزایای کلان استفاده از ارز اشخاص برای واردات خودرو شامل چند مورد 
است: تأمین نقدینگی ارزی بدون فشار به دولت)وقتی بانک مرکزی و دولت منابع ارزی محدودی 
دارند - به دلیل تحریم، کاهش صادرات نفتی، یا جنگ اقتصادی - استفاده از ارز اشخاص یک 
ابزار مکمل اســت. این روش اجازه می دهد بدون نیاز به تخصیص ارز دولتی یا نیمایی، کالاهای 
پرتقاضا مثل خودرو وارد شود.( از سوی دیگر، سال هاست که به دلیل محدودیت واردات، تقاضا 

برای خودروهای خارجی سرکوب شده.
 این سرکوب منجر به التهاب در بازار خودروی داخلی و افزایش قیمت های غیرمنطقی شده 
اســت. واردات با ارز اشــخاص می تواند این تقاضای انباشته را تخلیه کند و جلوی رشد بیشتر 
قیمت ها را بگیرد. همچنین جذب منابع و ارزهای سرگردان ایرانیان خارج از کشور اتفاق خواهد 
افتاد. بسیاری از ایرانیان خارج از کشور حاضرند ارزهای خود را به داخل بیاورند اگر مسیر رسمی 
و جذاب برای آن وجود داشته باشد. واردات خودرو یکی از مشوق های خوب برای بازگشت ارز و 

سرمایه ایرانیان خارج از کشور است.

  واردات با ارز اشخاص راهکار دوران گذار
در پایــان باید به این موضوع اشــاره کرد اســتفاده از ارز اشــخاص، بــازوی مکمل تا زمان 
تقویــت ذخایــر ارزی دولتی اســت. ایــن روش می تواند یک پل موقت باشــد تــا زمانی که 
کشــور از نظــر منابع ارزی تقویت شــود به عبارتی، یــک راهکار »در دوران گذار« اســت، نه 
راه حــل دائــمی. در مقطع کنونی، سیاســت واردات خودرو با ارز اشــخاص یک راهکار موقت 
و ضروری اســت که در صورت اجرای هوشــمندانه، کنترل شده و شــفاف می تواند بحران بازار 
 خــودرو را تعدیــل کند، فشــار ارزی را از دوش دولت بــردارد و منابع ارزی ســرگردان را به

 نفع اقتصاد ملی جذب کند.

دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با بیان اینکه بسته پیشنهادی اصلاحات موثر اقتصادی برای 
شرایط پساجنگ کنونی تدوین شده است، گفت: در این بسته موضوع تولید، معیشت و محدودیت 
های دولت و سیاســت های بانک مرکزی در همکاری با تولیدکنندگان و صنعتگران دیده شده 

که در صورت تصویب در هیات دولت می تواند به توسعه تولید و پایداری اقتصاد منجر شود.
حمیدرضا غزنوی اظهار داشت: مجمع کارآفرینان پیشنهادهایی را برای دوران فعلی در قالب 

بسته ای تهیه کرده است که به زودی در اختیار دولت قرار می گیرد.
وی ادامه داد: این بســته در ۶ حوزه سیاست های پولی و مالی، مسائل ارزی، انرژی، رفاهی، 
تجارت بین الملل و لجستیک تهیه شده است که در آن محدودیت های دولت و بانک مرکزی 

نیز مورد توجه قرار گرفته تا باری بر روی دوش دولت نباشد.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به پیشنهاد در حوزه سیاست های پولی و مالی گفت: 
در این بخش، بحث ارائه تســهیلات ارزان قیمت برای مردم است که یک تحریک تقاضای موثر 
در بازار ایجاد شود تا بازار از رکود خارج شود در این مسیر می توان از سیستم های نوین بانک 
مرکزی بهره برد.وی اضافه کرد: تسهیلات ارزان قیمت را به اوراق وام گره زدیم در صورتی که بانک 

مرکزی اصلاحات اوراق را بپذیرد، شاهد ایجاد تقاضا در بازار خواهیم بود ضمن اینکه به موضوع 
تورم و پایه پولی توجه شده و از این رو لازم است که به سرعت بانک مرکزی این شرایط را مورد 
بررسی قرار داده و به تعویق نیندازد.غزنوی خاطر نشان کرد: در بخش عرضه در صورتی که نرخ 
رشد ترازنامه بانک ها در این شرایط افزایش یابد و یک خط اعتباری ویژه برای سرمایه در گردش 

تولید اختصاص یابد قدمی در راستای پایدار سازی تولید صورت می گیرد.
وی به پیشــنهاد در مســائل ارزی اشاره کرد و گفت: نیاز به اصلاحات در سیاست های ارزی 
داریم، بانک مرکزی در کنار بازار توافقی و ســامانه نیمای بروز شــده می تواند وارد میدان شود، 

مشوق ایجاد کند تا با رونق صادرات، سهم ارز آوری ارتقا پیدا کند.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران یکی از مهمترین مشکلات بخش تولید را بحث انرژی عنوان 
کرد و گفت: به نظر می رســد که قیمت پایه تضمین شده توسط دولت باید مشخص شود تا با 
مکانیسم های بورسی که در این بسته به دولت پیشنهاد می دهیم، هزینه انرژی برای تولیدکننده 

و مصرف کننده دارای صرفه اقتصادی باشد.
وی با بیان اینکه در حوزه رفاهی باید رانت های غیرمولد حذف شود، گفت: تنها در این صورت 

اســت که توســعه اقتصادی موجب رفاه می شود و از این طریق می توان بسته ارزاق و کالاهای 
اساسی را برای حمایت از خانواده ها از طریق سوبسید بحث انرژی و شرایط رفاهی فراهم کرد.

غزنوی، عنوان کرد: در حوزه لجســتیک نیز پیشنهادهایی در این بسته ارائه شده است که با 
همکاری نهادهای مربوطه و بخش خصوصی موثر خواهد بود.

وی با بیان اینکه بخش خصوصی در پیشران های اقتصادی مشارکت می کند، گفت: انتظار 
داریم تا این بســته در دولت مطرح شود و در جلسه با بانک مرکزی بتوانیم مسئولان را ترغیب 
کنیم تا بانک مرکزی با سرعت عمل در این شرایط رکود ورود کند، در غیر این صورت بازار تولید 

از رکود خارج نخواهد شد و مشکلاتی را برای تولیدکنندگان به وجود خواهد آورد.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران تاکید کرد: اکنون کشور در شرایطی قرار دارد که مردم خرید 
کالاهای ســرمایه ای یا مصرفی با دوام را به تاخیر انداخته اند و رکود تورمی در بازار ایجاد شده 
اســت. دولت باید وارد عمل شــود و به سرعت تصمیم گیری کند ضمن اینکه بخش خصوصی 
همیشه در کنار دولت پای کار بوده است به طور قطع این بسته پیشنهادی اصلاحات قابل اجرا 

و به نفع تولید کشور است.

واردات خودرو با ارز اشخاص تسریع شود

بسته پیشنهادی اصلاحات موثر اقتصادی برای شرایط پسا جنگ تهیه شد

داشــته، پروژه ها پایدارتر، خدمات بهتر و خروجی مؤثرتری برای مردم داشــته اند، نه فقط در حوزه 
راه بلکه در تمام بخش ها.

صادق ادامه داد: در حوزه مســکن، تمام تلاش ما این اســت که پروژه ها با خدمات زیربنایی و 
روبنایی توأم انجام شــود تا واحدهایی در شأن مردم تحویل گردد. واگذاری زمین نیز باید همراه با 

آماده سازی های لازم باشد تا امکان ساخت برای مردم فراهم شود.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: در حوزه راه اعم از جاده ای، ریلی و بنادر، بر دو موضوع کلیدی 
تأکید داریم، نخســت، توجه جدی به ملاحظات محیط زیســتی که همواره در جلسات مورد تأکید 
قرار می گیرد. توسعه ای که بدون رعایت اصول زیست محیطی انجام شود، قطعاً ناپایدار و خسارت بار 

خواهد بود. نمونه های آن را امروز در آثار برخی توسعه های گذشته می بینیم.
وی گفت: موضوع دوم، همراه ســازی هرچه بیشــتر بخش خصوصی در اجرای پروژه هاســت. 

صحبت های شفاف و انگیزه مند سرمایه گذار پروژه نیز گواه همین مسیر روشن است.
صادق با اشــاره به وضعیت اخیر کشــور اظهار کرد: ما یک جنگ تحمیلی ۱۲ روزه را پشت سر 
گذاشته ایم؛ جنگی که نه با یک کشور بلکه با رژیمی بی ریشه و بدون هویت صورت گرفت، اما همه 
قدرت های غربی و در رأس آن ها آمریکا نیز در مقابل ملت ایران ایستادند. با افتخار باید گفت این 

ملت با ایستادگی خود، همچنان مسیر توسعه را ادامه خواهد داد.
وی ادامه داد: در کمتر از یک ماه پس از پایان جنگ، پروژه های بزرگ راه ســازی در استان های 
آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، مرکزی و امروز در تهران آغاز شده که عمدتاً با مشارکت بخش 
خصوصی هســتند. همچنین در حوزه ریلی، روز یکشــنبه )۲۹ تیر( در شرکت راه آهن، ۱۰ همت 

سرمایه گذاری در بخش واگن های مسافری و باری صورت گرفت.
وزیر راه و شهرسازی افزود: در راستای جذب سرمایه های بخش خصوصی، بخشی از اهداف ما از 
مسیر مولدسازی پیش خواهد رفت. البته مولدسازی به معنای تبدیل باغات به برج باغ نیست، بلکه 

هدف، بهره برداری از اراضی بدون مشکل زیست محیطی برای توسعه متوازن است.
وی گفت: شــهر تهران در حال تبدیل شدن به شــهری بی پناه برای جمعیت کثیری است که 
بدون توجه به برنامه ریزی های کلان، در آن متمرکز شــده اند. قطع آب و تعطیلی های اخیر نیز از 

پیامدهای همین تمرکز جمعیتی است که ناشی از عدم درک صحیح از مفهوم توسعه بوده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با دستور ریاست جمهور، بازنگری بنیادینی در زمینه تمرکز 
جمعیت، ساخت وســاز و اشــتغال در تهران صورت خواهد گرفت. یکی از مهم ترین راهکارهای این 
تمرکززدایی، سهولت در دسترسی به شهر تهران از طریق توسعه مسیرهای ریلی و آزادراهی است

وی گفت: این پروژه آزادراهی با پشتیبانی کامل بخش خصوصی اجرا خواهد شد و آثار مثبت آن 
از جمله کاهش مصرف سوخت، کاهش آلایندگی و تسهیل دسترسی به استان های شمالی کشور 
مشهود خواهد بود.صادق با بیان اینکه شهرهایی مانند پردیس، بومهن و رودهن در این مسیر نقش 
مهمی دارند، افزود: این پروژه آزادراهی می تواند بخشی از فشار جمعیتی را از شهر تهران کاهش دهد

وی در پایان تاکید کرد: نخست شفافیت کامل دولت در عملکرد، قوانین و نحوه تعامل با بخش 
خصوصی و دوم پرهیز از دخالت های غیرضروری که مانع از فعالیت سرمایه گذاران می شود. با رعایت 

این دو اصل و پشتیبانی مردم، می توان گام های بلندی در مسیر توسعه کشور برداشت.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بسیاری از تصمیم های مهم دولت از جمله ارائه کالا 
برگ و دهک بندی دقیق جامعه بر پایه داده های پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان انجام شده است

 دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا صبح امروز با حضور در وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی به همراه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از رصدخانه ملی رفاه ایرانیان بازدید کرد

این بازدید با هدف بررسی ظرفیت ها و توانمندی های موجود در حوزه سیاســت گذاری 
اجتماعی، برنامه ریزی حمایتی و هماهنگی میان دستگاه های اجرایی و حمایتی کشور انجام شد

محســن رضایی ضمن اشاره به تلاش های انجام شده در شکل گیری و توسعه پایگاه رفاه 
ایرانیان، این مرکز را یک دارایی راهبردی برای نظام حکمرانی کشور توصیف کرد.

وی گفت: داده های موجود در پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان یک ثروت بزرگ برای مسئولان 
کشور است و باید کاستی های موجود به ویژه در حوزه اطلاعات مربوط به املاک و بازار سرمایه، 
تکمیل و برطرف شود.دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا در این بازدید در جریان 

جزئیات شکل گیری و روند پایگاه ملی اطلاعات رفاه ایرانیان قرار گرفت.
رضــایی گفت: با تکیه بــر داده های پایگاه ملی رفاه ایرانیان، امکان برنامه ریزی دقیق تر و 

تصمیم گیری های هدفمندتر فراهم می شود.

سامانه رفاه ایرانیان و توزیع عادلانه یارانه
احمــد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این بازدید، پایگاه ملی اطلاعات رفاه 

ایرانیان را زیرساختی مناسب برای اجرای درست سیاست های رفاهی عنوان کرد.
وی گفت: سامانه رفاه ایرانیان که در دسترس عموم قرار دارد، یک پایگاه اطلاعاتی جامع 
برای شناسایی دهک های درآمدی خانوارها است. این سامانه نقش کلیدی در توزیع عادلانه 

یارانه ها، هدفمندی حمایت ها و تسهیل دسترسی مردم به خدمات اجتماعی دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: امکان ثبت اعتراض و بررسی وضعیت مشمولین از 

جمله امکانات مهم این سامانه به شمار می رود.

میــدری در جریان این بازدیــد گزارشی از اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
دوران جنگ تحمیلی ۱۲ روزه ارائه کرد.

وی با تشریح برنامه های رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به موضوع طرح 
ملی کالابرگ الکترونیکی برای دهک های مختلف درآمدی، این امر را شیوه ای برای حمایت 

از اقشار آسیب پذیر کشور دانست.

اهمیت داده های پایگاه رفاه در حکمرانی اقتصادی
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با توضیح راهکارهایی برای تدوین سیاست های حمایتی 
مبتنی بر کاهش فقر، پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان را به عنوان یک مرکز داده ای ارزشمند برای 

سیاستگذاری حوزه رفاه اجتماعی و سیاست های حمایتی عنوان کرد.
وی یادآور شــد: بسیاری از تصمیم های مهم دولت از جمله ارائه کالا برگ و دهک بندی 
دقیق جامعه بر پایه داده های این مرکز انجام شده است. اگر داده های این مرکز وجود نداشت، 

تحقق این اقدامات با چنین کیفیت و دقتی ممکن نبود.
این مقام عالی وزارت گفت: داده های تولیدشده در مرکز مطالعات و اطلاعات رفاهی ایرانیان 
ما را در مسیر دســتیابی به عدالت اجتمــاعی و تحقق اهداف انقلاب اسلامی یاری می کند.

میدری تاکید کرد: هرچه اطلاعات کامل تر و دقیق تری از شرایط رفاهی ایرانیان داشته باشیم، 
می توانیم سیاست های حمایتی مؤثری طراحی و اجرا کنیم.

پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان؛ زیرساختی برای عدالت اجتماعی



بورس و بانک 

www.marzeghtesad.ir

3
چهارشنبـــه  01 مرداد    ماه 1404  شمــاره 724 

   بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران، اول 
مردادماه فعال است

 سخنگوی مرکز مبادله ایران اعلام کرد: به اطلاع 
بازرگانان کشور می رســاند، فردا چهارشنبه یکم 
مردادماه بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران فعال است

اصغر بالسینی ادامه داد: کارگزاران می توانند در 
این روز و مطابق رویه بازار، در دوره های زمانی معین 

اقدام به سفارش گذاری و معامله ارز کنند.
گفتنی است، طبق اطلاعیه شورای هماهنگی 
بانک ها، شــعب کشیک بانک ها که اسامی آنها در 
وبسایت اطلاع رســانی هر بانک اعلام می شود، به 
همراه واحدهای فنی و پشتیبان ستادی، از ساعت 
۸ الی ۱۲ به منظور خدمت رسانی به امور ضروری 

مشتریان دایر است.
براســاس این گزارش، از ابتدای ســال تاکنون 
بیش از ۸.۸ میلیارد دلار انواع ارز توســط بازرگانان 
در بازار ارز تجاری مورد داد و ستد قرار گرفته است؛ 
این حجم از تامین ارز جهت واردات بخش صنعت 

کشور صورت گرفته است.

 بورس می توانست قهرمان جنگ باشد
ما می توانســتیم بورس بعد از جنگ را تبدیل 
مظهر قهرمانی و پیروزی در این نبرد کنیم چراکه 
اگر وضعیت بورس در سطح مطلوبی قرار می گرفت 
نشــان دهنده ثبات و عــدم تغییرات اقتصادی در 
پی جنگ ۱۲ روزه می شــد. حال که چنین اتفاقی 
نیفتاده اســت باید به این نکته دقت کنیم که در 
چنین شرایطی لازم است تمامی ارکان ها، نهادهای 
بازارســرمایه و ارگان های دولتی باید حمایت های 
خود را به شیوه تمام و کمال از بازار ســرمایه انجام 
دهند.باید این نکته را نیز در نظر بگیریم که عمده 
منافع بازارســرمایه برای دولت هاست چراکه هم با 
یک کلیک ســاده می تواند از آن برای درآمدهای 
مالیاتی استفاده کند و هزینه ای از این منظر برای 
آن ندارد و از ســمتی دیگر بسیاری از پروژه هایی 
که تا به امروز به ثمر رسیده و رشده کرده از طریق 
تأمین مالی منابع از بازار سرمایه انجام شده است. 
در نهایــت امر حمایت باید گفت که دولت موظف 
است در یک دست پول و در دست دیگر سهم داشته 
باشد تا هر زمان بازار سرمایه به هرکدام از آنها نیاز 

داشت، به بورس تزریق شود.
زمان های بسیاری وجود دارد که چنان تقاضا در 
بازار شــدت می گیرد که دولت باید اقدام به عرضه 
ســهام کند تا جلوی هیجانات کاذب را بگیرد و به 
روند صعودی بازار کمــک کند اما اکنون که بازار 
سرمایه درگیر بحران های فعلی شده، دولت باید پول 
خود را به بازار بیاورد و آن را از وضعیت کنونی نجات 
دهد. همچنین باید این نکته بسیار مهم را در نظر 
داشته باشیم که نقدینگی مهم ترین عنصر در بازار 
سرمایه است و مهم ترین ویژگی آن نیز نقدشوندگی 
است چراکه سرمایه گذارانی که اقدام به خرید سهم 
در بورس کرده اند می توانند ســرمایه خود را در هر 
زمان نقد کنند که در مقایسه بازارهای دیگر مانند 
خودر و مسکن، نکته بسیار مهمی است که باید در 
حفظ و ثبات آن تلاش شود. ضمن اینکه در شرایط 
فعلی بسیاری از مردم قصد دارند که سرمایه خود را 
به هر دلیلی نقد کنند و نهادهای ناظر و ارگان های 
دولتی برای مساعدت در این امر باید کوشا باشند و 
به داد بورس برسند تا ویژگی اصلی بازار زیر سوال 
نرود چراکه اگر این اتفاق از دست برود به تبع آن 

نیز اعتماد مردم به بورس نیز از بین می رود.
مهم اینکه از بین بردن اعتماد مردم بسیار راحت 
است اما بازگرداندن آن بسیار مشکل. از سمتی و در 
سویی دیگر در کشوری مانند ایالات متحده آمریکا، 
جمله ای نقــل محافل اقتصادیســت که وضعیت 
اقتصادی کشــور را از رئیس جمهور نباید پرسید 
و بــرای ارزیابی آن باید به ســراغ وضعیت بورس 
نیویــورک رفت چراکه در آنجا تبلیغات برایشــان 

اهمیتی ندارد و به واقعیت ها پرداخته نمی شود.

 باید این را نیز در نظر بگیریم که مکانیسم های 
داخلی ســازمان بورس مانند تغییر دامنه نوســان 
اهرمی ها، ضرایب اعتباری و... نباید دستکاری شود 
البته که مشکل بسیار کلان تر است اما در هر صورت 
فعالیت های داخلی سازمان نیز حائز اهمیت است

حقوق بشر دروغی 
بیش نیست

رئیس جمهور با بیان اینکه حقوق بشر و سازمان های بین المللی دروغی بیش نیست،گفت:در دنیای متمدن امروز در مقابل دیدگان همه،راه آب و غذا را بر مردم بیچاره و زنان و کودکان بسته اند و نسل کشی 
می کنند،آنوقت دم از حقوق بشر می زنند،درحالی که خودشان در همه جای دنیا از غزه و فلسطین گرفته تا لبنان،سوریه و ایران همه موازین بین المللی و حقوق بشر را زیر پا گذاشته و علیه بشریت جنایت 
می کنند. »مسعود پزشکیان تیرماه طی سخنانی در آئین پاسداشت یاد شهیدان فرهنگ، هنر و رسانه در دفاع مقدس ۱۲ روزه مقابل رژیم صهیونیستی و آمریکا که در تالار وحدت تهران برگزار شد، تاکید 
کرد: رژیم صهیونیستی و آمریکا با ادعای ساخت بمب اتم در ایران که دروغی بیش نیست، به بیمارستان ها و منازل مسکونی ما حمله کردند و زنان و کودکان و مردم بی دفاع و غیر نظامی را هدف قرار دادند

پزشکیان با تاکید بر اینکه دشمنان نمی خواهند ایران، قوی و مستقل باشد، اظهار داشت: ملت ایران در مقابل زور و تجاوز سرخم نخواهد کرد همانگونه که نکرد و ما قدردان این مردم وفادار و فداکار 
هستیم. ما گاها با مردم رفتار ناشایستی داشتیم و مردم از ما ناراحت بودند اما در جنگ ۱۲ روزه و تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی و آمریکا به خاک ایران، همه اختلافات و ناراحتی های خود را کنار گذاشته و 
برای دفاع از وطن به میدان آمدند.رئیس جمهور تاکید کرد: ما خدمتگزار مردم هستیم و تا جان در بدن داریم و نفس می کشیم این راه را ادامه خواهیم داد و قدردان مردمی هستیم که برغم همه دلخوری 

ها آمدند و ایران را تنها نگذاشتند.

دبیر شــورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشــویی و تأمین مالی تروریسم تأکید کرد: 
تلاش های ایران برای عادی سازی پرونده در FATF با هدف تأمین منافع ملی و تقویت شبکه سازی های 

بین المللی انجام شده و نه برای جلب رضایت دشمنان.
 هادی خانی ـ رئیس مرکز اطلاعات مالی ـ درباره تأثیر جنگ آمریکا و اسرائیل علیه ایران در 
روند تصمیمات کشور برای خروج از لیست سیاه FATF اظهار کرد: مجموعه تلاش های کشور در چند 
سال اخیر و به ویژه در دولت چهاردهم با هدف مدیریت و عادی سازی پرونده کشور در FATF، که در 
قالب تصویب قوانین و مقررات متعدد یا تصمیمات دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی و شورای عالی 
پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی و تأمین مالی تروریسم و مذاکرات متعدد و ارائه های مستمر 
به مجامع منطقه ای و بین المللی و ساعت ها بحث کارشناسی در مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
صدها تصمیم و کارهای دیگر، برای پیشگیری از دشمنی آمریکا و اسرائیل با ایران صورت نپذیرفته 

است که با بروز و ظهور جنبه دیگری از این دشمنی ها، به کنار گذاشته شود.
وی افزود: چراکه بیش از ۴۵ سال است که در جنگ با آمریکا و اسرائیل هستیم و حتی زمانی 
که جلســات مجمع تشــخیص برای تصویب دو کنوانسیون پالرمو و CFT تشکیل می شد، هر روز 
احتمال حمله نظامی به کشور مطرح بود.این مقام مسئول با بیان اینکه خواست دشمنان ما این 
است که از تریبون های رسمی بین المللی کنار گذاشته شویم تا صدای تظلم خواهی ملت ایران کمتر 
به گوش جهانیان برسد، تصریح کرد: آن روز که موضوع عادی سازی پرونده ایران در FATF در محور 
تصمیمات قرار گرفت، هدف تحقق منافع ملی و اقتصادی و تقویت شبکه سازی های بین المللی به 
نفع کشور و خروج از لیست کشورهای پرخطر و روان سازی تعاملات پولی و مالی با دنیا و رفع موانع 
سرمایه گذاری خارجی و از همه مهم تر رفع نگرانی کشورهای دوست و همسوی مان مطرح بود، نه 

گرفتن بهانه از آمریکا و اسرائیل؛ چرا که دشمن، دشمن است و این دوستان ما هستند که برای استفاده 
از ظرفیت هایی نظیر بریکس و شانگهای، با وجود یا عدم وجود تحریم های ظالمانه آمریکا، نگرانی 
حضور ما در لیست سیاه FATF را در چارچوب منافع خودشان مطرح می کنند، نه آمریکا و اسرائیل.

خانی گفت: زمانی که طرح موضوع پالرمو و CFT در مجمع تشخیص آغاز شد، هم زمان احتمال 
حمله نظامی به کشورمان نیز مطرح بود و جلسات ادامه می یافت؛ چون جلسه نمی گذاشتیم که با 
تصویب این دو کنوانسیون مانع دشمنی یا حمله آمریکا و اسرائیل شویم، بلکه جلسه می گذاشتیم تا 
منافع کشورمان را پیگیری کنیم و اجازه ندهیم دشمنان ما از خلأ عدم حضور ما در معاهدات و نهادهای 
بین المللی علیه ایران اسلامی اجماع سازی کنند و به دنبال حذف برچسب به ناحق پولشویی و تأمین 

مالی تروریسم از پیشانی ملت بودیم؛ چرا که ملت ما قربانی تروریسم است و نظام پیشرو در مبارزه با 
پولشویی دارد، نه کشور پرخطر.وی افزود: در همان جلسات با بحث های دقیق کارشناسی، عدم ارتباط 
خروج از لیست سیاه FATF به موضوعاتی نظیر دشمنی های آمریکا یا مذاکرات نیز بحث شد و نباید 
فراموش کنیم که دستور ترامپ به خزانه داری آمریکا دقیقاً حفظ ایران در لیست سیاه FATF است.

خانی در ادامه گفت: امروز همه ما از دهن کجی آمریکا و اسرائیل به معاهدات بین المللی خشمگین 
هستیم، ولیکن فراموش نکنیم تظلم خواهی و مطالبه گری های رسمی دیپلمات های کشور در این ایام 
در چارچوب همین ظرفیت های منطقه ای و بین المللی و معاهدات و قطعنامه های سازمان ملل یا 
چارچوب هایی نظیر بریکس و شانگهای صورت می پذیرد که در گذشته عضو شدیم و صاحب تریبون 
رسمی هستیم.وی افزود: اگر امروز در لیست سیاه FATF نبودیم و عضو یکی از گروه های منطقه ای این 
نهاد بودیم، با صدایی رساتر مدعی دشمنان خود می شدیم و کشورهای عضو را پاسخگو می کردیم و باز 
تأکید می کنم دور نگاه داشتن کشور از تریبون های رسمی منطقه ای و بین المللی و در انزوا نگاه داشتن 
کشور و جلوگیری از شبکه سازی های بین المللی به نفع منافع ملی کشور، خواست دشمنان ما است.

خانی اظهار کرد: هرچند ممکن است در نهایت با برخوردهای جانب دارانه، آن طور که محق هستیم 
نتیجه نگیریم، ولیکن تلاشــمان را می کنیم و ظلم هایی که علیه ملت ایران می شــود را در مجامع 
بین المللی مستند می کنیم و در تاریخ ثبت می شود که فریاد زدیم ولی با ما برخوردهای دوگانه شد.

وی افزود: اینکه به بهانه خشم از دهن کجی آمریکا و اسرائیل به معاهدات بین المللی، مباحث 
دقیق فنی و حقوقی را با وقفه مواجه کنیم، محل بحث است. اتفاقاً باید هرچه سریع تر و با هدف 
 ،FATF پیشگیری از باز شدن جبهه های جدید دشمنان در نهادهای تأثیرگذار و جهان شمولی نظیر

تدابیر و تصمیم گیری های به موقعی داشته باشیم.

 FATF تلاش های ایران برای خروج از لیست سیاه

مجوز رهبر انقلاب برای سرمایه گذاری صندوق 
توسعه ملی در حوزه انرژی

  لیلا  جلیلوند    -    رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی از استجازه رهبر معظم انقلاب برای سرمایه گذاری این صندوق در حوزه 
انرژی، نفت، گاز و برق خبر داد.

 مهدی غضنفری در جلسه هیأت عامل این صندوق با قدردانی ویژه از رهبر معظم انقلاب و اعتماد ایشان، اعلام کرد که 
خوشــبختانه در اواخر خرداد ماه ســال جاری، یک اجازه مهم و تاریخی از سوی رهبر معظم انقلاب به صندوق توسعه ملی 
داده شد که از ابتدای تشکیل صندوق تاکنون نظیر ندارد. بر اساس این مجوز، صندوق اجازه یافت تا در حوزه انرژی شامل 
نفت، گاز و برق سرمایه گذاری کند. این اذن نه تنها اساسنامه صندوق را ارتقاء داد بلکه صندوق را به نقش و جایگاه حقیقی 
آن نزدیک کرد.وی ضمن تشکر فراوان از ریاست جمهور برای دریافت این اذن، ادامه داد: علاوه بر شخص رئیس جمهور که 
به این امر اهتمام داشت آقایان عارف معاون اول و حمید پورمحمدی رییس سازمان برنامه و بودجه نیز در تحقق این مهم 

بسیار همراهی کردند که جای تقدیر دارد.
غضنفری افزود: معاون اول رییس جمهور همواره بر حفظ و ارتقای موقعیت صندوق توسعه ملی و منابع آن تاکید دارد 
و خدا را شــکر مصوبه ای که نتوانســتیم از مجمع تشخیص مصلحت نظام اخذ کنیم، با استجازه مبارک رهبر معظم انقلاب 

دریافت کردیم.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اظهار داشت: به دنبال اخذ این اذن تاریخی و توسعه گرانه جلسات متعددی برای 
مشارکت سرمایه گذاری صندوق در دو طرح نفتی و برقی را با دستگاههای مرتبط نهایی کردیم و در جلسه مورخ ۲۳ تیر 
ماه جاری شــورای اقتصاد، علیرغم دستورهای متعدد در شورا، پیشنهادهای صندوق برای سرمایه گذاری به سبب اهمیتی 

که داشتند به عنوان دستور اول مطرح شد و پس از بحث و اظهار نظر کارشناسانه و دلسوزانه حضار، به تصویب رسید.
وی ادامه داد: بر این اســاس مقرر شــد صندوق توسعه ملی در »طرح ضربتی افزایش ۲۵۰ هزار بشکه در روز تولید نفت 
خام« و »طرح احداث ۷ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی« سرمایه گذاری کند. البته براساس مجوز اخذ شده از رهبر معظم 

انقلاب از حالا به بعد طرح های بسیار بیشتری در این حوزه تصویب خواهد شد.
غضنفری با اشاره به اینکه اتفاق خیلی بزرگی برای صندوق و کشور در حال رخ دادن است، تاکید کرد: یک روز تاریخی 
برای صندوق توسعه ملی رقم خورده و برای فرهنگ سازی در این خصوص تا حدی ادبیات سازی شده ولی به کار رسانه ای 
بیشتری نیاز است.رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی، اذن رهبری را یک نوع »سرمایه گذاری مشروط« برشمرد و گفت: 
باید هر چه سریعتر متن قراردادها با توجه ویژه به شروط مندرج در اذن رهبری آماده شده و انشاءالله در حضور معاون اول 

محترم رئیس جمهور با وزرای نیرو و نفت امضا شود.
وی در توصیف ســرمایه گذاری مشــروط اظهار داشت: در ازای این اذن، چهار شرط مهم ذکر شده است. اول اینکه طرح 
سرمایه گذاری، توجیه اقتصادی داشته باشد. دوم، منابع و سود کافی صندوق بازگشت شود. سوم، صندوق در طرح سرمایه 

گذاری به دنبال بنگاه داری نباشد و چهارم هم اینکه کلیات هر طرح در شورای اقتصاد تصویب شود.
غضنفــری با تشــکر از همه مدیران و همکاران برای تحقق ایــن مهم و تبریک به آنان برای نقش آفرینی جدید صندوق 
در حل مســائل کلان کشــور و توســعه ایران عزیز، بیان کرد: برای اجرای موفق پروژه های ملی و بزرگ با سرمایه گذاری 
چندیــن میلیــارد دلاری نیازمند کار علمی هســتیم تا ضمن مراقبــت از دارایی های صندوق و رصــد و نظارت بر منابع 
 تخصیص داده شــده و پیشــرفت کار، بنگاه داری نکرده و بجز حضور نظارتی، هیچگونه دخالت اجرایی در کار طرف مقابل

 نداشته باشیم. لذا برای صیانت از منابع صندوق توسعه ملی ضروری است نظارت حداکثری بر منابع و در عین حال مداخله 
حداقلی داشت.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١

 آدرس اشتباه در سیاست ارزی؛ برنج در انتظار تصمیمی قاطع
دبیر انجمن واردکنندگان برنج با اشاره به جدی شدن شائبه تخصیص ارز ترکیبی ۴۰-۶۰ گفت: اخیراً ابلاغ بانک های عامل از طریق سامانه های اطلاع رسانی بانک مرکزی نیز این گمانه را تقویت کرده است.مدتی است که بازار برنج نابه سامان بوده و با وجود کشت داخلی و واردات قیمت ها صعودی بود.

در شرایطی که بازار برنج با چالش های قیمتی و ارزی مواجه است، مجیدرضا خاکی، دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران، با انتقاد از تداوم تخصیص ارز ترجیحی و سیاست های ترکیبی ارزی، خواستار حذف این ارز شد. او معتقد است در فضایی که قیمت برنج داخلی به چندین برابر برنج وارداتی رسیده، 
بهترین زمان برای اصلاح سیاست های ارزی و تجاری فراهم است؛ اقدامی که به گفته او، هم فشار بر منابع ارزی را کاهش می دهد و هم در نهایت به سود مصرف کننده تمام خواهد شد.دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران، با تأکید بر ضرورت حذف ارز ترجیحی برای واردات برنج گفت: انجمن از ابتدای سال 
جاری تاکنون مکاتبات متعددی با مقامات عالی کشور از جمله رئیس جمهور، معاون اول، وزرا و معاونان مرتبط انجام داده و با ارائه استدلال های کارشناسی، ضرورت حذف این ارز را به طور کامل تشریح کرده است.وی با اشاره به جدی شدن شائبه تخصیص ارز ترکیبی )۶۰ درصد ارز مبادله ای و ۴۰ درصد 
ارز ترجیحی( افزود: اخیراً ابلاغ بانک های عامل از طریق سامانه های اطلاع رسانی بانک مرکزی نیز این گمانه را تقویت کرده است.وی تصریح کرد: نخستین ایراد این سیاست آن است که به دلیل یارانه ای بودن بخشی از آن، سود اصلی نصیب واسطه ها و حلقه های میانی زنجیره تأمین می شود و عملًا به جامعه 

هدف نمی رسد.خاکی مشکل دوم این سیاست را شناور بودن نرخ ارز مبادله ای دانست و گفت: با توجه به فاصله زمانی چند ماهه میان ترخیص کالا و تخصیص ارز، مشخص نیست واردکننده باید قیمت گذاری را بر چه مبنایی انجام دهد. 
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کشاورزی 

ایران آماده مشارکت و همکاری در امنیت غذایی 
جهانی و پیشرفت روستایی است

  بیتا حسن پور   -      غلامرضا نوری وزیر جهاد کشاورزی در پیامی به مناسبت روز جهانی توسعه روستایی از آمادگی معنادار کشورمان برای 
مشارکت و همکاری در امنیت غذایی جهانی و پیشرفت روستایی خبر داد و گفت : این تبادل دانش و همکاری چندجانبه نه تنها معیشت جوامع 

روستایی ایران را ارتقا می دهد بلکه الگویی قابل تکرار برای سایر ملت ها نیز ارائه می دهد.

برای هرگام توسعه 
برنامه داریم؛سلامت، 
آموزش، انرژی و مرزها 
در اولویت اند

 استاندار کرمانشاه با تشریح برنامه توسعه چهار ساله استان در چارچوب سیاست های برنامه هفتم توسعه کشور گفت: توسعه تجارت مرزی، تقویت صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، کشاورزی هوشمند، 
گردشگری چندمنظوره و منطقه آزاد قصرشیرین، پنج محور کلیدی برای رشد و پیشرفت این استان مرزی در افق دولت چهاردهم است.

منوچهر حبیبی در برنامه تلویزیونی »استاندار«، به تشریح راهبردها و چشم انداز توسعه این استان پرداخت و افزود: استان کرمانشاه با برخورداری از افزون بر ۳۷۱ کیلومتر مرز مشترک با عراق، پنج بازارچه 
مرزی فعال، ظرفیت های غنی نفت، گاز و پتروشیمی، حدود یک میلیون هکتار اراضی کشاورزی و جایگاه ویژه در گردشگری مذهبی و سلامت، دروازه تجارت و زیارت جمهوری اسلامی ایران به شمار می رود

وی با اشاره به تنوع فرهنگی و مذهبی کرمانشاه، افزود: کرمانشاه نماد همزیستی و وحدت اقوام ایرانی است؛ اهل تشیع، اهل تسنن و اهل حق در کنار هم زندگی می کنند و این وحدت، سرمایه ای 
بی بدیل برای توسعه همه جانبه استان به شمار می رود.استاندار کرمانشاه با تأکید بر پیشینه پرافتخار استان در دفاع مقدس گفت: این دیار با تقدیم ۹ هزار و ۸۰۰ شهید و میزبانی بیش از ۱۶ هزار شهید 
کشور، در خط مقدم دفاع از میهن اسلامی قرار داشت. در طول دفاع مقدس، کرمانشاه بیش از ۱,۱۰۰ بار بمباران شد و در جنگ ۱۲ روزه نیز ۱۰۰ بار بمباران شد اما خم به ابرو نیاورد و قد خم نکرد. امروز 

نیز همان روحیه ایستادگی در مردم کرمانشاه جاری است.

پرچمدار خرید تضمینی گندم کدام   
استان کشور است؟

خوزستان با یک میلیون و ۴۳۴ هزار تن محصول 
به ارزش ۲۹ هزار و ۴۶۰ میلیارد تومان پرچمدار 

خرید تضمینی گندم در کشور است.
بنا بر اعلام شرکت بازرگانی دولتی ایران، اداره 
کل غله خوزســتان با بهره گیــری از تلاش های 
کشاورزان در سال جاری، یک میلیون و ۴۳۴ هزار 
تــن محصول گندم کاران را بــه ارزش ۲۹ هزار و 
۴۶۰ میلیارد تومان خریداری و در مراکز نگهداری 

و سیلوهای گندم، ذخیره سازی کرد.
خرید این مقدار گندم با تجهیز و فعال ســازی 
۱۰۰ مرکز در سرتاســر اســتان خوزســتان و با 
مشارکت گسترده شبکه حمل و نقل استان از طریق 
جمع آوری و جابه جایی به موقع گندم های خریداری 
شده از مراکز خرید تضمینی به مراکز ذخیره سازی 
آن استان، محقق شده و فصلی مطلوب را در تحویل 

گندم کشاورزان خوزستان رقم زده است.

  تشکیل ۱۰3۷ پرونده تعزیراتی مرتبط 
با تخلف در حوزه برنج

مدیــر کل روابط عمومی ســازمان تعزیرات 
حکومــتی گفت: از ابتدای ســال جاری تاکنون، 
۱۰۳۷ پرونــده مرتبط با تخلف در حوزه برنج در 
شعب ســازمان تعزیرات حکومتی سراسر کشور 

تشکیل شده است.
 در حالی که بازار کالاهای اســاسی با نوسانات 
جدی قیمت مواجه اســت، برنج به عنوان یکی از 
اقلام پرمصرف خانوار، در صدر فهرســت کالاهای 
گران قیمت قرار گرفته است. افزایش غیرمنطقی 
قیمت این محصول، موجب نگرانی مردم و واکنش 

نهادهای نظارتی و قضائی شده است.
در همین راســتا، سید یاسر رایگانی مدیر کل 
روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی در از اتخاذ 
تدابیر قاطع این سازمان در مواجهه با اخلالگران بازار 
برنج خبر داد و گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
هزار و ۳۷ پرونده به شــعبه سازمان وارد شده که 
از این میزان ۸۰۵ پرونده مختومه و متخلفان آن 
محکوم به پرداخت جریمه ای بالغ بر دو هزار و ۶۳۷ 

میلیارد ریال شده اند.
مدیــر کل روابط عمومی ســازمان تعزیرات 
حکومتی با اشاره به اینکه گران فروشی، کم فروشی، 
تقلب و احتکار مهمترین تخلفات بازار برنج است؛ 
افــزود: گران فــروشی با ۹۰۲ پرونــده و با میزان 
جریمه دو هــزار ۳۴۳ میلیارد ریال، پرُتکرارترین 

تخلف بوده است.

  تشکیل ۱۰3۷ پرونده تعزیراتی مرتبط 
با تخلف در حوزه برنج

وی در خصوص برخــورد با احتکار کنندگان 
برنج نیز گفت: از ابتدای امسال ۷۷ پرونده احتکار 
وارد شعب ســازمان تعزیرات شده که در پی آن، 
متخلفان احتکار با جریمه ای معادل ۱۳۳ میلیارد 

و ۶۴۶ میلیون ریال مواجه شدند.
رایگانی با تأکید بر حساسیت موضوع معیشت 
مردم اضافه کرد: سفره مردم و معیشت آنها خط 
قرمز سازمان تعزیرات حکومتی است و این سازمان 
با تمامی متخلفان در این حوزه برخوردی قاطع و 
بدون اغماض خواهد داشت.وی در پایان از عموم 
مردم خواست در صورت مشاهده هرگونه تخلف در 
بازار، مراتب را از طریق سامانه تلفنی ۱۳۵ به سازمان 

تعزیرات حکومتی گزارش دهند.

  ۱۷2 صندوق توسعه کشاورزی در کشور 
فعال است

مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه کشاورزی 
گفت: ۱۷۲ صندوق توسعه کشاورزی با مشارکت 
۸۸۰۰ تعاونی و اتحادیه در کشــور فعالیت دارند 
که با ســرمایه ای بالغ بر ۵ هــزار میلیارد تومان 
خدمات رسانی می کنند. مراسم انعقاد تفاهم نامه 
مشــترک بین ســازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران و شــرکت مادر تخصصی صندوق حمایت 
از توســعه سرمایه گذاری بخش کشاورزی برگزار 
شــد.عوض علیزاده مقــدم، مدیرعامل صندوق 
حمایت از توســعه کشــاورزی در این مراسم با 
قــدردانی از حمایت هــای مدیــران و همکاران، 
بخش کشــاورزی را مردمی ترین و در عین حال 
دولتی ترین حوزه اقتصادی کشور با حضور ۵ میلیون 
تولیدکننده توصیف کرد.وی ظرفیت های نهادی 
نظیر تعاونی ها، اتحادیه ها، نظام مهندسی کشاورزی 
و شرکت های دانش بنیان را بستری مناسب برای 
توسعه پایدار دانست و گفت: بخش کشاورزی در 
سه حوزه قبل از تولید، تولید و پس از تولید تعریف 
 می شــود و تأمین نهاده ها، بازار، صادرات و صنایع

تبدیلی از چالش های اصلی هستند که با هم افزایی 
نهادها قابل حل است.

علیزاده مقدم از فعالیت ۱۷۲ صندوق توسعه 
بخش کشــاورزی با اشاره به مشــارکت بیش از 
۸۸۰۰ تعاونی و اتحادیه و سرمایه ۵ هزار میلیارد 
تومانی که با تسهیلات روان و کارمزد با تسهیلات 
حداکثــر ۴ درصد، بدون مشــکلات بانکی نظیر 
مطالبات معوق، به تولیدکنندگان خدمت رسانی 
 می کننــد، گفــت: برنامه ریــزی بــرای گردش

مالی ۴۵ هــزار میلیارد تومانی در ســال ۱۴۰۴ 
انجام شــده و این تفاهم نامــه نقطه عطفی برای 
استقرار کشاورزی دانش بنیان و تقویت زنجیره های 

ارزش است.

 نوری در بخشی از این پیام که در ویژه نامه ای که به مناسبت روز جهانی توسعه 
روســتایی و همچنین ۴۶ امین سالگرد تاسیس مرکز توسعه روستایی یکپارچه 

برای آسیا و اقیانوسیه )CIRDAP( منتشر شده است، تصریح کرد:توسعه روستایی 
همواره جایگاه محوری در گفتمان ایدئولوژیک و سیاسی جمهوری اسلامی ایران 

داشــته اســت. این موضوع که ریشــه در اصول انقلاب اسلامی دارد، از امام خمینی )ره( تا آیت الله خامنه ای همواره در 
اولویت بالاترین مقام رهبری کشور بوده است. این رویکرد جامع خودکفایی اقتصادی، عدالت اجتماعی، حفظ فرهنگ و 
توانمندسازی ظرفیت های محلی روستایی را دربر می گیرد. بنابراین توسعه روستایی صرفاً یک تلاش اقتصادی نیست، بلکه 
مسیری استراتژیک برای دستیابی به رشد عادلانه، تقویت ارزش های دینی و انقلابی و تقویت بافت اجتماعی کشور است

در متن کامل پیام وزیر جهاد کشاورزی به شرح زیر آمده است : برای نشان دادن این تعهد امام خمینی )ره( تنها چهار ماه 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی در سال ۱۹۷۹، جهاد سازندگی را تأسیس کرد. نهادی انقلابی که به ریشه کن کردن محرومیت 
و پیشرفت روستایی اختصاص داشت. این سازمان از طریق تعامل مستقیم با جوامع محلی، پروژه های تحول آفرینی را در 
زیرساخت ها، آبرسانی، برق رسانی، مراقبت های بهداشتی و آموزش اجرا کرد و به طور قابل توجهی استانداردهای زندگی و 
ارتباطات را در مناطق روستایی ایران بهبود بخشید. در سال ۲۰۰۰، یک اصلاح نهادی بزرگ، جهاد سازندگی را با وزارت 
کشاورزی ادغام کرد و وزارت جهاد کشاورزی را تشکیل داد. این تجدید ساختار با هدف افزایش کارایی و متمرکز کردن 
حکومت برای توسعه پایدار کشاورزی و روستایی انجام شد و فصل جدیدی را در چارچوب سیاست روستایی ایران رقم زد

امروزه وزارت جهاد کشاورزی در راستای الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت و به عنوان سنگ بنای پیشرفت روستایی و 
کشاورزی عمل می کند. سیاست های ملی ایران، توسعه روستایی را نه به عنوان یک توسعه ثانویه کشاورزی، بلکه به عنوان 

یک استراتژی جامع برای ارتقای کیفیت زندگی، تضمین ثبات اقتصادی و مهار مهاجرت از روستا به شهر می شناسد.
در سال های اخیر، این وزارتخانه از رویکرد کشاورزی-محور به رویکرد کشاورز و روستا-محور تغییر رویکرد داده است 
و بر توســعه پایدار بهره وری فراگیری و امنیت غذایی تأکید دارد. این الگو به دنبال توانمندســازی کشاورزان و ذی نفعان 

روستایی به عنوان عوامل اصلی پیشرفت در کشاورزی و رفاه روستایی است.
تعامل با ســازمان های بین المللی و تبادل دانش نقش حیاتی در اســتراتژی وزارتخانه ایفا می کند. این مشــارکت ها، 
سیاستگذاری را بهبود می بخشند، بهره وری را افزایش می دهند و پیشرفت به سوی توسعه پایدار روستایی را تسریع می کنند. 
شایان ذکر است که تلاش های این وزارتخانه در ایجاد شغل، فقرزدایی و توسعه سرمایه انسانی، مدال معتبر توسعه روستایی 

عزیزالحق را از مرکز توسعه روستایی یکپارچه آسیا و اقیانوسیه )CIRDAP( برای آن به ارمغان آورد.
این وزارتخانه از طریق پروژه های مشارکتی، تحقیقات و برنامه های آموزشی، نوآوری و انتقال فناوری در کشاورزی و 
توسعه روستایی را تسهیل می کند. شرکت در کارگاه های بین المللی - مانند دوره های آموزشی - CIRDAP از اشتراک گذاری 

دانش و تطبیق مدل های موفق جهانی با شرایط ایران پشتیبانی می کند.
عضویت ایران در مجامع چندجانبه مانند ســازمان همکاری شانگهای )SCO( و بریکس، فرصت های بیشتری را برای 
اشتراک گذاری منابع کاهش فقر و توسعه پایدار فراهم می کند. این وزارتخانه همچنین از پیشنهاد CIRDAP برای تعیین 
۶ جولای به عنوان روز جهانی توسعه روستایی تحت نظر سازمان ملل متحد استقبال می کند و معتقد است که این امر 

هماهنگی جهانی، آگاهی و اقدام سریع برای جوامع روستایی در سراسر جهان را تقویت خواهد کرد.
با توجه به مسیر مثبت ایران در توســعه روســتایی، ما به تحقق اهداف خود برای این بخش حیاتی اطمینان داریم. با 
بهره گیری از تخصص کشورهای عضو CIRDAP و سایر شرکای بین المللی، ایران آماده است تا به طور معناداری در امنیت 
غذایی جهانی و پیشرفت روستایی مشارکت کند. این تبادل دانش و همکاری چندجانبه نه تنها معیشت جوامع روستایی 

ایران را ارتقا می دهد بلکه الگویی قابل تکرار برای سایر ملت ها نیز ارائه می دهد.
در پایان این متن آمده است : از طریق اتحاد - چه ملی و چه بین المللی - می توانیم آینده ای پایدار، عادلانه و مرفه را 

برای جوامع روستایی در همه جا رقم بزنیم.«

تصمیم احتمالی آمریکا برای اعمال تحریم هــای ثانویه علیه خریداران صادرات روسیه، 
کشاورزان آمریکای لاتین را با چالشی جدی روبه رو خواهد کرد.

به گزارش از رویترز،  به گفته تحلیلگران و بازیگران صنعت کشــاورزی، تحریم های ثانویه 
احتمــالی علیه خریداران محصولات صادراتی روسیــه از جمله کودشیمیایی ضروری برای 
محصولات کشاورزی پرسود، از آووکادوی مکزیک گرفته تا سویا و ذرت برزیل، همه و همه 

را در معرض خطر قرار خواهد داد.
در صورت توقف جریان صادراتی روسیه به برزیل، این کشور واقع در آمریکای لاتین که 
به عنوان یکی از قطب های کشاورزی جهان، پارسال حدود یک سوم کود شیمیایی مورد نیاز 
خود را به ارزش ۳.۷ میلیارد دلار از روسیه وارد کرد، عملا هیچ جایگزینی برای پر کردن این 

خلاء نخواهد داشت.
شروع جنگ روسیه و اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ میلادی به ذخیره سازی کود شیمیایی مسکو 
در منطقه آمریکای لاتین دامن زد. قیمت ها اندکی افزایش یافت اما تجارت هم اکنون عادی 
شده است. با توجه به واردات نسبتاً ارزان از روسیه، طرح های افزایش تولید کود شیمیایی در 

مکزیک و برزیل به آهستگی پیش رفته است.
انجمــن تولیدکنندگان کود شیمیایی روسیه اعلام کرده اســت که صادرات به برزیل به 
عنوان بزرگ ترین تولیدکننده ســویا، شکر و قهوه جهان، در نیمه نخست امسال حدود ۳۰ 

درصد افزایش یافت.
مارک روته، دبیرکل ناتو از برزیل به عنوان یکی از کشورهایی نام برده است که در صورت 
تداوم تجارت با روسیه »ضربه سختی« را متحمل خواهد شد؛ تحریم های ثانویه علیه شرکای 
تجاری مســکو بخشی از به اصطلاح تلاش های دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا برای 

پایان بخشیدن به جنگ اوکراین است.
لوکاس ببِِر، معاون گروه کشــاورزی برزیلی »آپروسویا« که در حوزه کشت ذرت فعالیت 
می کند، می گوید: تحریم های جدید که واردات کود شیمیایی روسیه را هدف گرفته اســت، 

می توانند تولید سویا و ذرت را ناپایدار کند.
از آووکادو تا ذرت مکزیکی؛ کشاورزان آمریکای لاتین بدون کود روسیه فلج می شوند

براساس داده های دولتی، مکزیک نیز پارسال بیش از ۵۸۰ میلیون دلار کود شیمیایی از 
روسیه وارد کرد. مســکو بزرگ ترین تامین کننده کود مکزیک محسوب می شود. تحریم های 

احتمالی آمریکا برای کشاورزان این کشور نیز مشکلی بزرگ ایجاد خواهد کرد.
رائول اورتگا، مدیر اسبق امور بین الملل در وزارت کشاورزی مکزیک گفته است که »این 
تحریم ها خرید انواع کود شیمیایی تولید روسیه به ویژه کود »اوره« که به طور گســترده در 

پروزش ذرت، گندم و حتی آووکادو استفاده می شود را تحت الشعاع قرار خواهد داد.«
اورتگا هشدار داد که در صورت توقف واردات روسیه و حذف آن از بازار، کیفیت  کودهای 
شیمیایی موجود افت خواهد کرد؛ موضوعی که به کاهش تولید آووکادو و افزایش قیمت ها 
برای مصرف کنندگان آمریکایی منجر خواهد شد. براساس داده های دولتی آمریکا، این کشور 
بیش از ۸۰ درصد مجموع صادرات آووکادوی مکزیک را خریداری می کند؛ بازاری که ارزش 

پارسال آن بیش از سه میلیارد دلار برآورد شده است.
روسیه همچنین اصلی ترین تامین کننده کود شیمیایی کلمبیاست؛ کشوری که یکی دیگر از 
تولیدکنندگان برجسته میوه، گل و قهوه برای آمریکا محسوب می شود. روسیه حدود یک چهارم 

کود وارداتی کلمبیا را تامین می کند.
بانک جهانی هزینه های کود شیمیایی را یکی از محرک های تورم مواد غذایی در آمریکای 
مرکزی شناسایی کرده؛ مسئله ای که به بحران هزینه زندگی و مهاجرت به آمریکای شمالی 

دامن زده است.
به نوشته رویترز، حتی شرکت های کود شیمیایی که پیش از این روابط خود با تولیدکنندگان 
روس را قطع کرده اند همچون شرکت آمریکایی »موزائیک«، درباره ایجاد اختلال بیشتر در 
تجارت با یکی از سه تولیدکننده اصلی کود شیمیایی جهان، ابزار هراس کرده و گفته اند که 

چنین اتفاقی می تواند به هرج ومرج دامن بزند.
بــه گفتــه ادواردو مونتیــرو، مدیــر شــعبه برزیل شــرکت موزائیک کــه ۴۰ درصد 
درآمــد جهــانی این شــرکت آمریــکایی را تشــکیل می دهــد، »گفت وگــوی احتمالی 
 دربــاره اقــدام تلافی جویانــه علیه کشــورهایی کــه با روسیه دادوســتد دارنــد، تنها به

 تشدید شرایط از حیث افزایش قیمت ها منجر خواهد شد.«
وی اضافه کرد که تنش های ژئوپلیتیکی فروش محصولات به کشــاورزان برزیلی را برای 
چرخه زراعی بعدی به تاخیر انداخته که می تواند تحویل به موقع کود شیمیایی مورد نیاز برای 

پرورش غلات حیاتی همچون سویا را به خطر بیندازد.
برزیل از طرح های خود برای کاهش حدود ۵۰ درصدی وابســتگی به کودهای شیمیایی 
خارجی رونمایی کرده است. مکزیک نیز قصد دارد تا تولید بومی را از ۳۳ به ۸۰ درصد تقاضای 
داخلی افزایش دهد. لوئیز ایناسیو لولا داسیلوا، رئیس جمهوری برزیل و کلودیا شینباوم، همتای 
مکزیکی وی هر دو شــرکت های دولتی نفت خود یعنی »پتروبراس« و »پیمکس« را بر آن 
داشته اند تا تولید کود شیمیایی را افزایش دهند. با این حال، تلاش آنها پیشرفت محسوسی 

نداشته است.
با این حال، تولیدکنندگان روس بی واهمه از رقابت داخلی، تحریم های آمریکا یا ممنوعیت های 
اروپایی، گفته اند که انتظار دارند تا سهم خود در بازار جهانی را تا سال ۲۰۳۰ به ۲۵ درصد 
برسانند و برای این مقصود، تا حد زیادی به صادرات محصولات به کشورهای در حال توسعه 

عضو بریکس از جمله برزیل، هند و چین تکیه کرده اند.

 افزایش تولید محصولات کشاورزی بدون آفتکش های شیمیایی تقریباً غیرممکن است؛ اما مصرف 
بی رویه این سموم، تهدیدی جدی برای سلامت مصرف  کنندگان محسوب می شود.

گروه استان ها: گرسنگی بیش از ۹۰۰ میلیون نفر در جهان و افزایش روزافزون جمعیت، ضرورت 
افزایش تولید محصولات کشاورزی را بیش از پیش برجسته کرده است. یکی از ابزارهای مهم برای 
افزایش تولید، استفاده از آفتکش های شیمیایی است که اگرچه در افزایش عملکرد مؤثر است، اما بد 

مصرفی و نبود نظارت دقیق می تواند تهدیدی برای سلامت مصرف کنندگان باشد.
مدیریت صحیح مصرف آفتکش ها و رعایت استانداردهای سلامت، به یکی از اولویت های اصلی 

کشاورزی و امنیت غذایی تبدیل شده است.

 گرسنگی جهانی و ضرورت افزایش تولید محصولات کشاورزی
»محمود هوشیارفرد« عضو کمیته سلامت و ایمنی محصولات کشاورزی استان گیلان در گفتگو 
با خبرنگار مهر، نقش آفتکش ها را در افزایش عملکرد محصولات کشــاورزی مهم خواند و گفت: 
محصولات کشاورزی به عنوان غذا مصرف می شوند و در حال حاضر بیش از ۹۰۰ میلیون نفر در 
سراسر دنیا با مشکل گرسنگی مواجه اند. افزایش تولید محصولات کشاورزی به عوامل متعددی از 
جمله مصرف کود، استفاده از ارقام مناسب، آفتکش ها و مکانیزاسیون بستگی دارد. همه کشاورزان، 

حتی تولیدکنندگان محصولات ارگانیک، از آفتکش ها استفاده می کنند.

 آفتکش ها؛ ابزاری مهم برای کاهش خسارت علف های هرز
وی افزود: آفتکش ها بخشی از فرایند تولید محصولات کشاورزی هستند که با کاهش خسارت 
علف های هرز، بیماری ها و آفات باعث افزایش میزان برداشت محصول می شوند چرا که به طور میانگین 
سالانه بین ۲۶ تا ۴۰ درصد تولید بالقوه محصولات کشاورزی در اثر خسارت علف های هرز، آفات و 
بیماری ها از دست می رود و در صورت عدم استفاده از آفتکش ها، این خسارت می تواند دو برابر شود

هوشیارفرد با اشاره به نمونه های مشخص، ادامه داد: میزان تولید برنج که غذای نیمی از مردم جهان 
است، با مصرف آفتکش ها تا دو برابر افزایش می یابد و گندم نیز تقریباً ۱۶۰ درصد افزایش عملکرد 
دارد بدون آفتکش ها، بیش از ۵۰ درصد محصولات کشاورزی در اثر آفات و بیماری ها از بین می روند 
همچنین ۷۰ درصد محصولات باغی و سبزیجات بدون مصرف قارچکش ها دچار خسارت می شوند

وی در پاسخ به این پرسش که چند درصد از پتانسیل عملکرد محصولات کشاورزی مربوط به 
مدیریت آفتکش ها است، گفت: تحقیقات نشان می دهد حداقل ۲۵ تا ۴۰ درصد از ظرفیت تولید 
محصول ناشی از مصرف صحیح آفتکش ها است و حفظ توان تولید نیازمند استفاده دقیق و علمی 

از آفتکش ها است.

 مشکل؛ بدمصرفی آفتکش ها و کمبود دانش کشاورزان
هوشیارفرد درباره سلامت مصرف کنندگان توضیح داد: متأسفانه در کشور ما مشکل بدمصرفی 
آفتکش ها وجود دارد و اکثر کشاورزان دانش کافی درباره مصرف صحیح ندارند لذا مدیریت مصرف 

کود و آفتکش ها مهم ترین ابزار تضمین کیفیت محصول اســت که لازمه آن استانداردهای دقیق 
برای حفظ سلامت جامعه است.

وی افزود: برای باقی مانده آفتکش ها در محصولات تازه خوری مانند ســبزیجات و صیفی جات 
استانداردهای سختگیرانه ای وجود دارد، باقیمانده زیاد آفتکش در این محصولات تهدید جدی برای 

سلامت مصرف کنندگان محسوب می شود.
هوشیارفرد با اشاره به آمار سازمان خواربار جهانی )فائو( گفت: سالانه در جهان سه میلیون نفر 
دچار مسمومیت با آفتکش ها می شوند که ۲۰۰ هزار نفر جان خود را از دست می دهند در کشور ما 
درصدی از میوه ها و سبزیجات تولید شده بیش از حد مجاز باقیمانده آفتکش دارند، هرچند کمتر 

از ۱۰ درصد گزارش شده است.
وی همچنین تصریح کرد: در ایران بیشتر گزارش ها میزان غلظت آفتکش ها را اعلام می کنند 
و کمتر به درصد محصولات آلوده بیش از حد مجاز )MRL( پرداخته شــده اســت. داده های دقیق 
و سیســتماتیک درباره باقی مانده آفتکش ها در کشور کمتر منتشر می شود، اما انجمن های علمی 
گزارشــاتی ارائه کرده اند.هوشیارفرد در پایان ضمن تأکید بر ضرورت اندازه گیری مســتمر و دقیق 
باقی مانده آفتکش ها در مواد غذایی، گفت: تصمیم گیری درباره زمان و نحوه سمپاشی باید بر اساس 
داده های مستند انجام شود خوشبختانه تولیدکنندگان گلخانه ای به سمت کاهش مصرف آفتکش های 

شیمیایی و استفاده از آفتکش های زیستی متمایل شده اند.

 آموزش کشاورزان منجر به ارتقای کیفیت محصولات می شود
مدیریت علمی مصرف آفتکش ها و رعایت استانداردهای دقیق به عنوان اصلی ترین راهکار برای 
تأمین امنیت غذایی و حفظ سلامت جامعه در برابر تهدیدهای مصرف بی رویه آفتکش ها شناخته 
می شود آموزش کشاورزان، نظارت مستمر و توسعه روش های کشاورزی پایدار، گام های مؤثری است 

که می تواند به افزایش تولید و ارتقای کیفیت محصولات کشاورزی کشور منجر شود.

امنیت غذایی توأم با سلامت غذا؛فرصتها و تهدیدهای مصرف آفتکش های شیمیایی

  مالیات بر ارزش افزوده روغن خوراکی تا دو هفته آینده تعیین تکلیف می شود
دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران گفت: موضوع افزایش مالیات بر ارزش افزوده روغن خوراکی از یک درصد به ۱۰ درصد تا دو هفته آینده تعیین تکلیف می شود.

 امسال مالیات بر ارزش افزوده روغن خوراکی بنا بر تصمیم دولت در بودجه ۱۴۰۴ از یک درصد به ۱۰ درصد افزایش یافت. در ادامه تورم مواد غذایی، دولت را واداشت که این مالیات را به وضعیت قبل برگرداند و با وجود لایحه دوفوریتی برای برگرداندن مالیات بر ارزش افزوده از ۱۰ 
درصد به یک درصد، نمایندگان خانه ملت به آن رأی منفی دادند.

شرایط خاص کشور و جنگ تحمیلی ۱۲ روزه رژیم صهیونیستی علیه کشور سبب شده تا موضوع دوباره در دستور کار سران قوا قرار گیرد. در این خصوص وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که در مورد کالاهای اساسی، مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصد اعمال نشده و قیمت گذاری ها بر 
مبنای همان »یک درصد« بوده و هیچ نگرانی در این خصوص وجود ندارد.اما این مصوبه هنوز ابلاغ نشده است. علیرضا شریفی، دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: یک استثنایی در کشور برای روغن خوراکی وجود دارد که به موضوع مالیات 
بر ارزش افزوده بر می گردد.وی توضیح داد: این کالا در کشور در دو مرحله مشمول پرداخت مالیات بر ارزش افزوده می شود؛ نخست هنگام ورود به گمرکات کشور که واردکننده باید ۱۰ درصد مالیات بر ارزش افزوده بپردازند و قابل انتقال به نفر بعد نیست. دوم، پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده پس از تصفیه روغن خام و در معاملات داخلی است که باید از سوی تولیدکنندگان پرداخت شود.وی افزود: مورد اول همیشه بوده و پرداخت می شده است اما در خصوص معاملات روغن پس از تصفیه تا ۱۴ اردیبهشت امسال معاف از مالیات بر ارزش افزوده بود اما دولت در بودجه 
امسال، رقم آن را از یک درصد به ۱۰ درصد افزایش داد.این مسئول صنفی اظهار کرد: این مصوبه )پرداخت مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصدی( تا ۱۴ مرداد به حالت تعلیق درآمده تا به موضوع رسیدگی شود.شریفی گفت: تلاش می کنیم وضعیت مالیات بر ارزش افزوده این کالای اساسی 

را به شرایط قبل بر گردانیم.

 از آووکادو تا ذرت مکزیکی؛ کشاورزان آمریکای لاتین بدون کود روسیه فلج می شوند
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کاهش قیمت نفت با تشدید جنگ تجاری
  لیلا  جلیلوند    -    در حالی که اختلافات تجاری میان آمریکا و اتحادیه اروپا شدت گرفته و تهدید تعرفه ها به مرز اجرایی شدن رسیده، 

تحلیلگران نسبت به کاهش رشد اقتصادی و افت تقاضای جهانی برای نفت هشدار می دهند؛ امری که بر قیمت ها سایه انداخته است.

انرژی 

  هشــدار افزایش گرمای شــدید و 
گردوخاک در 3 استان

یک مقام مسئول سازمان هواشناسی نسبت به 
افزایش دمای بی سابقه و گردوخاک در ۳ استان 
کشور هشدار داد و گفت: دمای هوای پایتخت تا 

۴۱ درجه سانتی گراد پیش بینی می شود.
صادق ضیائیان، رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای سازمان 
هواشناسی کشور از وقوع پدیده های جوی ناپایدار 
در برخی مناطق کشور طی روزهای آینده خبر 
داد و گفت: از امروز )سه شنبه، ۳۱ تیر( تا پایان 
هفته، در ارتفاعات جنوبی سیستان و بلوچستان 
و همچنین شــمال آذربایجان غربی، در ساعات 
بعدازظهر و اوایل شب، رشد ابر، رگبار پراکنده، 
گاهی رعــد و بــرق و وزش باد شــدید موقت 

پیش بینی می شود.
وی با اشاره به ادامه ناپایداری های جوی طی 
پنج روز آینده افزود: در نیمه شرقی، برخی نقاط 
مرکزی و جنوب غرب کشور، به ویژه استان های 
خراســان رضوی، خراسان جنوبی و سیستان و 
بلوچســتان، وزش باد شــدید در برخی ساعات 
رخ خواهد داد که در مناطق مســتعد، احتمال 
خیــزش گرد و خاک، کاهــش دید افقی و افت 

کیفیت هوا وجود دارد.
رئیس مرکز ملی پیش بینی سازمان هواشناسی 
در ادامه درباره وضعیت جوی تهران گفت: برای 
امروز سه شــنبه )۳۱ تیر(، آسمان تهران صاف 
همراه با وزش باد، گاهی وزش باد شدید و احتمال 
وقوع گرد و خاک پیش بینی شده و دمای هوای 
پایتخــت بین حداقــل ۳۱ و حداکثر ۴۱ درجه 

سانتیگراد خواهد بود.
ضیائیان در پایان اظهار کرد: فردا چهارشنبه 
)یکم مرداد( نیز آســمان تهران صاف و همراه با 
وزش باد و احتمال گرد و خاک در برخی ساعات 
خواهــد بود. دمای هوای تهران نیــز در بازه ای 
بین حداقل ۳۲ و حداکثر ۴۰ درجه ســانتیگراد 

پیش بینی می شود.

گازی  اساسی ســکوهای  تعمیرات   
فازهای 2۰ و 2۱ پارس جنوبی پایان یافت

تعمیرات اساسی سکوهای گازی فازهای ۲۰ 
و ۲۱ پارس جنــوبی با ثبت بیش از ۸ هزار نفر 
ساعت کار ایمن و انجام ۹۱۰ دستورکار تعمیراتی 

پایان یافت.
 به نقل از شــرکت نفــت و گاز پارس، علی 
عادلی نیک رئیس عملیات تولید سکوهای ناحیه 
یک پارس جنوبی با اعلام این خبر گفت: تعمیرات 
اساسی سکوهای گازی فازهای ۲۰ و ۲۱ پارس 
جنوبی از ۱۱ تیرماه آغاز شد و پس از یک دوره 

زمانی برنامه ریزی شده، ۲۶ تیرماه پایان یافت.
وی با اشاره به انجام ۹۱۰ دستورکار تعمیراتی 
در سکوهای گازی SPD20 و SPD21 گفت: برای 
انجام این دستورکارها ۸ هزار و ۶۸۴ نفر ساعت 

کار ایمن و بدون حادثه انجام شد.
عادلی نیک با بیان اینکــه تیم های تعمیرات 
اســاسی با وجود گرمای شدید و رطوبت بالای 
هوا در خلیج فارس، دستورکارهای تعمیراتی در 
حوزه های بازرسی، مکانیک، برق و ابزار دقیق ر 
بدون هیچ حادثه ای اجرا کردند، تصریح کرد: در 
 SPD20 برنامه تعمیرات اساسی امسال سکوهای
و SPD21 پارس جنوبی، فعالیت های تعمیراتی با 
موفقیت اجرا شد و این سکوها طبق برنامه زمانی 
مشخص شده، مجدداً در مدار تولید قرار گرفتند

رئیس عملیات تولید سکوهای ناحیه یک پارس 
جنوبی با قدردانی از گروه های مشارکت کننده در 
برنامه تعمیرات اساسی سکوهای پارس جنوبی 
گفت: این عملیات با همکاری تیم های مختلفی 
از جمله گروه های پشــتیبانی عملیات دریایی و 
هوایی، برنامه ریزی، تعمیرات، مهندسی و بازرسی 
فنی عملیات و همچنین تیم های تعمیرات اساسی 
مســتقر در ســکوها، کارگاه خشکی و کارکنان 
بهره بردار در چارچوب برنامه ریزی کلی، از سوی 

این مدیریت راهبری می شود.

 شرکت کشت و صنعت جوین 
خراسان رضوی 5۰ مگاوات برق خورشیدی 

تولید می کند
 مدیر جهاد کشــاورزی جوین گفت: شــرکت 
کشت و صنعت جوین با ایجاد نیروگاه خورشیدی 
طی چهار مرحله عملیاتی، در مجموع توانایی تولید 
۵۰ مگاوات برق در خراسان رضوی را خواهد داشت

قاسم نیک پسند افزود: مرحله یک و دوم نیروگاه 
خورشیدی شرکت کشت و صنعت جوین در حال 
بهره برداری است و اکنون ۲۰ مگاوات برق در بخش 
صنعت تولید می کند.وی بیان کرد: این شرکت در 
مرحله سوم نیز یک نیروگاه ۲۰ مگاواتی خورشیدی 
در حال ســاخت دارد که هم اکنون از پیشــرفت 
اجرایی ۳۰ درصــد برخوردار اســت.مدیر جهاد 
کشاورزی جوین ادامه داد: عملیات اجرایی مرحله 
چهارم نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی کشاورزی 
این شرکت با حضور »مجید آنجفی« معاون وزیر 
جهاد کشاورزی در امور زراعت دوشنبه شب )۳۰ 
تیرماه( آغاز شد.نیک پسند عنوان کرد: مرحله چهارم 
این نیروگاه با اعتبار افزون بر سه هزار میلیارد ریال 
و با نصب ۱۴ هزار و ۱۱۲ پنل در سطح ۱۴ هکتار 
از اراضی کشــاورزی اجرا خواهد شد.شهرســتان 
جوین، ۳۵ هزار هکتار عرصه باغی و زراعی دارد و 
محصولات عمده تولیدی آن گندم، جو، چغندر قند، 
پیاز، انگور و پسته است.جوین ۱۲ هزار بهره بردار در 
بخش های کشاورزی، باغداری، دامپروری و طیور 
دارد و کارخانه قند و مجتمع کشت و صنعت جوین 
از صنایع مهم مرتبط با بخش کشــاورزی در این 

شهرستان هستند.

سخنگوی صنعت آب کشور گفت: معادل آبی که به اصفهان انتقال داده می شود از منابع آب سطحی و زیر زمینی کمتر برداشت می شود بنابراین این امر موجب تشدید فرونشست نمی شود و حتی به 
تسکین آن کمک می کند.

عیسی بزرگزاده سخنگوی صنعت آب در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه با انتقادهای وارد شده به انتقال آب دریا به اصفهان گفت: نزدیک به ۳۰ تا ۴۰ میلیون متر مکعب امسال از دریا به اصفهان 
می ریزد و این عدد در سال به ۷۰ میلیون متر مکعب می رسد و در آینده ای نزدیک به ۲۰۰ میلیون متر مکعب می رسد.

وی ادامه داد: معادل آبی که به اصفهان انتقال داده می شود از منابع آب سطحی و زیر زمینی کمتر برداشت می شود بنابراین این امر موجب تشدید فرونشست نمی شود و حتی به تسکین آن کمک می کند
سخنگوی صنعت آب در پاسخ به این سوال که استدلال ها مبنی بر افزایش تقاضای آب است است، خاطر نشان کرد: آبی که از دریا به اصفهان انتقال داده شده است در حال حاضر متقاضی و مصرف 
کننده فعلی دارد و جایگزین مصارف فعلی آب های سطحی و زیر زمینی می شود.بزرگزاده خاطر نشان کرد: انتقال آب از دریا به اصفهان منطبق بر برنامه هفتم و باز تخصیص ما به ازای این آب از منابع 

آب درون سرزمینی حذف خواهد شد.

انتقال آب از دریا به 
 اصفهان منجر
 به تسکین فرونشست 
می شود

 تنش های تجاری میان ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپا که از مدت ها 
پیش شــکل گرفته، اکنون به مرحله ای رسیده که بر بازار های جهانی، به ویژه 
بازار نفت، تأثیر مستقیم و قابل توجهی گذاشته است. در روز های اخیر، قیمت 
شاخص نفت برنت با افت ۲۸ سنتی معادل ۰.۴ درصد به ۶۸.۹۳ دلار در هر 

بشــکه رسید، در حالی که نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا نیز با کاهش 
۰.۵۵ درصدی در سطح ۶۶.۸۳ دلار معامله شد. این کاهش قیمت ها نشانگر 
نگرانی های فزاینده درباره چشم انداز تقاضای جهانی برای سوخت است، که در 
نتیجه کندی احتمالی رشد اقتصادی ناشی از اختلافات تجاری پدید آمده است.

خطوط لوله، ستون فقرات گمنام سیستم انرژی جهانی هستند که میلیاردها بشکه نفت و 
تریلیون ها فوت مکعب گاز را با راندمان، قابلیت اطمینان و مقیاس بی نظیر، بی سر و صدا منتقل 

می کنند.
 خطوط لوله در آمریکا، تقریبا ۷۰ درصد از کل محموله های نفتی یا بیش از ۱۴ میلیارد بشکه 

را در سال منتقل می کنند، بدون اینکه مانند مسیرهای دریایی، نوسان داشته باشند.
آنچه خطوط لوله را ضروری می کند، فقط هزینه یا ردپای کربن نیست، بلکه تداوم فعالیت 
آنها اســت. خطوط لوله فرامرزی مانند دروژبای روسیه و کی استون کانادا، فقط مجاری انتقال 
انرژی نیســتند، بلکه شریان های امنیت انرژی هســتند که برای دور زدن گلوگاه های دریایی و 
تقویت تاب آوری در عرضه طراحی شده اند. این کریدورها تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را در 
سراسر قاره ها به هم پیوند می دهند، اغلب دور از دید هستند، اما هرگز از بازی خارج نمی شوند.

با این حال، خطوط لوله هم ممکن است با مسائلی روبرو شوند. زیرساخت هایی که از مرزها یا 
گلوگاه هایی مانند تنگه هرمز، کانال سوئز و تنگه مالاکا عبور می کنند، می توانند به نقاط حساس 
ژئوپلیتیکی تبدیل شوند. اختلالات در این مناطق، محلی باقی نمی مانند و در سطح جهانی به 

شکل افزایش قیمت ها، نوسانات موجودی و جریان های تجاری متعادل شده، انعکاس می یابند.
پایگاه خبری اویل پرایس در گزارشی، به معرفی ۹ خط لوله نفت و گاز با بیشترین اهمیت 

ژئوپلیتیکی و اقتصادی در جهان پرداخته است:
۱- خط لوله دروژبا )روسیه به اروپای مرکزی(
 نفت خام: تا ۱.۲ تا ۱.۴ میلیون بشکه در روز

مالکیت: شرکت ترانس نفت روسیه
خط لوله دروژبا، که با نام »خط لوله دوستی« نیز شناخته می شود، همچنان یکی از بزرگترین 
و حساس ترین کریدورهای انتقال نفت خام در جهان است. این سیستم که در سال ۱۹۶۴ برای 
اتصال میدان های نفتی شــوروی به بازارهای پیمان ورشــو تکمیل شد، اکنون به طول بیش از 
۴۰۰۰ کیلومتر، از روسیه از طریق بلاروس، اوکراین، لهستان، مجارستان، اسلواکی و جمهوری 
چک امتداد دارد و در آلمان خاتمه می یابد.این شبکه با حداکثر ظرفیت انتقال تقریبا ۱.۴ میلیون 
بشکه در روز، توسط مجموعه ای از ایستگاه های پمپاژ خط اصلی و میانی و مخازن ذخیره نفت 
خام پشتیبانی می شود که در مجموع تقریبا ۱.۵ میلیون متر مکعب ذخیره نفت خام دارند. خط 
لوله دروژبا با وجود اختلالات مرتبط با جنگ اوکراین و تلاش های اتحادیه اروپا برای متنوع سازی 
واردات، همچنان نفت خام روسیه را به اروپای مرکزی و شرقی منتقل می کند. چندین شاخه آن 
به دلیل خرابکاری های فیزیکی، موانع پرداخت مرتبط با تحریم ها و تجدید نظر در سیاست های 

تجاری، بارها غیرفعال شده، تغییر مسیر داده یا متوقف شده اند.

)ESPO( ۲- خط لوله اسپو
نفت خام: حدود یک میلیون بشکه در روز به چین

مالکیت: ترانس نفت و روس نفت
خط لوله اسپو )سیبری شرقی-اقیانوس آرام(، یک سیستم خط لوله نفت خام روسی است 
که نفت را از سیبری شرقی، به بازارهای آسیا و اقیانوسیه منتقل می کند. این خط لوله که توسط 
شرکت خط لوله روسی ترانس نفت اداره می شود، از دو بخش اصلی تشکیل شده است: بخش اول، 
تایشت را به اسکوورودینو متصل می کند و بخش دوم، اسکوورودینو را به یک ترمینال صادرات 
نفت در خلیج کازمینو در ساحل اقیانوس آرام متصل می کند. شاخه اسکوورودینو از طریق موهه، 
به داکینگ چین امتداد می یابد.ساخت این خط لوله در آوریل سال ۲۰۰۶ آغاز شد و بخش بین 
تایشت و تالاکان در سال ۲۰۰۸ به صورت معکوس برای پمپاژ نفت از میدان آلینسکی راه اندازی 
شد. ظرفیت اولیه این خط لوله، ۶۰۰ هزار بشکه در روز بود که در سال ۲۰۱۶ به یک میلیون 
بشکه در روز افزایش یافت و برنامه هایی برای گسترش آن به یک میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه در 

روز تا سال ۲۰۲۵ وجود داشت.
۳- خطوط لوله گازی نورد استریم ۱ و ۲ )روسیه به آلمان(

گاز طبیعی: ۱۱۰ میلیارد متر مکعب در سال اما هر دو خط لوله در حال حاضر غیرفعال هستند
مالکیت: گازپروم و شرکت های انرژی اروپایی

نورد استریم ۱ و نورد استریم ۲، خطوط لوله گاز طبیعی فراساحلی هستند که از روسیه به 
آلمان، از بستر دریای بالتیک امتداد دارند. این دو خط لوله ۱۲۲۴ کیلومتری، مستقیم ترین ارتباط 
بین ذخایر عظیم گاز روسیه و بازارهای تشنه انرژی اروپا را فراهم کرده بودند. این شاه لوله های 
دوقلو در مجموع ظرفیت انتقال ۵۵ میلیارد متر مکعب گاز در سال را دارند. ذخایر نفت و میعانات 
گازی بوواننکوو که در سیبری غربی در شبه جزیره یامال واقع شده است، بخش عمده ای از گاز 

منتقل شده توسط خطوط لوله نورد استریم را تامین می کند.
بوواننکوو، ذخایر گازی تا ۴.۹ تریلیون متر مکعب را تخمین زده است. نورد استریم ۱ از سال 
۲۰۱۱ عملیاتی شده است، در حالی که نورد استریم ۲، اگرچه در سال ۲۰۲۱ تکمیل شد، اما 
هرگز به بهره برداری نرسید. هر دو خط لوله در کانون بحث های ژئوپلیتیکی در مورد امنیت انرژی و 
وابستگی اروپا به گاز روسیه بوده اند. در سپتامبر ۲۰۲۲، انفجارهایی به سه خط لوله از چهار خط لوله 
آسیب رساند که به نشت قابل توجه گاز منجر شد و پرسش هایی را در مورد خرابکاری برانگیخت

۴- سیستم خط لوله کی استون )کانادا به آمریکا(
 نفت خام: حدود ۵۹۰ هزار بشکه در روز

مالکیت: شرکت تی سی انرژی

سیستم خط لوله کی استون، یک جزء حیاتی و از نظر سیاسی مهم از شبکه لجستیک نفت خام 
آمریکای شمالی است. کی استون، نفت خام و قیر را از ماسه های نفتی آلبرتا به قلب پالایشگاه های 
آمریکا منتقل می کند. بخش های اصلی آن، هاردیستی آلبرتا را به استیل سیتی نبراسکا و سپس 
به مراکز کلیدی پالایش در ایلینوی اوکلاهما و گلف کاست متصل می کند. فاز اول این سیستم 
بیش از ۲۱۰۰ مایل امتداد دارد و روزانه تا ۵۹۰ هزار بشکه را به پالایشگاه های غرب میانه تحویل 
می دهد. شبکه گسترده تر تا پورت آرتور و هوستون تگزاس می رسد و با زیرساخت های صادرات 
و پالایش گلف کاست آمریکا یکی می شود.طرح جنجالی توسعه خط لوله »کی استون ایکس ال« 
که زمانی قرار بود ۸۳۰ هزار بشــکه در روز به ظرفیت آن اضافه شــود، در سال ۲۰۲۱ به دنبال 
مخالفت های مداوم نظارتی و سیاسی لغو شد. کی استون مدت هاست که در نقطه تلاقی استراتژی 
انرژی و فعالیت های زیست محیطی قرار دارد. مخالفان این خط لوله استدلال می کنند که انتقال 
قیر رقیق  شده، خطرات زیست محیطی و نشت بیشتری نسبت به نفت خام متعارف ایجاد می کند. 
طرفداران در مقابل می گویند که خطوط لوله ای مانند کی استون، امنیت انرژی قاره ای را افزایش 
می دهند، وابستگی به واردات دریایی را کاهش می دهند و از هزاران شغل پردرآمد در مهندسی، 

ساخت و ساز و عملیات پشتیبانی می کند.
۵- خط لوله بی تی سی )باکو-تفلیس-جیحان(

نفت خام: حدود ۱.۲ میلیون بشــکه در روز ظرفیت طراحی دارد اما ظرفیت واقعی، حدود 
۶۰۰ هزار بشکه در روز است

مالکیت: کنسرسیومی به رهبری بریتیش پترولیوم
خط لوله بی تی سی، یک خط لوله ۱۷۶۸ کیلومتری است که از سه کشورمی گذرد و نفت خام 
را از دریای خزر به دریای مدیترانه منتقل می کند. این خط لوله، باکوی آذربایجان را با عبور از 
تفلیس گرجستان، به جیحان ترکیه متصل می کند. این خط لوله در ۲۵ مه سال ۲۰۰۵ عملیاتی 
شد. فاز اول این خط لوله توسط شرکت خط لوله »باکو-تفلیس-جیحان« )BTC Co( ساخته شد و 
در ژوئن سال ۲۰۰۶ به بهره برداری رسید. بخش های آذربایجان و گرجستان این خط لوله توسط 
شرکت بریتیش پترولیوم به نمایندگی از سهامداران آن در شرکت BTC اداره می شود، در حالی 

که شرکت »بوتاش اینترنشنال لیمیتد«، بخش سوم را اداره می کند.
بی تی سی در ابتدا ظرفیت انتقال یک میلیون بشــکه در روز را داشت که از آن زمان تاکنون 
بریتیش پترولیو،  با استفاده از مواد شیمیایی که باعث کاهش نیروی کشش در امتداد خط لوله 
می شوند و در نتیجه امکان جریان بیشتر را فراهم می کنند، این ظرفیت را به ۱.۲ میلیون بشکه 
در روز افزایش داده است. طی سال گذشته، ۳۰۵ نفتکش، ۲۹ میلیون تن نفت خام را از جیحان 

بارگیری کردند.

مهمترین خط لوله های نفت و گاز جهان

 معــاون مدیرعامــل شــرکت مــلی پخش 
فرآورده های نفتی ایران از اجرای آزمایشی سامانه 
»کاشف« برای شناسایی بارنامه های صوری خبر داد 
و افزود: در این طرح با همکاری سازمان راهداری، 
ســه پارامتر اصلی شامل بارنامه صادرشده، نقاط 
سوخت گیری و تصاویر دوربین های ترافیکی مورد 

ارزیابی قرار می گیرند.
 به نقل از وزارت نفت، علی اصغر عباسی روز سه 
شنبه درباره اقدام های انجام شده به منظور پیشگیری 
از قاچاق سوخت در کشور اظهار داشت: با اجرای 
سامانه کاشــف که به صورت آزمایشی آغاز شده 
اســت، سازمان راهداری، سه پارامتر اصلی شامل 

بارنامه صادرشده، نقاط سوخت گیری و تصاویر دوربین های ترافیکی را مورد ارزیابی قرار می دهد و چنانچه تطابقی میان آنها وجود نداشته 
باشد، بارنامه به عنوان صوری شناسایی شده و اقدام های لازم در زمینه برخورد با شرکت صادرکننده انجام می شود.

وی با بیان اینکه مقابله با بارنامه های صوری، نیازمند شناسایی شرکت هایی است که اقدام به صدور این مدارک جعلی می کنند، افزود: 
اگر شرکت صادرکننده وجود نداشته باشد، متقاضی قادر به اخذ بارنامه صوری نخواهد بود.

عباسی ادامه داد: تمرکز برخورد قضایی باید بر صادرکنندگان بارنامه های صوری باشد، از این  رو تلاش های همه جانبه شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در مسیر کنترل عرضه خارج از شبکه، متمرکز بر برخورد با تخلفات و مصرف سازی های غیرواقعی در بخش های مختلف 

همچون حمل ونقل، کشاورزی، صنایع و نیروگاه هاست.
معاون مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به سامانه درخواست فرآورده های نفتی )سدف(  اشاره کرد و آن را ستون 

اصلی احراز هویت و تخصیص سوخت دانست.
عباسی گفت: شرکت ملی پخش بر پایه زیرساخت های سامانه ای دقیق، امکان تخصیص سوخت بدون احراز هویت را از بین برده و هیچ 

فرآورده ای بدون شناسایی متقاضی از طریق نهادهای متولی عرضه نمی شود.
وی توضیح داد: در بخش حمل ونقل، با تطابق ســه جانبه  بارنامه، ســوخت گیری کارت و مسیر ثبت شده در دوربین های راهداری، موارد 

بارنامه های صوری شناسایی و شرکت های متخلف برای اقدام های قضایی معرفی شده اند.
عباسی به نقش جهاد کشاورزی، سازمان راهداری، صنعت، معدن و تجارت، بنادر، شیلات و دیگر سازمان های متولی در معرفی مصرف کننده 
واقعی اشاره کرد و گفت: اگر هر یک از سازمان ها در معرفی دقیق مخاطب دقت نکنند، امکان مصرف سازی غیرواقعی و انحراف سوخت وجود 

دارد، از این  رو، نظارت و هم افزایی بین دستگاه ها اقدامی ضروری برای پیشگیری از عرضه خارج از شبکه است.
وی با تاکید بر اینکه عرضه خارج از شبکه فرآورده ها، محصول ضعف در فرآیند مصرف سازی از سوی دستگاه های ذی ربط است و اگر 
نظارت و دقت لازم اعمال شود، در عمل پدیده ای به نام قاچاق یا انحراف عرضه شکل نمی گیرد، خاطرنشان کرد: در برخی موارد، سرعت 
مصرف سوخت در نیروگاه ها از سرعت تخلیه فرآورده بیشتر است که این مسئله نیازمند دقت بیشتر در ثبت ورود، تحویل و مصرف بارنامه ای 

فرآورده هاست تا از هرگونه انحراف جلوگیری شود.

تحلیلگران بازار نفت بر این باورند که تازه ترین بسته 
تحریمی اتحادیه اروپا علیه روسیه،  احتمالا تاثیر قابل 

توجهی بر رویکرد بازار نخواهد داشت.
پس از تصویب هجدهمین بسته تحریمی اتحادیه 
اروپا علیــه روسیه در روز جمعــه، نفت خام برنت 
دریای شــمال این هفته را با اندکی رشد آغاز کرد. 
بروکســل بار دیگر صنعت انرژی مسکو را با تعیین 
سقف قیمتیِ پایین تر و همچنین تحریم های مشخص 
علیه شرکت های انرژی روسیه، هدف قرار داده است

نفــت خام برنت دریای شــمال در زمان نگارش 
این مطلب هر بشکه ۶۹.۳۵ دلار معامله و معاملات 
وســت تگزاس اینترمیدیت نیز با قیمت ۶۷.۵۲ دلار 
انجام شد.شــاخص نفت خام روسیه »اورال« پس از تحریم های اتحادیه اروپا حالا ۱۵ درصد زیر بهای بازار قیمت گذاری شــده است؛ بروکسل 
پیش تر به طور غیر مستقیم اذعان کرده بود که سقف قیمت ۶۰ دلاری، تاثیر چندانی بر جریان ورود نفت روسیه به بازار بین المللی ندارد و حالا 

با تعیین سقف قیمت جدید در تلاش است تا تامین سوخت به اصطلاح »ماشین جنگی« روسیه را متوقف کند!
تحلیلگران کامودیتی در »آی ان جی« می گویند که با توجه به بی فایده بودن بسته های تحریمی قبلی، هجدهمین بسته تحریمی اروپا علیه 
روسیه نیز احتمالا تاثیری بر رویکرد بازار نخواهد داشت. آنها همچنین یادآور شده اند که اتحادیه اروپا ممکن است با تعیین سقف قیمتی پایین تر 

نیز موافقت کنند اما بدون همراهی آمریکا، سقف قیمت اولیه)۶۰ دلار( قابل تغییر نخواهد بود.
علاوه بر این، تحلیلگران پیش تر در یادداشتی نوشتند که »اتحادیه اروپا همچنین ۱۰۵ نفتکش دیگر را تحریم کرده است و با این حساب، 
در مجموع ۴۴۴ نفتکش در ناوگان موسوم به »ناوگان سایه« مسکو تحت تاثیر قرار گرفته اند. با این حال، عدم واکنش قیمت ها نشان می دهد 

که بازار نسبت به کارآمد بودن این تحریم ها، متقاعد نشده است.«
با این وجود، غول نفتی روسیه »روس نفت« تازه ترین بسته تحریمی اتحادیه اروپا را به دلیل تحریم یک پالایشگاه هندی، به شدت مورد انتقاد 
قرار داده است.بزرگ ترین شرکت نفتی روسیه در بیانیه ای اعلام کرد: »شرکت پالایش نایارا انرژی، برای صنعت انرژی هندوستان، یک دارایی 
راهبردی بسیار مهم محسوب می شود و فرآورده های نفتی را برای بازار داخلی این کشور به طور پایدار عرضه می کند. اعمال تحریم علیه این 

پالایشگاه به طور مستقیم امنیت انرژی هند را تهدید کرده و تاثیری منفی بر اقتصاد دهلی نو خواهد گذاشت.«
به نوشته اویل پرایس، نگرانی ها درباره تاثیر احتمالی تعرفه های آمریکا بر کشورهای اتحادیه اروپا و تقاضای نفت آنها همچنان احساس می شود 
و این نگرانی احتمالا تا پایان ماه جاری به قوت خود باقی خواهد ماند و پس از آن مشخص خواهد شد که جنگ تعرفه ای به توافقی تجاری 

منجر می شود یا تعرفه ها از اول آگوست به مرحله اجرا درخواهند آمد.
به گزارش رویترز، قیمت نفت امروز کاهشی جزئی داشت زیرا تاثیر حداقلی تحریم های اتحادیه اروپا علیه روسیه بر عرضه نفت، قابل پیش بینی 

بود و علاوه بر این، تعرفه های آمریکا نیز به تداوم نگرانی ها درباره تقاضای جهانی دامن زد.
معاملات آتی نفت خام برنت دریای شــمال امروز با کاهش ۲۰ ســنتی یا ۰.۳ درصدی، هر بشکه ۶۹.۰۸ دلار انجام شد و معاملات وست 

تگزاس اینترمیدیت نیز با افت ۶ سنتی یا ۰.۱ درصدی، هر بشکه ۶۷.۲۸ دلار صورت گرفت.

اجرای آزمایشی سامانه »کاشف«  واکنش بازار به تحریم های نفتی اتحادیه اروپا 

تحلیلگران بازار از جمله »پریانکا ساچدوا«، کارشناس ارشد شرکت فیلیپ نوا، تأکید دارند که فضای کلی بازار های جهانی در وضعیت 
»نگرانی نسبت به تقاضا« قرار گرفته است. او می گوید: »نگرانی های تقاضا در بحبوحه تنش های تجاری در حال افزایش، به ویژه در 
آستانه ضرب الاجل اول آگوست که احتمالًا با اعلام سیاست های جدید از سوی ترامپ همراه خواهد بود، همچنان در حال جوشش 
است.«از سوی دیگر، دیپلمات های اروپایی اعلام کرده اند که بروکسل در حال تدوین مجموعه ای گسترده تر از اقدامات تلافی جویانه 
علیه آمریکا است، چرا که احتمال دستیابی به توافق تجاری قابل قبول با واشنگتن کاهش یافته است. ایالات متحده تهدید کرده که 
در صورت عدم توافق تا اول آگوست، تعرفه ای ۳۰ درصدی بر واردات از اتحادیه اروپا وضع خواهد کرد.این اقدامات می تواند اقتصاد 
جهانی را تحت فشار قرار دهد و به تبع آن، چشم انداز رشد تقاضا برای نفت را تضعیف کند. همین نگرانی ها موجب شده تا روند 
صعودی قیمت نفت که پیش تر با کاهش ارزش دلار آمریکا و آرامش نسبی در خاورمیانه تقویت شده بود، اکنون متوقف و حتی 
معکوس شود.تحلیل گران همچنین تأثیر غیرمستقیم تحریم های جدید آمریکا علیه نفت روسیه را نیز در نظر دارند؛ تحریم هایی که 
در کنار سایر عوامل ژئوپلیتیکی، می تواند توازن عرضه و تقاضا را برهم بزند، هرچند فعلًا بازار واکنش شدیدی به آنها نشان نداده است

  افزایش صادرات نفت سعودی و پایان کاهش تولید اوپک پلاس
در کنار نگرانی ها درباره رکود جهانی ناشی از جنگ تجاری، نشانه های روشنی از افزایش عرضه نفت در بازار نیز ظاهر شده است. 
داده های منتشر شده از سوی »طرح ابتکاری داده های مشترک سازمان های بین المللی« )JODI( نشان می دهد که صادرات نفت خام 
عربستان سعودی در ماه مه به بالاترین سطح خود در سه ماه گذشته رسیده است. این موضوع مؤید آن است که عربستان، به عنوان 

بزرگ ترین صادرکننده نفت در جهان، در مسیر افزایش عرضه به بازار های جهانی گام برداشته است.

  مدیران خودرو میان مطلب
این افزایش صادرات در حالی رخ می دهد که سازمان کشور های صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش موسوم به اوپک پلاس، 
به تدریج در حال کنار گذاشتن سیاست کاهش تولید هستند. این تصمیم، که در ابتدا برای تثبیت بازار در برابر شوک های ناشی 
از همه گیری کرونا و سپس جنگ اوکراین اتخاذ شده بود، اکنون در فضایی متفاوت دنبال می شود. بازار نفت، با وجود تنش های 
ژئوپولیتیک گذشته، در هفته های اخیر به ثبات نسبی رسیده است و ادامه کاهش تولید دیگر توجیه اقتصادی ندارد.در نتیجه، جریان 
بازگشت نفت به بازار هم زمان با افت تقاضا می تواند باعث فشار مضاعف بر قیمت ها شود. تحلیل گران بازار انرژی هشدار داده اند که 
در صورت تداوم مازاد عرضه، احتمال کاهش بیشتر قیمت نفت وجود دارد، به ویژه اگر رکود اقتصادی در آمریکا یا اتحادیه اروپا تأیید 
شود. این شرایط می تواند توازن شکننده میان عرضه و تقاضا را به نفع عرضه سنگین به هم بزند و بازار را به سمت نزولی سوق دهد

  چشم انداز بازار
با نزدیک شــدن به موعد تهدید آمریکا برای اعمال تعرفه ۳۰ درصدی بر واردات اروپا، بسیاری از ســرمایه گذاران در وضعیت 
بلاتکلیفی به سر می برند. تداوم تهدیدات تجاری، در کنار نشانه هایی از ضعف در برخی شاخص های اقتصادی کلان، سبب شده تا 
امید ها به بازگشت تقاضای قوی برای سوخت کاهش یابد. به عنوان نمونه، داده های اخیر از کاهش سرعت رشد تولید صنعتی در 

آلمان و کاهش فروش خرده فروشی در آمریکا حکایت دارند.
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ایران زمین 

تابستان تهران در کام خشکسالی

با وجود اولویت بندی 
طرح ها بر اساس 

اثربخشی )اقتصادی، 
اجتماعی، 

زیست محیطی(، 
محدودیت بودجه و 

زودبازده بودن، دولت 
چهاردهم 2۷۰ طرح 
شامل 22۰ پروژه را 
به عنوان اولویت دار 
انتخاب کرده است. 

  عرشیا حسن پور  -    داده های تازه منتشرشده از وضعیت منابع آب کشور، تصویری هشداردهنده و بحرانی از وضعیت سدهای حیاتی پایتخت ترسیم می کند؛ تصویری که 
زنگ خطر تشدید بی سابقه ترین خشکسالی های نیم قرن اخیر را به صدا درآورده است.

حضور مدیرکل بیمه 
سلامت استان مرکزی 
در بهزیستی به مناسبت 
هفته بهزیستی

بر اساس گزارش وضعیت منابع آب کشور منتهی به ۲۸ تیرماه ۱۴۰۳ متوسط 
بارش ســال آبی جاری با ۱۴۷ میلیمتر، کاهش ۳۸ درصدی نســبت به میانگین 
بلندمدت )۵۷ ســاله( داشــته و نسبت به دوره مشابه ســال گذشته، تقریباً نصف 

شده است.
این آمار، سال آبی جاری را به یکی از خشک ترین سال های تاریخ کشور تبدیل 
کرده است؛ سالی که با رتبه ۵۶ از ۵۷ سال، تنها یک قدم بالاتر از خشک ترین سال 
ثبت شــده ایســتاده. نکته تکان دهنده تر، تداوم این روند در استان تهران است که 

هم اکنون پنجمین سال متوالی خشکسالی را تجربه می کند.
پیامد مستقیم این کم بارشی بی سابقه، وضعیت فاجعه بار مخازن سدهای کشور 
و بویژه تهران است. میزان پرشدگی کل مخازن سدهای کشور، حدود ۴۴ درصد و 
وضعیت بحرانی سدهای کلیدی تهران در جدول پیوست این گزارش موجود است

این اعداد به وضوح نشــان می دهد که سدهای تهران نه تنها در تأمین آب مورد 
نیاز برای تابســتان پرمصرف پیش رو با چالش عظیمی روبه رو هستند، بلکه حتی 
تأمین آب شرب پایدار پایتخت نیز می تواند در معرض خطر جدی قرار گیرد. کاهش 
ذخایر به معنای کاهش فشــار آب در شبکه، افزایش احتمال قطعی های موضعی و 

فشار مضاعف بر منابع آب زیرزمینی آسیب دیده است.
 

   کدام شهرها درگیر تنش آبی هستند؟ 
ســخنگوی صنعت آب، عیسی بزرگ زاده روز گذشته در نشستی با خبرنگاران 

گفت: »در حال حاضر ۵۰ شهر در ۲۴ استان از جمله تهران، مشهد، اصفهان، تبریز، 
ساوه و بندرعباس با چالش کم آبی دست و پنجه نرم می کنند. وزارت نیرو برای مقابله 
با این شرایط، ۱۶۹ پروژه اضطراری را در دست اجرا دارد. همچنین منطقه »تهران 
آبی« که شامل استان های تهران و البرز می شود، بیش از ۲۰ میلیون نفر جمعیت 

را در خود جای داده و نیازمند مدیریت ویژه منابع آبی است.«
وی تأکید کرد: »در حال حاضر تنها ۲۱ درصد از ظرفیت سدهای تهران پر است 
که نیمی از این حجم باقیمانده نیز به دلیل وجود رســوبات غیرقابل استفاده است. 
در واقع ذخیره واقعی آب تهران به سطح خطرناکی کاهش یافته و در صورت عدم 

مدیریت مصرف، تأمین آب شرب پایتخت با مشکل مواجه خواهد شد.«
بــزرگ زاده تصریــح کرد: »در حال حاضر کل ذخیــره آب تهران ۴۰۳ میلیون 
مترمکعب اســت که در این میان ســد لتیان با ۵۲ درصد پر شــدگی ۲۱ میلیون 
مترمکعب کمتر از ســال گذشته است. ســد ماملو نیز تنها ۹ درصد پرشدگی در 
ذخایر خود دارد. همچنین ســد امیرکبیر نیز با ۳۶ درصد پرشــدگی ۲۶ میلیون 
مترمکعب کاهش نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشته دارد. علاوه بر آن سد 
طالقان نیز ۵۱ میلیون مترمکعب ذخیره آب دارد. در حالی که ظرفیت مطلوب آن 

۱۸۷ میلیون مترمکعب است.«
وی اظهار کرد: »امروز ســهم آب های زیرزمینی و سطحی تهران تقریباً ۵۰/۵۰ 
یعنی برابر شده است. اما با افت منابع زیرزمینی اتکا به سدها بیشتر شده است. در 
حالی که این ســد ها نیز پر نیستند. بنابراین شهروندان تهران و البرز اگر از همین 

 
مدیر مخابرات منطقه گلستان اقدامات مخابرات در راستای افزایش پوشش آنتن دهی 

اینترنت و همراه اول را تشریح کرد.  
مومنی - گلستان ؛به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه پگلستان ، دکتر غلامعلی 
شهمرادی، در مصاحبه ای با خبرگزاری های  تسنیم  و مهر از توسعه چشمگیر پوشش 

آنتن دهی و اینترنت پرسرعت همراه اول در سطح استان خبر داد.  
وی اعلام کرد که طی یک سال اخیر، تعداد زیادی سایت جدید همراه اول راه اندازی 
و همچنین فناوری ســایت های قدیمی ارتقا یافته اند تــا کیفیت خدمات ارتباطی برای 

مشترکان به شکل قابل توجهی بهبود یابد. 
مدیر مخابرات منطقه گلســتان  با اشاره به اهمیت این اقدامات گفت: هدف اصلی ما 
افزایش پوشش و ارتقاء کیفیت خدمات است تا مشترکان بتوانند در هر نقطه ای از استان، 

دسترسی پایدار و با کیفیت به شبکه تلفن همراه داشته باشند.  
وی همچنین افزود که با توسعه زیرساخت ها، ظرفیت شبکه برای پاسخگویی به نیازهای 

روزافزون کاربران نیز افزایش یافته است. 
در بخــش دیگری از مصاحبــه، دکتر غلامعلی شــهمرادی بــه نگرانی های برخی 

 افــراد دربــاره تشعشــعات آنتن های موبایــل پاســخ داد و تأکید کرد که بر اســاس
 مطالعات علمی و گزارش های معتبر، تشعشــعات این آنتن ها هیچ ضرری برای سلامت 

انسان ندارد. 
 وی گفت: تمامی سایت های ما مطابق با استانداردهای بین المللی و ضوابط بهداشتی 

راه اندازی شده اند و نظارت مستمر بر آنها انجام می شود. 
وی ممانعت های موجود برای تملیک مکان برای تاسیس سایت های جدید را عامل 
مهمی در کندی توســعه ارتباطات سیار در استان دانست و گفت : همکاری سازمانها و 
دســتگاههای مرتبط همچنین مردم اســتان کمک بزرگی به مخابرات خواهد کرد تا با 
تاسیس ســایت جدید پوشــش حداکثری را در استان داشته باشیم. وی گفت: بودجه و 
اعتبار لازم فراهم است و فقط در نقاطی از استان با ممانعت تملیک مواجه هستیم و علی 
رغم تقاضای مردم آن مناطق برای ارتقاء پوشش همراه اول ، موانع زیادی برای تاسیس 
ســایت داشته ایم که امیدواریم با همکاری بیشتر مردم عملیات فنی تاسیس سایتها را 

بتوانیم زودتر آغاز نماییم.

در دیدار مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان و نماینده گلستان در مجلس خبرگان 
رهبری ضمن اشاره و تقدیر از برپایی تکیه فرهنگ و هنر در ماه محرم، عنوان شد: جایگاه فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در جامعه و به خصوص در شورای فرهنگ عمومی ویژه بوده و اتفاقات خوبی 

هم در این زمینه ها انجام شده است.
مومنی - گلستان ؛ به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، صبح 
یکشنبه ۲۹ تیر ماه احمد گلچین مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان با همراهی معاونین 
و جمعی از مدیران ستادی این دستگاه اجرایی به دیدار آیت الله سید محسن طاهری، نماینده 
گلســتان در مجلس خبرگان رهبری رفت.در این جلسه احمد گلچین ضمن ارائه گزارشی از 
فعالیت های اداره کل در راستای شاخص های توسعه ای در حوزه فرهنگ و هنر بویژه برنامه های 
مرتبط با امیدبخشی و آرامش بخشی جامعه، درباره تشکیل و فعالیت قرارگاه رسانه ای و حضور 
پرشــور اصحاب رســانه در ایام جنگ تحمیلی ۱۲ روزه را ارائه کرد.وی سپس به برپایی تکیه 
فرهنگ و هنر به دست هنرمندان در مجموعه تالار فخرالدین اسعد گرگانی به مدت ۱۳ شب 
همراه با خلق آثار هنری و نمایشگاه و اجرای زنده هنرمندان روایت گری و تبیین جنگ و ... 
اشاره کرد و افزود: ما این است که در سال های آینده هنر هنرمندان در مساجد و هیأت های 

دیگر دیده شود و اقدامات ترکیبی و تلفیقی صورت گیرد.
گلچین در ادامه از حوزه فرهنگ عمومی و تشکیل کمیته های ۵ گانه شورای فرهنگ عمومی 

اســتان گفت و افزود: اقدامات خوبی در جریان بوده و جلســات آن در کمیته های مختلف در 
حال برگزاری است.وی همچنین به برگزاری همایش »سبک زندگی عاشورایی« با حضور دکتر 

عزیزی در زمان پساجنگ و حضور پرشمار مردمی اشاره کرد.
سپس آیت الله سید محسن طاهری نیز ضمن تسلیت ایام سوگواری محرم و اسارت خاندان 
پاکش و شهدا بویژه شهدای جنگ تحمیلی اخیر و تقدیر و تشکر از فعالیت های صورت گرفته 
توسط همکاران و هنرمندان در بخش های مختلف فرهنگی هنری و رسانه ای و قرآنی، عنوان 

کرد:  جایگاه فرهنگ و ارشاد اسلامی در جامعه و به خصوص در شورای فرهنگ عمومی ویژه 
بوده و اتفاقات خوبی هم در این زمینه ها انجام شده است.

وی با اشــاره به اینکه بزرگداشت مختومقلی فراغی برنامه بسیار خوبی است که در تقویت 
وحدت و تقریب مذاهب و اقوام و از دیگر جهات قابل توجه و تقدیر است، افزود: ما به امثال این 

فعالیت ها نیاز داریم و باید به شخصیت های تاریخی و اماکن متعلق به تاریخ
منطقه هم بیش از پیش بپردازیم تا ظرفیت های استان را معرفی کنیم و  بشناسانیم به جامعه 

و در این زمینه نیاز هست که همه مردم و مسئولان دست به دست هم بدهند.
آیت الله طاهری ادامه داد: در حوزه فرهنگ عمومی نیز به واسطه جایگاه ویژه ای که دارد 
اقدامات خوبی انجام شده و در حال انجام است که باید نخبگان با اطلاع از این موارد، برای اقشار 

و سلایق مختلف مردم تبیین کنند.
وی همچنین اظهار کرد: با توجه به شــرایط حال حاضر کشــور و فضای بعد از جنگ نیاز 
است در حوزه نشاط اجتماعی اقداماتی با رعایت موازین و شئونات اسلامی برای مردم شریف 

استان انجام شود.
آیت الله طاهری در خاتمه عنوان کرد: از ابتکار عمل ارشاد در برپایی تکیه فرهنگ و هنر 
هم تشکر کردند چرا که با توجه به نیاز جامعه، در کنار فعالیت های سنتی برگزاری هنرمندانه 

مراسمات سوگواری  هم امروزه ضروری به نظر می رسد.

  نشست خبری »پنج پنج« روز ایثار 
و مقاومت

مرکزی ،تهمینه دباغچی....در نشست خبری 
ویــژه روز پنجم مرداد، روز ملی ایثار و مقاومت، 
دکتر علیرضا محمودی، شهردار کلانشهر اراک با 
تأکید بر جایگاه والای فرهنگ ایثار در هویت شهر 
اراک، اظهار داشت: همواره تلاش کرده ایم در مسیر 
ترویج فرهنگ ایثار، مقاومت و شهادت، از ابتدای 

انقلاب تاکنون، با تمام توان انجام وظیفه کنیم.
وی با اشاره به ظرفیت های گسترده شهر اراک 
افزود: اراک از نظر امکانات کالبدی، زیرساختی، 
هویتی و علمی ظرفیت های بالایی دارد که در بعُد 
هویتی، پنجم مرداد یکی از شاخص ترین نمادهای 
فرهنگی هویتی این شهر است و باید به  عنوان یک 

روز ملی، مورد توجه ویژه قرار گیرد.
شهردار اراک روز پنجم مرداد را »تبلور ایثار و 
مقاومت« خواند و اظهار داشت: اهمیت این روز با 
مشارکت مردم و انعکاس پررنگ رسانه ای و مردمی 
بیشتر جلوه خواهد کرد. ما باید با بازنمایی زوایای 
کمتر دیده شده ایثار و مقاومت، نسل امروز را با 

این فرهنگ آشنا کنیم.
دکتر محمودی همچنین از برنامه های گسترده 
شــهرداری اراک به مناســبت این روز خبر داد 
و گفت: برگزاری ســرود ۲۸۰۰ نفری، گلباران 
قبور شــهدا، فضاسازی محیطی گسترده، دیدار 
با خانواده های معظم شهدا و برگزاری گردهمایی 
بزرگ مردمی در میدان شهدا از جمله برنامه هایی 
است که با هدف ترویج فرهنگ ایثار و پاسداشت 

مقام شهیدان اجرا خواهد شد.
وی در پایان، مشــارکت عمومی و همراهی 
اقشار مختلف مردم را ضامن موفقیت این رویداد 
فرهنگی دانست و خواستار همراهی رسانه ها برای 

بازتاب گسترده تر این ارزش ها شد.

  برگزاری جلسه کمیته وصول مطالبات 
در شرکت گاز استان گلستان 

مومنی گلســتان  - به گزارش روابط عمومی 
شرکت گاز استان گلستان ؛جلسه ای با محوریت 

وصول مطالبات این شرکت برگزار شد .
این جلسه باحضور مدیران ، مسئولان و روسای 
ادارات گازرسانی در مورخ ۳۰ تیرماه در محل سالن 

جلسات مدیرعامل برگزار شد.
در این جلســه ابوالفضل نرسی سرپرســت  
شــرکت گاز استان گلستان ،به تشریح وضعیت 
قطــعی مطالبات پرداخت و بــر لزوم همکاری 
تمامی واحد ها در راســتای وصــول بهینه ای 

مطالبات تاکید کرد .
مهندس نرسی با اشاره به تاثیر مستقیم وصول 
مطالبات بر ارائه خدمات بهتر به مشــترکین و 
توسعه زیرساخت های گازرسانی خواستار تدوین 
برنامه ای جامع برای پیگیری و وصول مطالبات 
شــد .در طی این جلسه اعضای حاضر به تبادل 
نظر درباره راهکارهای عملی و موثر در این زمینه 
پرداختند .شــایان ذکر است ،یکی از محورهای 
اصلی بحث استفاده از فناوری های نوین و سیستم 
الکترونیکی برای پیگیری و مدیریت مطالبات بود

برهمین اساس شــرکت گاز استان گلستان 
امیدوار اســت با اجرای مصوبات این جلسه ،گام 
های موثری در راســتای بهبود وضعیت مالی و 

ارائه خدمات بهتر به مشترکین بردارد .

 خراســان رضوی در نهضت مدرسه 
سازی پیشرو است

 معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس کشور گفت که خراسان رضوی در 
»نهضت توسعه مدارس« و ساخت طرح جایگزینی 
مدارس سنگی کشور پیشرو است.مجید عبداللهی 
در جریان بازدید از طرح های جایگزین مدارس 
ســنگی شهرســتان کلات با تاکید بر ضرورت 
پیشرفت نهضت توسعه عدالت و حمایت  ملی از 
این مهم بدون اشاره به آمار مقایسه ای بیان کرد: 
با توجه به عملکرد خراسان رضوی در طرح های 
نوسازی و بهسازی مدارس بویژه طرح جایگزینی 
مدارس سنگی می توان گفت این استان گام موثری 
در جهت تحقق عدالت آموزشی برداشته است.در 
همین پیوند محمود ملکوتی مشاور رییس سازمان 
برنامــه و بودجه نیز بر اهمیت تکمیل طرحهای 
عمرانی به ویژه در حوزه آموزش و پرورش تاکید 
کرد.وی با اشاره به بازدید از روند اجرای نهضت 
توسعه عدالت در فضاهای آموزشی کلات اظهار 
کرد: روند اجرای پروژه ها در کلات نشــان دهنده 
عزم جدی مسوولان استانی برای ارتقای سطح 
آموزشی منطقه است.ملکوتی افزود: سازمان برنامه 
و بودجــه توجه ویژه ای به اینگونه طرحها دارد و 
اطمینان می دهیم که حمایت  لازم در سراســر 
کشور ادامه خواهد داشت؛ هدف سازمان برنامه 
حذف کامل مدارس سنگی و فرسوده و جایگزینی 

آن  با فضاهای آموزشی استاندارد و ایمن است.

تشریح اقدامات مخابرات منطقه گلستان در افزایش پوشش آنتن دهی و اینترنت همراه 

مرکزی،تهمینه دباغچی ....دکتر نجاتی مدیرکل بیمه سلامت استان به مناسبت گرامیداشت هفته بهزیستی با حضور در اداره کل بهزیستی استان، ضمن دیدار با اله دادی سرپرست بهزیستی استان مرکزی، 
این مناسبت را به مجموعه تلاش گران حوزه بهزیستی تبریک گفت.دکتر نجاتی با قدردانی از خدمات گسترده و اثرگذار سازمان بهزیستی در حمایت از اقشار آسیب پذیر، اظهار داشت:

»نقش سازمان بهزیستی در تأمین رفاه اجتماعی و رسیدگی به نیازهای گروه های خاص و کم برخوردار جامعه انکارناپذیر است و بیمه سلامت نیز آمادگی دارد در مسیر ارتقاء خدمات درمانی، توانبخشی و 
بیمه ای به مددجویان و جامعه هدف بهزیستی، همکاری های بیشتری داشته باشد.«وی ضمن تبریک هفته بهزیستی، این ایام را فرصت مغتنمی برای تجلیل از زحمات کارکنان خدوم و پرتلاش این سازمان 
دانست و بر اهمیت هم افزایی میان دستگاه های اجرایی و خدماتی در راستای تحقق عدالت اجتماعی و کاهش آسیب های اجتماعی تأکید کرد. اله دادی سرپرست بهزیستی استان مرکزی نیز با قدردانی از 

حضور ارزشمند مدیرکل بیمه سلامت، گفت:
»تعامل و همکاری میان بهزیستی و بیمه سلامت می تواند نقش مؤثری در کاهش مشکلات درمانی و ارتقاء سطح سلامت جامعه هدف ایفا کند. این همراهی ها پشتوانه ای بزرگ برای ادامه مسیر خدمت رسانی 

به نیازمندان و توان خواهان جامعه است.«

تقدیر از برپایی تکیه فرهنگ و هنر

امروز میزان مصرف خود را ۲۵ درصد کاهش ندهند بزودی با محدودیت های شدید آب 
شرب مواجه خواهیم شد.« 

    اقدامات اضطراری و فشار بر شبکه توزیع
شــرکت آب و فاضلاب استان تهران )آبفا( در واکنش به این وضعیت، در حال انجام 
اقدامات فوری برای مدیریت فشار در شبکه توزیع است. از جمله تنظیم شیرآلات خطوط 
فرعی برای کنترل فشار و جلوگیری از شکست خطوط، وجود فشارشکن ها در شبکه )با 
فشارهای ثبت شده مانند ۰.۹ اتمسفر و ۳.۹ اتمسفر و اختلاف ارتفاع ۳۰ متری محل آنها( 
که نشان دهنده پیچیدگی و حساسیت مدیریت فشار در شرایط کم آبی است و تأکید بر 
حجم مخازن ذخیره آب منازل. آبفا تهران به صراحت هشدار می دهد که مخازن خانگی 
باید به اندازه ای باشند که با مدیریت مصرف، تاب آوری ۲۴ ساعته را تضمین کنند. این 

هشداری غیرمستقیم درباره امکان اختلالات احتمالی در آینده نزدیک است.
 

 پروژه های ناتمام و کمبود بودجه
در کنار بحران طبیعی، چالش های ساختاری نیز بر دامنه مشکلات می افزایند. بخش 
آب و آبفا در بودجه ۱۴۰۴، دارای ۵۶۷ طرح با اعتباری در حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان 
است که حتی در بهترین حالت )با احتساب ردیف های متفرقه( به حدود ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان می رســد.با وجود اولویت بندی طرح ها بر اســاس اثربخشی )اقتصادی، اجتماعی، 
زیســت محیطی(، محدودیت بودجه و زودبازده بودن، دولت چهاردهم ۲۷۰ طرح شامل 
۲۲۰ پروژه را به عنوان اولویت دار انتخاب کرده است. هزینه تکمیل این پروژه های اولویت دار 
حدود ۴۷۵ هزار میلیارد تومان عنوان شــده که بسیار فراتر از اعتبارات اختصاص یافته و 

نشان دهنده شکاف عظیم مالی بین نیازها و امکانات است.
 

  تعرفه هایی که بازدارنده نیست
به گفته سخنگوی صنعت آب، سالی ۴۰۰ هزار نفر به مصرف کنندگان آب در تهران 
افزوده می شــود و تخصیص نیافتن اعتبار پروژه ها سبب خواهد شد ۲۰ سال زمان برای 
اجرای آنها صرف شود.بزرگ زاده، میانگین قیمت آب بهای خالص برای یک واحد مسکونی 
در یک ماه در شهر تهران را برای مصارف زیر الگو ۱۴ هزار و ۶۲۵ تومان اعلام کرد که 

این رقم برای تا یک و نیم برابر الگو ۸۸ هزار و ۴۸۱ تومان می شود.
بــزرگ زاده این قیمت را بــرای مصارف ۱,۵ تا ۲ برابر الگو ۲۰۱ هزار و ۸۴۵ تومان و 
برای بیش از ۲ تا ۳ برابر الگو را نیز ۴۸۰ هزار و ۶۸۷ تومان دانست و افزود: »این رقم ها 

برای پرمصرف ها بسیار ناچیز است و باید اصلاح شود.«
 

  ضرورت بسیج همگانی
وضعیت سدهای تهران و استان نشان می دهد که پایتخت در عمیق ترین بحران آبی 
نیم قرن خود قرار دارد. ۵ ســال خشکســالی متوالی، ذخایر استراتژیک را به پایین ترین 
سطح ممکن رسانده و تاب آوری سیستم را بشدت کاهش داده است. کاهش مستمر حجم 
سدهای لار، لتیان، ماملو و امیرکبیر که نقش محوری در تأمین آب شرب میلیون ها تهرانی 
دارند، خطری ملموس و فزاینده است. وضعیت کنونی قطعاً منجر به فشار بر کشاورزی 
و صنعت خواهد شد و تخصیص آب به این بخش ها به ناچار کاهش خواهد یافت؛ اتفاقی 

که پیامدهای اقتصادی جدی به همراه دارد. 
چنانکه سخنگوی صنعت آب از هدفگذاری مدیریت مصرف ۲۵ درصدی برای تابستان 
امسال خبر داده و گفته است: »برای تحقق این هدف موفق نشدیم و در شهر تهران فقط 
توانستیم ۲.۵ درصد مدیریت مصرف داشته باشیم که این میزان تنها رشد جمعیت تهران 
را پوشــش داد، یعنی به اندازه سال گذشته برای تهران تأمین آب می کنیم؛ درحالی که 
در پنجمین سال خشکسالی تهران، می بایست ۲۵ درصد از مصرف را کاهش می داشتیم.

پرشــدگی زیر ۲۰ درصد ســدهای حیاتی مانند لار و لتیان و ۵ سال خشکسالی پی در 
پی، نشانه های واضحی هستند که زمان تعلل به پایان رسیده است. نجات پایتخت از این 
بحران، نیازمند عزمی ملی، تغییر رفتار هر شهروند و اختصاص منابع مالی و فنی کافی 
است. آینده آبی تهران در گرو تصمیمات و اقداماتی است که همین امروز باید با حداکثر 
جدیت و ســرعت اتخاذ و اجرا شوند. سکوت یا تعلل، پایتخت را به سوی روزهای بسیار 

دشوارتری پیش خواهد برد.«

 آغاز رسمی اجرای قانون ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد 
اشتغال پایدار مرزنشینان در استان کردستان، اتفاقی تاریخی است که باید آن را نقطه عطفی در 

سیاست گذاری های توسعه ای جمهوری اسلامی ایران به ویژه در مناطق مرزی دانست.
  این قانون که در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی و پس از تصویب مجلس شورای اسلامی در 
۲۵ بهمن ۱۴۰۲ و تایید شورای نگهبان، ابلاغ شده بود، اکنون در دولت چهاردهم و با پیگیری 

مستمر و میدانی آرش زره تن لهونی، استاندار کردستان، وارد فاز اجرا شده است.
نکته کلیدی این رویداد، پیوستگی مسئولیت و تعهد شخصی است؛ آرش زره تن لهونی که 
در جایگاه نماینده مجلس طراح اولیه این قانون بود، حالا در جایگاه استاندار استانی ایستاده که 
نیازمندترین و سزاوارترین بهره برداری از این قانون است. این پیگیری هدفمند، نشان از فهمی 

عمیق و دغدغه مندی واقعی نسبت به مسأله کولبری و رنج معیشتی مرزنشینان دارد.
قانون ساماندهی تجارت مرزی، حاصل یک اجماع ملی میان دولت، مجلس و نهادهای نظارتی 

است و هدف آن، رونق اقتصاد مرزی، رسمی سازی مبادلات، تقویت معیشت و کاهش فعالیت های 
پرخطر و غیررسمی مانند کولبری است بر اساس این قانون، کولبری و ته لنجی برای یک دوره 
پنج ساله به رسمیت شناخته شده و چارچوبی قانونی برای آن تعریف شده است تا از بی ثباتی، 

بی هویتی و خطر فاصله بگیرد و به مسیر اقتصادی مشروع تبدیل شود.
استان کردستان با سهم ۳۰ درصدی از کل کولبران کشور و داشتن بازارچه های مرزی مهم 
چون سیرانبند بانه، مله خورد و خانم شیخان، بیشترین ظرفیت را برای اجرای موثر این قانون 
داراست در همین راستا، سهم ۵۴۰ میلیون دلاری این استان از واردات بدون عوارض گمرکی و 
با معافیت های مالیاتی، فرصتی بی سابقه برای بازگرداندن رونق به اقتصاد محلی و افزایش جذب 
گردشــگران اقتصادی به شمار می رود.استاندار کردســتان با نگاهی واقع بینانه اذعان دارد این 
قانون، کولبری را یک شبه حذف نمی کند اما با تقویت مشاغل پایدار، افزایش درآمد مرزنشینان 
و ایجاد نظام قانونی مشخص، کرامت انسانی و رفاه را جایگزین کولبری پرمخاطره خواهد کرد.

طبق ماده سه قانون ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی، درآمدهای گمرکی حاصل از اجرای 
این قانون به استان مرزی محل کسب درآمد اختصاص می یابد. بر اساس این قانون، ۶۰ درصد 
از این منابع برای تقویت معیشت و اشتغال مرزنشینان، ۲۰ درصد برای توسعه زیرساخت ها و 
تجهیز بازارچه های مرزی و ۲۰ درصد دیگر نیز برای تقویت زیرساخت های امنیتی و مقابله با 
قاچاق کالا در نظر گرفته شده است.ابعاد امنیتی این قانون نیز بسیار قابل توجه است بر اساس 
مفــاد آن، ۲۰ درصد از منابع حاصل، صرف تقویت زیرســاخت های امنیتی مرزی و مبارزه با 
قاچاق خواهد شد. مرزهایی که تاکنون محل تردد غیرمجاز و جولان سودجویان بود، با اجرای 
صحیح این قانون، به مرزهایی کنترل شده، شفاف و در خدمت توسعه تبدیل خواهند شد.سردار 
فرج رستمی، فرمانده مرزبانی کردستان، اجرای دقیق این قانون را عاملی برای کاهش تهدیدات 
امنیتی دانسته و تأکید کرده است که شناسایی افراد واجد شرایط و جلوگیری از سواستفاده، 

باید با دقت و شفافیت کامل انجام شود.

قانون ساماندهی تجارت مرزی؛ پایان کولبری، آغاز کرامت و امنیت
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ورزش 

۷
آخر هفته کام ساپینتو و استقلال شیرین می شود

  عرفان حمیدی  -  فصل جدید لیگ برتر در حالی آغاز می شود که تغییرات در نیمکت ها از همیشه بیشتر است.

  رای بیرانونــد پیش از شــروع لیگ
 اعلام می شود

بر اساس اعلام مهدی تاج، رای پرونده شکایت 
باشگاه پرسپولیس از علیرضا بیرانوند، پیش از شروع 

لیگ اعلام خواهد شد.
 مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرد 
رای پرونده شکایت باشگاه پرسپولیس از علیرضا 
بیرانوند پیش از آغاز لیگ از سوی کمیته استیناف 

اعلام خواهد شد.
بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ، ۲۷ مرداد 

لیگ برتر فوتبال ایران آغاز خواهد شد.

 دخالــتی در انتخاب ســرمربی مس 
رفسنجان نداشتم

نماینده رفســنجان و انار در مجلس، هرگونه 
دخالت در انتخاب ســرمربی مس رفســنجان را 

تکذیب و رد کرد.
 عصر امروز رسول خطیبی به عنوان سرمربی 
جدید مس رفســنجان انتخاب شد تا در بیست و 
پنجمین دوره لیگ برتر فوتبال هدایت این تیم را 

برعهده داشته باشد.
در پی انتخاب سرمربی جدید برای تیم فوتبال 
مس رفسنجان، احمد انارکی محمدی نماینده مردم 
رفسنجان و انار در مجلس اعلام کرد با وجود اینکه 
هیچگونه دخالتی در انتخاب سرمربی نداشته، اما 
حمایت از باشــگاه مس رفسنجان را وظیفه همه 

مردم و مسئولان می داند.
انارکی محمدی، اظهار داشــت: باشــگاه مس 
رفســنجان در انتخاب ســرمربی تیم اختیار تام 
داشته و قطعا مدیران این باشگاه با اتکا به مسائل 
فنی و پس از مشــورت با بزرگان فوتبال به گزینه 
نهــایی رسیده اند.وی افــزود: همان طور که پیش 
از این نیز گفته ام، باشــگاه بزرگ مس رفسنجان 
جزو دغدغه هایم است اما در روند انتخاب سرمربی 
دخالتی نداشــته ام، چراکه کار تخصصی است و 
معتقدم اتفاق بزرگی مثل انتخاب سرمربی یک تیم 
میلیاردی که هزینه اش از حق قانونی و شرعی مردم 
حوزه انتخابی این است، بایستی توسط کارشناسان 
و دقیق صورت گیرد.نماینده مردم رفسنجان ادامه 
داد: وظیفه دینی و اجتماعی خود و همه شهروندان 
را حمایت همه جانبه از باشــگاه مس رفسنجان 
می دانم تا شــاهد درخشش این تیم در لیگ برتر 

فوتبال کشور باشیم.
انارکی محمدی در پایان خاطرنشان کرد: انتظار 
می رود مدیرعامل شرکت ملی مس ایران مدیران 
و سرمربی جدید باشگاه، مدافع منافع مردم شریف 
حوزه انتخابی بوده و پاسخگوی مطالبات هواداران 
باشــند. باشــگاه مس الماس درخشــان ورزش 
رفسنجان است و همه باید در مسیر موفقیت این 

باشگاه متحد قدم برداریم.

 ریسک نکردم اما الان کاملا آماده ام
هافبک تیم ملی فوتبال ایران خبر از پشــت 
سر گذاشــتن آسیب دیدگی خود داد و اعلام 
کرد: نخواستم ریســک مصدومیتم را بالا ببرم 

اما الان مشکلی ندارم.
 محمدجواد حسین نژاد، هافبک ایرانی تیم 
دینامــو ماخاچ قلعه روسیه که در جریان دیدار 
هفته اول لیــگ برتر روسیه برابر اســپارتاک 
مســکو دچار آسیب دیدگی شــده بود، اعلام 
کرد مشــکلی برای ادامه مســابقات ندارد و در 
سلامت کامل به سر می برد.حسین نژاد، درباره 
وضعیت جســمانی اش گفت: در آن لحظه فقط 
یک درد ناگهانی احســاس کردم و نگران شدم. 
کادر پزشــکی هم ترجیح داد ریسک نکنیم و 
تعویضم را پیشــنهاد داد. خوشــبختانه آسیب 
خاصی نبود و الان در وضعیت خوبی هستم.این 
بازیکن ایرانی در ادامه تأکید کرد: تمریناتم را با 
تیم ادامه می دهم و هیچ مشــکلی برای حضور 
در مسابقات آینده ندارم. امیدوارم بتوانم خیلی 
زود به ترکیب اصــلی بازگردم و به تیم کمک 
کنم.دینامــو ماخاچ قلعه که فصــل جدید را با 
تقویت ترکیب خود آغاز کرده، روی درخشش 
حسین نژاد در خط میانی حســاب ویژه ای باز 

کرده است.

 ساپینتو دســت روی بازیکن سابق 
پرسپولیس گذاشت

ســرمربی تیم فوتبال استقلال برای تقویت 
خط وینگر و هافبک خود دســت روی بازیکن 

سابق پرسپولیس گذاشت.
ریکاردو ساپینتو، سرمربی پرتغالی تیم فوتبال 
استقلال که این روزها تمرینات آبی پوشان را در 
اردوی ترکیه زیر نظر دارد، برای تقویت خطوط 
میانی و کناری تیمش، نام علی شجاعی، هافبک 
و وینگر سابق پرسپولیس را در لیست خرید خود 

قرار داده است.
شــجاعی که دو فصل در پرسپولیس حضور 
داشــت و همــراه این تیــم بــه نایب قهرمانی 
لیــگ قهرمانــان آسیا رسید، پــس از جدایی 
از جمــع سرخ پوشــان به ترتیــب در تیم های 
نســاجی، فولاد خوزســتان و مس رفسنجان 
 بازی کرد. او فصل گذشته نیز با باشگاه تراکتو

ر قــرارداد امضــا کرد اما پیــش از آغاز فصل، 
همکاری دو طرف منتفی شد.

از سوی دیگر، روز گذشته مدیران استقلال 
مذاکرات مثبتی با عیسی آل کثیر، مهاجم فصل 
گذشته پرســپولیس داشتند. حال باید دید آیا 
این دو بازیکن سابق سرخ پوش به جمع آبی ها 

ملحق خواهند شد یا خیر.

سیاست تاج در 
پرونده بیرانوند

تیم ملی فوتبال زنان ایران، تحت هدایت مرضیه جعفری موفق شد با اقتدار جواز حضور 
در مرحله نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲۶ را کسب کند. این دستاورد ارزشمند، در میان 
سکوت خبری و بدون هیاهوی معمول صعودهای ورزشی، رقم خورد. جعفری با تکیه بر 
تیمی جوان، آماده و منضبط، در مســابقه حســاسی مقابل اردن با یک پیروزی قاطع به 

عنوان تیم نخست گروه راهی مرحله نهایی این رقابت ها شد.
اکنــون، در حالی که تیم مــلی زنان ایران خود را برای حضــور در یکی از مهم ترین 
رویدادهای قاره ای آماده می کند، سؤالی اساسی در محافل فوتبال زنان مطرح شده است: 

سرنوشت نیمکت تیم ملی چه خواهد شد؟
بر اساس شنیده ها، قرارداد مرضیه جعفری با فدراسیون فوتبال، تا پایان مرحله انتخابی 
جام ملت های آسیا اعتبار داشته، هرچند که فدراسیون هم مدت زمان قرارداد جعفری را 
اعلام نکرده بود و هنوز هم در خصوص این موضوع از سوی فدراسیون چیزی اعلام نشده 
است. این ابهام در شرایطی وجود دارد که تیم ملی برای آمادگی هرچه بهتر جهت حضور 
در مرحله نهایی، نیازمند برنامه ریزی فوری و دقیق اســت و انتخاب ســرمربی به عنوان 

نخستین گام در این مسیر، از اهمیت بسزایی برخوردار است.

از ســوی دیگر، جعفری به عنوان ســرمربی موفق خاتون بم، پرافتخارترین تیم لیگ 
برتر فوتبال زنان ایران نیز شناخته می شود. این تیم نیز مسابقات حساس لیگ قهرمانان 
فوتبال بانوان را پیش رو دارد و بدون حضور جعفری قطعاً کار خاتونی ها ســخت خواهد 

بود. باشگاه خاتون بم در انتظار تعیین تکلیف نهایی از سوی سرمربی خود است. حال این 
پرسش مطرح است که آیا مرضیه جعفری به باشگاه خاتون بازخواهد گشت یا فدراسیون 

فوتبال تصمیم دارد با تمدید قرارداد، سکان هدایت تیم ملی را همچنان به وی بسپارد؟
جعفری با رویکردی آرام و بدون حاشیه، تیم ملی را در شرایطی دشوار به جام ملت ها 
رهنمون ســاخت. اکنون این فرصت برای فدراسیون فراهم است تا از ثبات فنی به دست 
آمده بهره برداری کند و مسیر آماده سازی را با هدایت او ادامه دهد. هرگونه تعلل یا تغییر 
ناگهانی، می تواند به برنامه ریزی های فنی تیم آسیب وارد کرده و فرصت طلایی ایجاد شده 
را از بیــن ببرد.با وجود اهمیت موضوع، فدراسیون فوتبال تا کنون هیچ واکنش رســمی 
نســبت به ادامه همکاری با جعفری نشان نداده است.با توجه به زمان اندک باقی مانده تا 
آغاز اردوهای آماده سازی و همچنین لزوم حفظ ساختار فنی و ذهنی تیم، انتظار می رود 
فدراسیون فوتبال به زودی در خصوص سرنوشت نیمکت تیم ملی زنان شفاف سازی کند. 
این سؤال، این روزها به وضوح در بین اهالی فوتبال زنان و حتی بازیکنان نیز مطرح است: 
مرضیه جعفری، تیم ملی را رها می کند یا پروژه اش را ادامه خواهد داد؟ تصمیم فدراسیون 

فوتبال می تواند آینده فوتبال زنان ایران را تحت تأثیر قرار دهد.

آینده مرضیه جعفری؛ تیم ملی یا بازگشت به خاتون بم؟

رئیس فدراسیون فوتبال بهتر از هر شخصی می داند فشار درباره چگونگی اعلام رای پرونده علیرضا بیرانوند در انتقال از پرسپولیس به تراکتور چه میزان است تا سیاستی متفاوت در نظر بگیرد
 در شرایطی که پرونده نقل وانتقال جنجالی علیرضا بیرانوند بین باشگاه های پرسپولیس و تراکتور بیش از یک سال است که در مسیر حقوقی در حال پیگیری است، حالا فدراسیون فوتبال 
و شخص مهدی تاج تلاش دارند تصمیم گیری نهایی را به طور کامل به کمیته استیناف بسپارند؛ سیاستی که به نظر می رسد برای کاهش حواشی و فشارهای بیرونی در پیش گرفته شده است

پیگیری های نشــان می دهد رئیس فدراسیون فوتبال تصمیم گرفته با واگذاری کامل روند صدور رأی نهایی به کمیته اســتیناف، خود را از مرکز تصمیم گیری خارج کند تا نه تنها از فشــار 
تلفن ها و تماس های بی وقفه مدیران غیرورزشی مصون بماند، بلکه فضای حاکم بر این پرونده حساس را نیز به دور از هیاهو و در بستر قانونی به سرانجام برساند.این در حالی است که کمیته 
تعیین وضعیت مدت ها پیش رأی اولیه را صادر کرده بود اما با اعتراض هر ســه طرف پرونده یعنی بیرانوند، باشــگاه های پرســپولیس و تراکتور موضوع به کمیته اســتیناف ارجاع شد و تا این 
لحظه، رأی نهایی اعلام نشــده اســت. این تعلل در صدور رأی، گمانه زنی های فراوانی درباره فشــارهای بیرونی و دخالت های احتمالی در روند رسیدگی ایجاد کرده است.با نزدیک شدن به آغاز 

فصل بیست و پنجم لیگ برتر، صدور این رأی به یک مطالبه جدی از سوی هواداران و رسانه ها بدل شده است.

ریکاردو ســاپینتو که با شرایط بحرانی در استقلال بیگانه نیست، حالا در بدو 
بازگشــت به باشگاه ســابقش مجدداً در دل طوفان قرار گرفته است. او که فصل 

بیست و دوم برای اولین بار به لیگ برتر ایران پا گذاشت با مشکلات زیادی مواجه 
شد که رأس آن مسائل مالی بود.

در شــرایطی که مشکلات مالی اســتقلال از زمان مدیریت آجرلو شروع شد در ادامه به فتح الله زاده رسید؛ تا 
جایی که ۸ ماه خبری از پرداخت مطالبات بازیکنان و کادرفنی اســتقلال نبود. در این میان اما ســاپینتو در آن 
مقطــع بحــرانی به بازیکنان خود اعلام کرده بود که حق اعتراض در این زمینه را ندارند و باید به کار خود ادامه 

دهند تا حواشی جای مسائل فنی را نگیرد.
حالا در بازگشــت مرد پرتغالی به ایران دوباره شرایط آشــفته ای در تیم به وجود آمده است؛ مشکلات نقل و 
انتقالاتی شامل عدم خرید بازیکنان خارجی مدنظر ساپینتو و برگزاری اردوی پیش فصل ترکیه با تیمی ناقص، 
بحران جدیدی در اردوگاه آبی ها است که حالا به نظر می رسد ساپینتو در واکنش به این موضوع عملکردی مشابه 

لیگ بیست و دوم را حداقل در رابطه با عدم مداخله تیم در حواشی پیش بگیرد.
در شرایطی که صدای هواداران از سرعت لاک پشتی مدیران باشگاه در بازار نقل و انتقالات درآمده و ساپینتو 
هم از این روند رضایت ندارد، اما پیش بینی می شود که او رویه قبلی را پیش گرفته و ششدانگ حواسش را روی 

عدم اعتراض بازیکنان و عدم ورود آنها به این مسأله بگذارد.
 ریکاردو که به جنگندگی معروف اســت و روحیه قهر در بحران را ندارد، در لیگ بیســت و دوم قربانی جنگ 
قدرت داخلی مدیران وقت شد اما تا آخرین لحظه به رغم شرایط نامطلوب ایستاد و بازیکنانش را به ادامه تشویق 
کرد. او حالا این بار هم با همان صراحت همیشگی خودش مستقیماً وارد چالش با مدیران شده و رختکن را خط 

قرمز خود در این ماجرا می داند.
در این میان شاید یکی دونفر از بزرگان تیم مثل روزبه چشمی و رامین رضاییان که مورد قبول هواداران هم 
هستند با نیت تشویق آنها به صبر، وارد این موضوع شوند، وگرنه بقیه تیم فقط باید روی تمرینات تمرکز کنند 
چرا که ساپینتو به خوبی می داند اگر در آتش این حواشی هیزم ریخته شود، این آتش در وهله اول دامان خود 
و تیمش را خواهد گرفت؛ درســت مثل لیگ بیســت و دوم که او ۸ ماه تعویق مطالبات را به خوبی مدیریت کرد 
و در طوفان آن مقطع ایســتاد و نه تنها به بازیکنانش حق مداخله نداد بلکه با هدایت کشــتی استقلال در جوی 

ناآرام، فصل را نسبتاً خوب به پایان رساند.
بعد از عصبانیت ساپینتو برخی جریان های خبری با سوءاستفاده از این فضا ادعا کردند اگر وضعیت به همین 
منوال ادامه پیدا کند، مرد پرتغالی استقلال را ترک خواهد کرد، در حالی که روحیات ساپینتو با چنین رفتاری 
ســازگار نیســت. منابع خبری نزدیک به استقلال در واکنش به خبر جدایی ساپینتو به صراحت اعلام کردند، او 
هیچ قصدی برای جدایی از آبی ها ندارد بلکه با اولتیماتوم اخیر قصد داشــت به مدیران تیم هشــدار دهد که در 
تصمیم گیری خود تعجیل کنند. گفته می شود مدیران استقلال برای ساپینتو پیغام فرستادند که تا پایان هفته 

اتفاقات مهمی در نقل و انتقالات این تیم رخ خواهد داد تا دغدغه او برای تقویت تیم برطرف شود.

بازیکــن و مربی پیشین تیم فوتبال اســتقلال 
درباره وضعیت این تیم به ایسنا گفت: زمانی که در 
این شرایط سخت هزینه می کنید و مربی خارجی 
می آورید قطعا باید ابزار آن مربی را هم تامین کنید. 
اگر مربی ابزار نداشــته باشد کارش خیلی سخت 

می شود.
مجید نامجومطلق، بازیکن و مربی پیشین فوتبال 
اســتقلال در ارزیابی از وضعیت اســتقلال گفت: 
هواداران خیلی ناراضی هستند، ساپینتو هم با انتشار 
متنی نارضایتی خود را از شــرایط فعلی اعلام کرد 
و بازیکنان مدنظر او را نگرفتند. این ناراحت کننده 
است. زمانی که در این شرایط سخت هزینه می کنید 

و مربی خارجی می آورید قطعا باید ابزار آن مربی را هم تامین کنید. قطعا در فوتبال اگر مربی ابزار نداشته باشد کارش خیلی سخت خواهد شد
او ادامه داد: آقای ساپینتو به دو دلیل مشتاق بود که به ایران بیاید؛ یک اینکه سابقه کار با استقلال را داشت و دوم اینکه پیشنهاد خوبی 
نداشــت و در این شــرایط تشخیص داد که به ایران بیاید. به هر حال جای تشکر دارد. خیلی از مربیان و بازیکنان راضی به بازگشت نشدند 
و خیلی ها هم قبول نکردند که به ایران بیایند.نامجومطلق با بیان اینکه امیدوار است محرومیت ساپینتو بخشیده شود، اظهار کرد: قطعا اگر 
محرومیت بخشیده نشود به استقلال لطمه می خورد. باید در این شرایط به استقلال کمک کنند. هر چند محرومیت از زمان قرارداد حساب 
می شود و تا شروع بازی ها مدتی از این محرومیت سپری خواهد شد ولی امیدوارم بخشیده شود.بازیکن پیشین استقلال ادامه داد: مربی خارجی 
بدون ابزار دردی را دوا نخواهد کرد. خیلی به باشگاه نزدیک نیستم اما برگزاری یک اردوی مهم با ۱۲ بازیکن بزرگسال کار سختی است. تیم 
باید برای شروع فصل، کامل بسته شود. در نزدیکی شروع فصل اگر بازیکنی اضافه شود، تا آماده بازی شود طول می کشد و این حرفه ای نیست.

نامجومطلق درباره وضعیت مبهم حسینی در استقلال هم بیان کرد: حسینی دروازه بان بسیار خوبی است و سال قبل هم عملکرد خوبی 
داشت. این به سلیقه مربی و باشگاه برمی گردد اما برخورد با کاپیتان تیم باید خیلی محترمانه تر باشد. 

پیشکسوت باشگاه استقلال در پایان گفت: تیم هایی مثل استقلال و پرسپولیس که هوادار میلیونی دارند، تحت هر شرایطی مدعی هستند

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید همه 
از این تیم انتظار کسب جام دارند.

فرشاد پیوس، درباره شرایط پرسپولیس پیش از 
آغاز فصل اظهار کرد: پرسپولیس در حال حاضر در 
نقل وانتقالات است و مدیران این باشگاه باید بدانند 
این تیم هم در پســت دفاع وســط، هم هافبک و 
هم مهاجم نیاز به جذب بازیکن دارد. باید بهترین 

بازیکنان را در این پست ها جذب کنند.
وی درباره گزینه های خارجی مد نظر پرسپولیس 
هــم گفت: باید بازیکنی به پرســپولیس بیاید که 
تاثیرگذار باشــد نه اینکــه بازیکن بنجل خارجی 
بیایید. از طرف دیگر از نان شــب واجب تر جذب 
یک مهاجم گل زن است. پرسپولیس در سال ها در پست مهاجم لطمه خورده است.او درباره حضور وحید هاشمیان روی نیمکت پرسپولیس 
هم گفت: باید از وحید هاشمیان حمایت کنیم. درست است که تجربه کمی دارد اما می تواند از تجربه افشین پیروانی و کریم باقری استفاده 
کند. پرسپولیس امسال هم باید قهرمان شود و ما آرزو داریم دوباره این تیم به جایگاه اصلی خود برگردد.پیوس همچنین گفت: هر مربی ای 
باید از تیم های پایین تر شروع کند و در نهایت هم موفق شود. اکثر مربیان از رده های پایین شروع کردند، از لیگ سه به لیگ دو و در ادامه 
لیگ یک و لیگ برتر آمدند اما وحید هاشمیان این روند را طی نکرد. در هر صورت کار هاشمیان سخت است و باید تجربه کسب کند. همه 
چیز مدرک نیست. آدم پزشک باشد و مطب بزند اما کسی به او اعتماد نکند و پیش او نرود  مدرک به چه کار می آید. اگر وحید هاشمیان 
از تیم های دیگر شروع می کرد و تجربه کسب می کرد اوضاع بهتر بود اما به هر حال الان که سرمربی پرسپولیس است و ما هم وظیفه داریم 
از او حمایت کنیم. هاشمیان الان مثل هندوانه در بسته است و امیدوارم وقتی شکافته می شود قرمز و شیرین باشد.او در ادامه گفت: یکی از 
نکاتی که پرسپولیس در نقل وانتقالات داشته، این است که این تیم وینگر زیادی جذب کرده است. نمی دانم دلیل این موضوع چیست. وینگر 
خوب است اما وینگری که در پست پشت مهاجم هم بازی کند و بتواند کمک کند. همانطور که گفتم پرسپولیس در خط حمله ضعف دارد 

و باید خود را در این زمینه تقویت کند. پرسپولیس باید سال آینده جام بیاورد و این برای ما مهم است.

هاشمیان هندوانه در بسته است مربی خارجی بدون ابزار دردی را دوا نمی کند

در حــالی که فوتبال ایــران آماده ورود به یکی 
از فشــرده ترین فصل های تاریخ خود می شود، بازار 
نقل وانتقالات دروازه بان ها در سکوتی طوفان زا فرو 
رفته است؛ سکوتی که همه چیز را معطل یک حکم 
نگه داشــته: رأی نهایی کمیته استیناف در پرونده 

جنجالی علیرضا بیرانوند.
حکم این دروازه بان که سه شنبه این هفته پس 
از حدود ۱۴ ماه تأخیر صادر می شود، می تواند مسیر 
مذاکرات چند باشگاه بزرگ را به کلی تغییر دهد. در 
صورت تبرئه شدن بیرو که البته احتمال آن بسیار 
کم ارزیابی می شود،  تراکتور به همکاری با بیرو ادامه 
می دهد و از ورود به بازار جدید بی نیاز می شود. اما اگر 

حکم علیه او باشد و محرومیتی چهارماهه اعمال شود، تراکتور باید در کوتاه ترین زمان ممکن جایگزینی مطمئن پیدا کند.
در چنین فضایی است که نام سیدحسین حسینی، کاپیتان فصل گذشته استقلال، وارد معادلات شده؛ بازیکنی که ابتدا با پیشنهاد سنگین 
تمدید به استقلال بازگشت اما توافق حاصل نشد، سپس مذاکرات نه چندان مثبتی با گل گهر داشت و نهایتاً پالس هایی به تراکتور فرستاد. اما بعد 
از شروع مذاکرات اولیه با تیم تبریزی، ناگهان دوباره ارتباط با استقلال جدی شد. این نوسان، دلخوری شدید در اردوی تراکتور ایجاد کرده است

از نگاه مدیران تراکتور، حسینی نباید از نام باشگاه قهرمان ایران برای بازارگرمی و فشار به استقلال استفاده می کرد، خصوصاً وقتی مذاکرات 
شفاهی اولیه به خواست خود او انجام شده بود. حالا اولویت تراکتور به وضوح تغییر کرده؛ اگر بیرو محروم شود، آنها ابتدا به دنبال جذب یک 
دروازه بان خارجی خواهند رفت و اگر این مسیر به نتیجه نرسید، تازه احتمال بازگشت به مذاکره با حسینی وجود دارد؛ آن هم مشروط به 

دلجویی و اصلاح رفتار.
در این میان، امیر عابدزاده هم در رادار تراکتور قرار دارد اما به دلیل قرارداد با کاستیون اسپانیا، همه چیز را به مدیربرنامه ها و خانواده اش 

سپرده و هنوز تصمیمی نگرفته است.
حالا همه چیز به سه شنبه و حکم نهایی بستگی دارد. اگر بیرو محروم شود، ممکن است شاهد دومینویی از اتفاقات شویم که بازار دروازه بان ها 
را شعله ور می کند. حتی احتمال دارد استقلال برای جذب بیرانوند دست به کار شده و جریمه ۲۰ میلیاردی اش را نیز متقبل شود؛ اتفاقی که 

می تواند آینده حسینی را به شکلی دلهره آور تحت تأثیر قرار دهد: از استقلال رانده و از تراکتور مانده!
در این شرایط گفته می شود حسینی به دنبال استفاده از پیشکسوتان برای مصاحبه های حمایتی است تا فضا را به نفع خود تغییر دهد. اما 
تصمیم نهایی، به عملکرد پشت پرده مدیران و سرعت عمل تراکتور در بازار جایگزینان بستگی دارد؛ پرونده ای باز که پایانش فعلًا نامعلوم است

پرسپولیس در تاریخ خود و در مجموعه بازیکنان 
خارجی خود کمتر مدافع میانی جذب کرده و غالباً 
در خط میانی و خط حمله اقدام به جذب بازیکن 
کرده اما می توان با صراحت گفت، باشگاه غالباً در 
این خصوص به هدف نزده یا به عبارت دیگر تیم از 

این انتخاب ها ضرر کرده است.
اولین مدافع میانی که به ایران آمد، ایلیا پرسکی 
مقدونیه ای بود که در سال ۱۳۸۲ پرسپولیسی شد 
امــا کمتر کسی از او چیزی در خاطر دارد چرا که 
یک مدافع کاملًا متوسط بود. این مدافع کلًا ۱۳بازی 

برای پرسپولیس انجام داد.
یک ســال بعد کارلوس ریــوه را و خوزه آنتونی 
تورس دو مدافع پانامایی ناگاه سر از تیم پروین درآوردند که فقط یکی از آنها یک بازی انجام داد و هر دو بازیکن به شکل عجیبی ناپدید شدند

در دوره اول مدیریت محمدحسن انصاری فر و حضور مصطفی دنیزلی در رأس کادر فنی، ژاک الونگ الونگ کامرونی به عنوان هافک دفاعی 
به پرسپولیس آمد اما در کمبود مدافع بارها در نقش مدافع میانی بازی کرد و بد هم نبود. در همان مقطع پرسپولیس یک مدافع میانی سوری 
به نام طارق جبان هم داشــت که بازیکنی کاملًا متوســط و پایین تر از سطح بازیکنان داخلی بود که اخیراً در نقش مربی تیم ملی کشورش 
فعالیت می کرد. پرسپولیس در دوره ولخرجی های بعد از قهرمانی لیگ هفتم هم فرانک آتسو اهل توگو را خرید اما این بازیکن هم فقط ۱۰بازی 
برای سرخ ها انجام داد چرا که یا مصدوم بود یا بیمار. در سال های ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ دو مدافع میانی آفریقایی به نام سکو برت و ممدوتال به 
پرسپولیس آمدند که تقریباً در حد فاجعه بودند. اولی را علی دایی و دومی را حمید استیلی انتخاب کرد اما یکی فقط ۶بازی و دومی ۱۰بازی 
برای سرخ ها انجام دادند و جدا شدند. بعدتر و حدود چهار سال بعد در اولین فصلی که برانکو تیم پرسپولیس را بست، وی لوکا ماریچ کروات را 
به خدمت درآورد که بازیکن بدی نبود اما کیفیت جالبی هم نداشت. ماریچ ۲۱بازی برای پرسپولیس انجام داد و عمر حضورش بیشتر از یک 
فصل نبود. بدترین خرید مدافعان خارجی در همان مقطع و دوره مدیریت علی اکبر طاهری اتفاق افتاد که آنتونی گولچ کروات— استرالیایی با 

قیمتی قابل توجه به پرسپولیس آمد اما برانکو به او میدان نداد و خیلی زود جدا شد و غرامتی سنگین گرفت.
وحدت هنانوف تاجیک، مدافع میانی خارجی دیگری بود که در دوره یحیی گل محمدی به پرسپولیس آمد و با وجود قابلیت بازی در دو 

سه پست دیگر بازیکن فوق العاده ای نبود هر چند طی دو فصل ۴۲بازی برای سرخ ها انجام داد و سپس به سپاهان رفت.
در واقع بهترین مدافع میانی خارجی تاریخ باشــگاه پرســپولیس که اتفاقاً بهترین گلزن خارجی تاریخ باشگاه هم هست آخرین آنها بود؛ 

گئورگی گولسیانی گرجستانی که سه فصل خوب در پرسپولیس داشت و در ۱۰۰بازی ۲۰گل زد اما باشگاه او را به راحتی کنار گذاشت.

حسینی بر سر دوراهی استقلال-تراکتور گولسیانی تنها اسمی که به خاطر می ماند
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   مرتضی اکبری- مقصد اینستاگرام است. فالگیرها و جادوگرانی که زمانی در اتاق های تاریک می نشستند و بساط رمل و شمع و تاروت و قهوه 
پهن می کردند، بعد از یک کوچ دسته جمعی، فضای مجازی را قرق کرده اند.پ؛

استیصال و 
درماندگی شاید 
بعضی از افراد را 

به جاده ای بکشاند 
که ته ندارد، فقط 

سراب است و 
وقتی به پایان 

می رسی، باز همان 
درماندگی است 

که شدت بیشتری 
پیدا می کند. 

بخت گشایی    با اشک شتر سفید و قلب مار کبری!

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: ابوالفضل حمیدی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان البرز ، البرزیکم، پلاک 6

تلفن:  ۰2۱-49۱۰5۰۰۰           
گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 
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 حضور ژاله صامــتی همراه فرزندش 
روی صحنه

ژاله صامتی؛ بازیگر تئاتر، تلویزیون و سینما، با 
نمایش »ماهی رها« به صحنه بازمی گردد؛ نمایشی 
که کارگردانی و تهیه کنندگی آن را نیز خود بر عهده 
دارد. در این اثر نمایشی، نیاز ســنجری، دختر ژاله 
صامتی، در کنار مادرش روی صحنه حاضر می شود 
و به ایفای نقش می پردازد. نمایش »ماهی رها« از 
تاریــخ ۶ مرداد در عمارت هما روی صحنه خواهد 
رفت. این نمایش که به صورت مشــترک توسط 
ژاله صامتی و مهدی غلام حیدری نوشــته شــده، 
به تقابل و تفاوت میان دو نســل – دهه ۵۰ و دهه 

۸۰ – می پردازد.

  رقابت تام هالند با دو چهره نســل زد 
برای جیمز باند

خبرها حاکی از آن است که قسمت بیست وششم 
از مجموعه فیلم های »جیمز باند« با کارگردانی دنی 
ویلنوو، خالق فیلم هایی چون »تل ماســه«، کلید 
خــورده و حالا کمپانی آمــازون تمام تلاش خود 
را می کند تا این فیلم را نهایتاً تا سال ۲۰۲۸ روانه 
اکران کند. رقابت برای انتخاب چهره ای جوان به  
عنــوان مأمور بعدی  ام آی سیکس به اوج رسیده و 
در کنار تام هالند، دو بازیگر جوان و محبوب از نسل 
زد به جمع نامزدهای این نقش ماندگار پیوسته اند؛ 

هریس دیکینسون و جیکوب الوردی.

 کتابی درباره کتاب بازها
 خواندن درباره اینکه کتاب بازها چه دغدغه ای 
دارند، جالب اســت و جذاب.»یاددا شت های یک 
کتاب باز« نوشــته احمد راسخی لنگرودی کتابی 
است برای عاشقان مطالعه و خواندن. آنها که وقت 
گذاشــتن برای کتاب را ارزش می دانند و نه تنها 
می خواننــد بلکه خوانده های خود را با دیگران هم 
سهیم می شوند. کتاب شامل ۴۵ یادداشت نویسنده 
از کتاب ها و وقایعی است که حول محور کتاب ها 
و نویســنده ها و کتابفروشی ها رخ داده است. اکثر 
داستان ها حاوی ارجاعات تاریخی به شخصیت های 
علمی و فرهنگی و ادبی کشور و داستان ها و خاطراتی 
است که در اطراف نوشته ها و کتاب ها شکل گرفته و 

فضای فرهنگی ایران را شکل داده است.
این اثر دربرگیرنده چهل و پنج جستار در زمینه 
کتاب و کتابخوانی است. هدف نگارنده از انتشار این 
یادداشت ها زایش شور و شوق کتابخوانی در افراد و 
سپاسگزاری از این یار مهربان است که سال ها همدم 
و همنشینش بوده اســت. او به کتاب هایش عشق 
می ورزد و آنها را شناسنامه فرهنگی خویش می داند

  افزایش 5 برابری تولید نقشه های زمین شناسی با هوش مصنوعی در ایران
معاون زمین شــناسی ســازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور ضمن اشاره به برنامه های این ســازمان در دوره جدید مدیریتی، گفت: مأموریت اصلی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، تهیه نقشه های زمین شناسی کشور است و این وظیفه همچنان به عنوان مأموریتی ثابت و محوری دنبال می شود

دکتر رضا شــهبازی افزود: مهم ترین تفاوتی که در این دوره نســبت به دوره های گذشــته در حال پیگیری است، افزایش کمّی تولید نقشه های زمین شناسی 
در مقیاس یک پنجاه هزارم اســت.وی خاطرنشــان کرد: قرار است میزان تولیدات ســالانه تا پنج برابر افزایش یابد و در عین حال کیفیت نقشه ها نیز حفظ شود 
و حتی ارتقاء پیدا کند.معاون زمین شــناسی ســازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور ادامه داد: یکی از راهبردهای ما برای رسیدن به این هدف، استفاده 
از فناوری های نوین به ویژه الگوریتم های هوش مصنوعی در تهیه نقشه هاســت که این مســئله در حال حاضر یکی از محورهای تمرکز ســازمان است.وی با اشاره 
به اهمیت مشــارکت بخش خصوصی و مراکز علمی، گفت: ســازمان زمین شــناسی و اکتشافات معدنی کشور  به دنبال آن است که با مشارکت بیشتر دانشگاه ها، 
پژوهشگران و متخصصان بخش خصوصی، تولید نقشه ها و مطالعات زمین شناسی را در سطح کشور توسعه دهد و این همکاری می تواند باعث شود نقش حاکمیتی 

سازمان به شکلی دقیق تر ایفا شود.
شهبازی تأکید کرد: یکی دیگر از حوزه های مهم، تولید نقشه های اکتشاف معدنی و تمرکز بر مخاطرات زمین شناسی، مهندسی محیط زیست و مدیریت منابع 

آب در کشور است و هدف ما این است که حضور سازمان در این حوزه ها پررنگ تر و مؤثرتر باشد.
وی همچنین با اشاره به لزوم جلب مشارکت جامعه علمی کشور اظهار کرد: تلاش داریم از ظرفیت های بدنه متخصص و دانشمند کشور در این حوزه استفاده 
بیشتری کنیم. معاون سازمان زمین شناسی در ادامه گفت: توجه ویژه ای نیز به دریا و سواحل کشور داریم؛ چرا که این موضوع یکی از اولویت های راهبردی برای 

آینده کشور است و نیازمند تمرکز خاص، برنامه ریزی و مشارکت همه جانبه است.

  کاربران »چت جی پی تی« روزانه 2.5 میلیارد درخواست ارسال می کنند
»اوپن ای آی« می گوید »چت جی پی تی« روزانه ۲.۵ میلیارد درخواست را از کاربران جهانی دریافت می کند.

 آمار منتشرشده از تعداد درخواست های فرستاده شده به »چت جی پی تی«)ChatGPT( نشان می دهند که محصول پرچم دار 
شرکت »اوپن ای آی«)OpenAI( چقدر فراگیر شده است.

به نقل از تک کرانچ، اوپن ای آی به وب ســایت خبری »آکسیوس«)Axios( گفت که چت جی پی تی روزانه ۲.۵ میلیارد 
درخواست از کاربران جهانی دریافت می کند و حدود ۳۳۰ میلیون از درخواست ها از سوی کاربران آمریکایی فرستاده می شوند.

»آلفابت«)Alphabet( شرکت مادر »گوگل«، داده های جست وجوی روزانه را منتشر نمی کند، اما اخیراً فاش کرده است که 
گوگل سالانه پنج تریلیون جست وجو دریافت می کند که به طور میانگین کمی کمتر از روزانه ۱۴ میلیارد جست وجو است.

پژوهشــگران مســتقل نیز روندهای مشــابهی را یافته اند. »نیل پاتل«)Neil Patel( از آژانس بازاریابی دیجیتال »ان پی 
دیجیتال«)NP Digital( تخمین می زند که گوگل روزانه ۱۳.۷ میلیارد جســت وجو دریافت می کند. این در حالی است که 
بررسی های دو شرکت بازاریابی دیجیتال »اسپارک تورو«)SparkToro( و »دیتوس«)Datos( تخمین می زنند این رقم حدود 

۱۶.۴ میلیارد در روز است.
چت جی پی تی رشــد چشمگیر و سریعی را نشان داده اســت. در ماه دسامبر، »سم آلتمن«)Sam Altman(، مدیرعامل 
اوپن ای آی گفت که کاربران روزانه بیش از یک میلیارد پرســش را به چت جی پی تی می فرســتند. به گفته آلتمن، حجم 

جست وجوی این شرکت در حدود هشت ماه بیش از دو برابر شده است.

می کند که به اصل ماجرا شک می کنید. آن طرف خط تلفنی که در قسمت بیوگرافی صفحه اینستاگرام 
نوشته شده، مرد جوانی با صدای آرام است. طلسم های مرگش را با توجه به سن فرد مورد نظر بین ۵ تا 
۲۵ میلیون تومان قیمت گذاشته است. روش کار هم به این شکل است: »شما اسم طرف، تاریخ تولد، اسم 
پدر و مادرش را می دهید و من با موکلم در یک نیمه شب که ماه کامل است، طلسم مرگ را می نویسیم. 
پنج روز بعد خبر مرگ طرف را می شنوید.« در پاسخ به این سؤال که چه تضمینی برای مرگ طرف وجود 
دارد، می گوید: »می توانم مشتری هایم را معرفی کنم.« مشتری هایی که به قول خودش برای چند نفرشان 

طلسم مرگ نوشته. 
اما این پایان ماجرا نیست. به غیر از ۲۰ میلیون تومانی که برای طلسم مرگ می پردازید، باید بین ۵ 
تا ۱۰ میلیون تومان هم برای دعای خودتان هزینه کنید. چرا؟ مرد طلسم نویس می گوید»برای اینکه 
خدای ناکرده موکلم سراغتان نیاید. باید برای شما هم دعا بنویسم تا اذیت نشوید و آزارتان ندهد.« اما 
برای رسیدن به طلسم مرگ باید یک کار دیگر هم انجام بدهید: »باید یک دست نوشته به من بدهید 
که اسم مرا جایی نمی آورید، اصلًا بعد از مرگ طرف خوشحالی نمی کنید که به شما شک کنند، به هیچ 
 وجه نباید اسم مرا بیاورید، وگرنه موکل هایم...«)شماره مرد بلاک می شود، اما دروغ چرا؟! جمله آخرش

خیلی ترسناک است.(

  مرحمت قلب مار کبری  و سفیدی اشک بچه شتر
بعضی از فالگیر ها برای داغ کردن بازار و از طرف دیگر جلب نظر مشتری سراغ اجزای بدن حیوانات و 
گیاه های عجیب و غریب می روند که مثلًا ممکن است در دوران ساسانیان در جایی از ایران می روییده. اگر 
سراغ این افراد بروید باید خودتان را برای شنیدن کلمات نادری مثل پای خشک شده کلاغ، اشک شتر 
سفید، قلب و دم مار زنگی و کبری، پوست و اجزای بدن شغال ماده، چشم و پای جغد آماده کنید. یکی 
از فالگیرهایی که به قول خودش در کار باز کردن بخت و بستن دهان معشوق و بی خیال شدن مادرشوهر 
است، می گوید: »برای باز کردن بختت باید اجزای بدن شغال ماده را در قبرستان خاک کنم. کنارش باید 
پای خشک شده کلاغ هم داشته باشم.« برای خوشبختی به غیر از این چیزها به اشک چشم شتر سفید 
آن هم از نوع نابالغش نیاز دارید: »همه مردم دنبال خوشبختی هستند. ولی خوشبختی که به راحتی به 
دست نمی آید، باید راهش را درست بروید. اشک چشم بچه شتر سفید خیلی جواب است. دیگر شوهرتان 
اسیر می شود و تا آخر عمر دهان مادر شوهر هم بسته می شود...« برای رسیدن به این خوشبختی خیالی 
باید بین ۱۰ تا ۱۵ میلیون تومان هزینه کنید، البته بسته به حیوانی که کارتان را راه می اندازد باید بین ۵ تا 
۱۰ میلیون تومان دیگر بپردازید: »همه این حیوان ها قیمت بالایی دارند. مار کبری را باید سفارش بدهیم 

از خارج بیاورند و باید دلار بدهیم...«
 

   استیصال فال را توجیه می کند؟
استیصال و درماندگی شاید بعضی از افراد را به جاده ای بکشاند که ته ندارد، فقط سراب است و وقتی به 
پایان می رسی، باز همان درماندگی است که شدت بیشتری پیدا می کند. دکتر حسین روزبهانی روانشناس 
درباره اینکه چرا اصلًا سراغ فال و فال گرفتن می رویم می گوید: »بعضی از افراد به جایی می رسند که دیگر 
انگار خودشان نمی توانند به تنهایی و بدون کمک آن راه را ادامه بدهند. استیصال آنها را مجبور می کند 
به هر کاری دست بزنند. بعضی ها می خواهند کار پیدا کنند، بعضی ها دنبال پول بدون زحمت و بعضی ها 
هم دنبال باز کردن بخت و خوشبختی هستند. متأسفانه این روزها تعدادشان هم زیاد شده. من مراجعانی 
داشته ام که فقط برای همین موضوع مراجعه کرده اند. یعنی درماندگی از شکست و نرسیدن به هدف آنها 
را مجبور می کند تا به کارهایی دست بزنند که کمی آرامشان کند.« یعنی فال آدم ها را آرام می کند؟ این 
دکتر روانشناس می گوید: »بله چون این افراد همیشه دوست دارند حرف های خوبی بشنوند. درست مثل 

روانشناسی زرد می ماند. یک سری جمله تهی امیدوار کننده که فقط در لحظه تأثیر گذار هستند. 
چون واقعیت تلخ است و اگر کسی بیاید حرف های دردناک بزند، قطعاً برای کسی مهم نیست. اما حرف های 
خیالی که سمت و سوی امیدواری دارد و حتی بعضی ها برای آن زمان خاصی هم مشخص می کنند، برای 
خیلی ها شیرین و راضی کننده است. فالگیر زمان می دهد و چند موضوع را مطرح می کند و حالا ممکن است 
در جریان زندگی بعضی از این اتفاق ها که خیلی هم عادی است رخ بدهد. این جاست که گیر می افتند و 
می گویند فالگیر درست گفته و به راهشان ادامه می دهند.« شاید فال و فال گرفتن خیلی برای روان آدمها 
خطرناک نباشد، اما تفکرات بدی مثل گرفتن طلسم مرگ برای دیگران چه؟ دکتر روزبهانی می گوید: » در 
گذشته خیلی دور برای رسیدن به کسی یا مالی آدم می کشتند به همین دلیل کهن الگو شکل گرفته. بعضی 
از افراد برای رسیدن به هدفشان ممکن است به هر کاری فکر کنند. ما فرهاد را داریم که برای شیرین کوه 

را می شکافت، اما حالا کدام عاشق برای رسیدن به معشوق کارهای سخت انجام می دهد.

چهارشنبـــه  1 مرداد     ماه 1404  شمــاره 724 

  عکس نوشت

 کارتون

  

استقبال از تیم 
ملی فوتبال 

بانوان ایران - 
مشهد

  

کمک به غزه

مصرف جهانی 
انرژی به دلیل 

تفاوت در سطوح 
صنعتی شدن، 

شرایط آب و هوایی، 
تراکم جمعیت و 

دسترسی به منابع 
طبیعی و همچنین 

سیاست گذاری 
مصرف انرژی 
و فعالیت های 

اقتصادی متفاوت 
در میان کشورها، 

دارای تغییرات 
منطقه ای قابل 
توجهی است.

 
اینفوگرافیک 

رمانی از محمد شمس لنگرودی با عنوان »می روم به کنسرت 
برسم« در راه انتشار است.

 نشر افق با اعلام این خبر درباره این رمان آورده است: در 
»می روم به کنسرت برسم«، جدیدترین اثر شمس لنگرودی، 
شاعر، نویسنده، محقق و سخنور شهیر ایران، خواننده با جهان 
ذهنی نویسنده ای مواجه می شود که در دل انزوا، به دنبال معنای 

زندگی، رهایی، و درکی نو از مرگ و هستی است.
شمس لنگرودی در جدیدترین رمانِ خود، خواننده را به 

هزارتــویی از درونیاتِ راوی، حــدس و گمان، تاریکیِ انزوا، 
تــرس، بی آینــدگی، و حجمِ بی پایــانی از راز و رمز می برد. 
در دل یک انبــاری تاریک، خاک گرفته و شــلوغ، از میان 
 صداها و بوهــا و خاطرات کودکی، روایت شــکل می گیرد

و پازلی آرام آرام در ذهن خواننده کامل می شــود، آن هم با 
پایانی تکان دهنده.

 رمانی از شمس لنگرودی
در راه است

 فضایی با بازار بزرگتر، بدون دردسر همسایه ها و البته با جاده همواری برای فرار از 
دست مشتری ناراضی. مواد لازم برای رمالی و فالگیری، یک حساب اینستاگرامی با چند 
عکس جمجمه و گردنبند های اسکلت است. شمع، فنجان قهوه، پر پرنده، تاکسیدرمی 
کلاغ، کارت های تاروت با تصاویر نامفهوم و سرو ته، گل های پرپر شده خشک، چند نماد 
هندی، کنار چند مجسمه عجیب و غریب و البته مهم تر از همه چند هزار فالوئر هم 
باید باشد تا ویترین جذب مشتری جور شود. مشتری ها هم کوچ کرده اند، از نشستن 
در سالن های انتظار خانه های تاریک که با یک آباژور کورسویی در آن می تابید، حالا در 
خانه های خودشان با فالگیر صحبت می کنند. فالگیر آن طرف مثلًا قهوه می خورد و نیت 
می کند و آنها آن طرف خط حرف هایش را می شنوند. البته هزینه فالگیری را ادمین خانم 
یا آقای فالگیر از قبل گرفته.فال و فالگیری، جادو و جنبل، باز کردن بخت و گرفتن انواع و 
اقسام دعاهای ازدواج و خرید خانه و بستن دهان معشوق و...اصلًا موضوع جدیدی نیست، 
ولی هر بار از یک شکلی به شکل دیگری در می آید. تا همین چند سال پیش، کسانی که 
دنبال فال و فالگیر و دعانویس بودند، باید مثلًا تا آن طرف شهر یا حتی یک شهرستان 
دیگر می رفتند، اما این روزها آدرس خانه هایشان همین بغل گوشمان است، فضای مجازی، 
اینستاگرام. آدرس سرراست است، پیدا کردنشان هم کار سختی نیست. با یک سرچ ساده، 
تعداد زیادی پیج و صفحه بالا می آید که همه برای خوشبخت کردن مشتری ها ردیف 
شده اند. زن و مرد ندارد، سن و سال خاصی هم نمی خواهد. عدد فالوئرهایشان هم از هزار 
نفر شروع می شود و حتی ممکن است به ۵۰۰هزار نفر یا بیشتر هم برسد. یکی از آنها مرد 
جوانی است که حدود ۴۸۰هزار فالوئر دارد و به مارمولک مشهور است. هم در اینستاگرام 
فعالیت می کند و هم در تلگرام گروه آموزش فال و شمع تراپی برای دور کردن انرژی های 
منفی دارد. برای گرفتن فال باید از مسیر دایرکت وارد شوید. اول یک پیغام می گذارید و 
بعد ادمین جوابتان را می دهد. اگر فال فوری بخواهید باید یک میلیون تومان واریز کنید 

و بعد منتظر بمانید تا به شما زنگ بزنند. اگر کار فوری نداشته باشید و فقط فال بخواهید 
بین سه تا پنج روز باید صبر کنید تا به شما وقت بدهند. هزینه فال معمولی ۵۰۰هزار 
تومان است. یکی دیگر از کارهایی که انجام می دهند، شمع تراپی است. حالا این شمع 
تراپی چی هست؟ ادمین آقای مارمولک می گوید: »شمع تراپی برای هر کاری جواب 
می دهد. از باز کردن بخت بسته گرفته تا دور کردن رقیب. برگرداندن معشوق را هم با 
شمع انجام می دهند. رابطه های سرد و جدایی های مقطعی با شمع دوباره درست می شود.« 
هزینه شمع تراپی بسته به کاری که انجام می دهند بین ۵۰۰هزار تومان تا سه میلیون و 
۵۰۰هزار تومان است. به گفته ادمین صفحه اینستاگرام فالگیر، رقم های بالا برای برگرداندن 
معشوق است. این فالگیر با تأکید ادمین صفحه، اصلًا کارهای غیر قانونی و غیر اخلاقی 
انجام نمی دهد. مثلًا برای طلاق و جدایی و سیاه بخت شدن کسی شمع روشن نمی کند: 
»آقای م فقط کارهای مثبت انجام می دهند. به هیچ وجه سمت کارهای غیرقانونی و غیر 
اخلاقی نمی روند. شمع برای بدبختی، طلاق، ورشکستگی و... روشن نمی کنند.«مگر بقیه 
این کار را انجام می دهند؟ اگر یک جست و جوی ساده با هشتگ جادو انجام بدهید، جواب 
این سؤال را پیدا می کنید، این طور که مشخص است، خیلی از فالگیرها و جادوگرهای 
اینستاگرامی این کارها را انجام می دهند، حتی با گرفتن مبالغی برای فرد مورد نظر طلسم 
مرگ هم می نویسند. البته تعداد این صفحه ها به پای پیج های فال قهوه وتاروت نمی رسد، 
اما تعدادشان هم کم نیست، افرادی آن طرف صفحه طلسم مرگ را با قیمت ۱۰ تا ۲۵ 
میلیون تومان می فروشند. نوشتن و خواندن طلسم مرگ شاید خیلی سخت نباشد، اما 
اگر به موضوع بیشتر دقت کنید، فضا خیلی ترسناک می شود. یعنی یک فردی حالا با علم 
به اینکه مدعی کار محالی است، اقدام وحشتناکی انجام می دهد. پذیرش این کار که یک 
نفر برای فرد دیگری طلسم مرگ بگیرد و یک نفر هم این کار را انجام بدهد، خیلی سخت 
و غیر ممکن است، اما کسی که این کار را انجام می دهد، آنقدر عادی و راحت صحبت 


